
Thumbs-up to Batu Ferringhi 
sm    ke-free zone
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THE Penang government’s

move to turn the Batu Fer-

ringhi tourism belt into a smoke-

free zone has been lauded by the 

Malaysian Association of Hotels 

(MAH) Penang chapter. 

“An application will be submit-

ted to the Health Ministry to ga-

zette the area starting from the 

floating mosque and ending at 

Bayview Beach Resort as a smoke-

free zone,” said Health, Agricul-

ture, Agro-based Industry and 

Rural Development Committee 

chairman Dr Afif Bahardin. 
He added a decision is expected 

within three to four months after 

the application is made.

In an exclusive interview with 

Buletin Mutiara on Oct 7, MAH 

Penang chapter chairman Khoo 

Boo Lim said it is a good decision 

to start off at one of the famous 

tourism hubs but emphasised the 

need for stricter enforcement.

“Enforcement is vital to create 

this smoke-free zone. However, 

there is also a need to look into 

smokers’ needs and wants by in-

troducing designated areas for 

them to smoke,” he said.

Batu Ferringhi is the second 

area to be designated as smoke-free 

after the George Town Unesco 

World Heritage Site. 

The plan is to expand smoke-

free zones to other places like 

Bandar Sunway, Bertam, Nibong 

Tebal, Bayan Baru and Balik Pu-

lau.  

In Batu Ferringhi, smokers are 

prohibited from lighting up in open 

spaces, beachfront, eateries, beach 

clubs, food courts, resorts, bunga-

lows and shopping complexes.   

If caught, they would be issued 

a compound of between RM250 

and RM500 and if they fail to pay 

up, they could be fined a maximum 
of RM10,000 or face up to two 

years’ imprisonment if found 

guilty. 

Khoo pointed out most of the 

hotels in Batu Ferringhi would not 

face much hassle as smoking 

guests are given space to light up. 

“In hotels, we give smokers 

certain designated places for them 

to puff so I don’t think there are any 

issues,” he added. 

Speaking at a separate event, Dr 

Afif said food operators who com-

plain that their business would be 

affected by the introduction of 

a smoke-free zone in Batu Fer-

ringhi are selfish, 
“They don’t care about the 

ill effects of smoking, wheth-

er to the smokers themselves or 

non-smokers,” Dr Afif said in his 
speech at the “Penang Heart Safe 
Programme with PDRM” at the 

Penang police headquarters in 

Penang Road on Oct 7.  

Present at the programme were 

state police chief Comm Datuk T. 

Narenasagaran, state Health De-

partment director Dr Asmayani 

Khalib, Penang Heart Safe Pro-

gramme chairman Datuk Dr Luah 

Lean Wah and Lion Club of 

Georgetown 2nd vice-president 

Toh Kian Beng.

Dr Afif later witnessed the pres-
entation of an automated external 

defibrillator costing RM10,000 by 
Toh, on behalf of Lion Club of 

Georgetown, to Narenasagaran.

Tourism Development, Herit-

age, Culture and Arts Committee 

chairman Yeoh Soon Hin (pix), 

meanwhile, shared his view that 

the state’s move would not impact 

the tourism industry. 

Instead, he said many foreign 

countries had implemented simi-

lar rules but stressed that such a 

move should be done step by step.

“It should be done in a smooth 

manner with education and 

awareness being prioritised by the 

authorities. 

“Secondly, no smoking sig-

nage should be placed at sev-

eral spots including beach-

front and premises that pro-

hibit smokers from light-

ing up. 

“This is to ensure the 

foreign tourists are aware 

of the ruling,” he said. 
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Narenasagaran receiv ing an 
automated external defibrillator 
from Toh. With them are (from left) 
Dr Luah, Dr Afif and Dr Asmayani.
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THE  RIBI (non-Islamic 

houses of worship) fund 

has given out nearly RM6 mil-

lion to 149 houses of worship, 

says Local Government, Hous-

ing, Town and Planning Com-

mittee chairman Jagdeep Singh 

Deo (pix).

“Seventy-six Chinese tem-

ples,  42 Indian temples,  22 

churches and nine gurdwaras 

have benefited from the fund,” 

Jagdeep ,  who  oversees  the 

fund, told a press conference 

on Oct 10.

“ W e  h a v e  d i s b u r s e d 

RM5,941,321.12 as of today 

(Oct 10).

“Developers who can’t al-

locate a space for RIBI due to 

the scarcity of land in their 

projects, must contribute to-

wards the RIBI fund,” he add-

ed.

Jagdeep said the RIBI fund, 

which was set up in 2016, still 

had a balance of RM3.1 mil-

lion.

“The figure will not be stat-

ic as it will grow when we col-

lec t  the  contr ibut ions  f rom 

developers who could not al-

locate land for RIBI purposes; 

and the RIBI fund would re-

duce when we disburse it to 

assist  RIBIs in Penang,” he 

added.

Earlier, Jagdeep presented 

RM50,000 from the RIBI fund 

to Persatuan Penganut Dewa 

Tua Yee Peh (Tang Xi Dian) to 

assist in its renovation works. 

The cost of the temple reno-

vation is RM140,000.

“Eligible RIBIs that need 

financial assistance to renovate 

or to build new RIBIs can ap-

ply for the RIBI fund.

“Each successful applicant 

can get up to RM50,000 aid,” 

Jagdeep said.

Also present were Paya Ter-

ubong assemblyman Yeoh Soon 

Hin and the temple chairman 

Datuk Chew Khoon Aik.

Visit the Town and Country 

Planning Department at Level 

57, Komtar or log on to jpbd.

penang.gov.my for more de-

tails on the RIBI fund.

Almost RM6m given out from RIBI fund

Syerleena (right) looking at the 
newly-built retaining wall of the 
river from the concrete bridge at 
the Japanese Garden in Island 
Park.

THE  Japanese  Garden  in 

Island Park, Penang, received 

a major facelift recently.

Seri Delima assemblyman 

S y e r l e e n a  A b d u l  R a s h i d 

thanked the state Department 

of Irrigation and Drainage 

(DID)  and  the  Landscape 

Department  of  the Penang 

Island City Council (MBPP) 

for supporting the upgrading 

and beautification project.

S h e  s a i d  D I D  s p e n t 

RM45,000 to  bui ld  a  new 

rock retaining wall along the 

river that runs through the 

p a r k  w h i l e  M B P P s p e n t 

RM17,000 to replace a ter-

mite-stricken wooden bridge 

with a concrete one. 

The MBPP Landscape De-

par tment  is  a lso  spending 

RM2,000 to plant grass at the 

empty spaces in the garden.

“The previous re ta ining 

wall along the river was in 

bad  cond i t ion .  Moreover, 

erosion had taken place and 

it was dangerous,” Syerleena 

told reporters at the Japanese 

Garden in Jalan Mas on Oct 

5.

Work on the new retaining 

wall started on July 22 and 

was completed on Sept 17 

whereas the concrete bridge 

was built in July this year.

“We want the residents to 

enjoy the park and have a 

sa fe r  and  more  appea l ing 

environment,” said Syerlee-

na ,  adding that  they have 

identified four other parks 

that needed to be upgraded.

So far, she said two parks 

in her constituency had been 

upgraded and she would seek 

DID’s assistance to help up-

grade the others in her con-

stituency.

Facelift 
for Island 
Park’s 
Japanese 
Garden
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THE world’s longest inner 

tube water slide at the Escape 

theme park in Teluk Bahang is the 

latest attraction in the state that is 

bound to boost tourism.

To mark that world feat, Guin-

ness World Record (GWR) adju-

dicator Pete Fairbairn presented 

Escape theme park founder and 

chief executive officer Sim Choo 
Kheng the GWR certificate at the 
theme park on Sept 25.

The official opening is, how-

ever, expected to be later this 

month.

According to Sim, the world 

record for the 1,111m-long water 

slide was unintentional at the out-

set of the project under Phase 3 of 

the theme park’s development.

“Today is an important mile-

stone for Escape, a significant 

achievement that we hope will help 

put Penang on the world tourism 

map,” Sim said in his speech.

“Breaking the previous record 

of 356m set in Germany was 

never my original intention. I 

would not have broken it three 

times its length. I am baffled why 
theme park rides are made so 

short.

“I would always want rides 

that will last really long, to 

satisfy the kid in all of us. A 

ride that will exhaust the 

riders for a good few min-

utes of non-stop giggling 

and laughing.

“So, I looked up the hill 

and it was during the con-

ceptual design stage that 

we realised this slide would 

exceed 1km and it would 

be the longest in the world.

“That was it. The Guinness 

World Record suddenly became 

our goal.”

Fairbairn commended Sim 

Leisure for the remarkable record 

which is so much longer than the 

previous one set in Germany and 

before that the record of 266m set 

in Japan.

“I have seen all sorts of amazing 

records in my journey but it would 

be remiss of me not to acknowl-

edge and reflect this is one of the 
most extraordinary things that I 

have ever seen.

“I think an extraordinary 

amount of hard work has gone into 

this project. This is one of the cool-

est things I have seen in my life. 

Not only any kid in the world 

would like to have a go at it, but 

the kid in me feels excited too.

“Every person I told that I am 

coming here to do this (present the 

certificate) wants to come to Pen-

ang and wants to have an opportu-

nity themselves to ride the water 

slide.

“This sort of ambition and 

achievement is really exciting for 

Penang. I am absolutely certain we 

will see an even greater influx of 
tourists. I am certainly excited to 

come back with my family and my 

friends to show them this water 

park.”

Also present at the ceremony 

were Ministry of Tour-

ism Penang director 

Jonathan Freddy 

Bagang, Penang Glob-

al Tourism chief ex-

ecutive officer Ooi 

Chok Yan and Sim Leisure board 

chairman Jackson Tay.

Sim said Escape was the answer 

to the state government’s vision for 

a world-class theme park destina-

tion in 2009 and that they have 

been delivering new exciting 

products since.

He said the record does not 

belong to him alone but to a group 

of dedicated men and women from 

Sim Leisure who had been work-

ing very hard in the last 

24 months.

He added that 

they had gone 

through some of 

the most chal-

l e n g i n g 

moments of their career, espe-

cially the last eight months during 

the physical installation of the 

water slide inside the rainforest.

The water slide is made up of 

488 pieces of slide sections, 326 

pieces of side guards, secured with 

10,248 sets of bolts and nuts and 

washers.

They used a total of 1.2km of 

steel pipes and 1.2km of rectangu-

lar steel sections to support the 

slide. The total combined amount 

of steel used was 66 tonnes. All 

these were done manually.

Sim said the total investment on 

the development phase was RM12 

million and water slide alone was 

RM5 million.

Some of the guests took the 

opportunity to test out the rides.

The start platform of the slide 

sits on a 70m elevation (23 sto-

reys). The guests had to walk up 

the slope to get there although 

during the actual operation, they 

can take a ski lift to the top of the 

slide tower.

A tube can seat two persons. 

And it takes about four and a 

half minutes to complete the 

twisting course through 20 turns 

and five loops over the tree canopy.
“We opt for moderate speed and 

the waterpark tubes indeed make 

the slide very safe to use, without 

losing the fun and excitement,” 

Sim said.

“This slide runs at 4.1 metres 

per second, which is very slow. 

Some water slides are faster by 

three or four times. This is not an 

unusual water slide except that it is 

designed and built that long and 

going through the rainforest. That 

gives a different perspective, not 

the design itself.

“Most theme parks are designed 

by professionals, like engineers 

and architects and not by children 

like me. You really need to have an 

inner child to design something 

that is playful.”

He said it was their belief that if 

they want the public to protect 

nature, the public must have a love 

for nature.

“It is the same with your car. If 

you love your car, you will protect 

your car; if you love your children, 

you will protect them.

“When I used to play in the 

kampung with my mates, we 

learned about nature through fun. 

That was very natural.

“So, we need to bring the public 

closer to nature through love. So, 

we at Escape, have all the fun 

games inside nature, we want the 

public to have fun in nature … lots 

of trees, roofs planted with grass 

and thought-provoking ideas.”

Besides the water slide ride, the 

water park has several other excit-

ing activities such as the wave ball, 

speed racer, banana flip, mega 

drop, super looper and 10m diving 

platform at Atan’s jump.

For Sim, one of his next ambi-

tious projects is in Shandong, 

China, where he may go for an-

other world record. For the mo-

ment, he is keeping that close to his 

chest.

Umbr

Sim (left) receiving the Guinness World Record certificate from 
Fairbairn for constructing the world’s longest inner tube water slide 
in Teluk Bahang.

Slippery world record!

An aerial view of the longest 
inner tube water slide snaking 
its way in the Teluk Bahang 
rainforest and over the Jalan 
Teluk Bahang main road.

Two visitors experiencing the 
thrill of a water slide at the 
Escape.
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T
HE third edition of the “I 

Love Penang Run – Seberang 

Perai 2019” at Bagan Luar in But-

terworth was a great success as it 

drew about 6,000 participants 

from far and near.

State Sports and Youth Com-

mittee chairman Soon Lip Chee 

said he believed the event would 

help ingrain a healthy living habit 

amongst Penangites and also make 

sports accessible to all, regardless 

of age or background.

“This is part of our dedication 

in ensuring that Penang stands out 

as a global example of a ‘World 

City’,” Soon said in his speech 

before flagging off the run with 
other dignitaries on Oct 6.

“Sports is an essential compo-

nent in family-building, which is 

one of the primary themes of the 

Penang2030 vision.

“The state government is aware 

that the family is central to our 

daily lives. Through the event, 

there is a common and binding 

element for all participants to 

share with their families, friends 

and loved ones.

“This will bring us a step clos-

er to the realisation of a family-

focused green and smart state that 

inspires the nation as envisaged in 

the state government’s Pen-

ang2030 vision.”

Soon said the event was held to 

instil love for the state.

He said although they might 

differ in certain ways and cultures, 

they are all bound together through 

their common love for sports.

Soon added the state govern-

ment, under the “Sports for All” 

programme, was committed to 

organising a different sports event 

each month to promote it or to 

draw more public interest towards 

it.

Soon also welcomed the par-

ticipation of youths in sports so 

that talents could be unearthed.

“We are dedicated to moulding 

young sportsmen and sports-

women as well as to unleash their 

potential,” he said.

Among those present at the run 

were Seberang Perai City Council 

mayor Datuk Rozali Mohamud 

and several assemblymen.

TO commemorate its 50th an-

niversary, Penang Development 

Corporation (PDC) will organ-

ise a 5km Fun Walk with the 

theme “Spearheading Growth”. 

Deputy Chief Minister 1 Da-

tuk Ahmad Zakiyuddin Abdul 

Rahman will flag off the event 
on Nov 30 at 7am at the PDC 

office in Bayan Baru.
PDC general manager Datuk 

Mohd Bazid Abd Kahar said the 

objective of the event besides 

celebrating the anniversary was 

also to highlight PDC as among 

one of the first buildings in the 
township of Bayan Baru.

“Another objective is to nur-

ture the concept of ‘Sports for 

All’ focusing on the culture of 

healthy living.

“The other objective is to 

tighten the relationship with the 

community and the management 

of PDC,” Mohd Bazid told a 

press conference on Oct 1.

Also present was PDC Fun 

Walk 2019 programme chairman 

Zulkifli Ismail.
“As of Sept 30, a total of 824 

participants have entered for the 

walk. The targeted number of 

participants is 3,000 walkers, 

aged 12 years and above.

“The first 1,000 participants 
need to pay a registration fee of 

RM40, while subsequent par-

ticipants have to pay RM45 

each. Every participant will re-

ceive a T-shirt, medal, wrist-

band, e-cert and a goodie bag,” 

he added.

The collection of goodie bags 

will be on Nov 23 and 24 at the 

PDC office. The closing date for 
registration is Nov 2.

Zulkifli said besides the fun 
walk, there would be food 

trucks, booths for registration of 

PDC’s affordable housing, Ma-

laysian Anti-Corruption Com-

mission, Ministry of Youth and 

Sports and others.

“Among the lucky draw items 

are bicycles, sports and electri-

cal goods and others. The par-

ticipant with the most creative 

wear will also receive a mystery 

gift,” he added.

For further information, visit 

PDC official website at www.
pdc.gov.my, PDC Facebook, 

Instagram (pdc_official50) and 
JomRun -www.jomrun.com/

event.

Those interested can also 

contact Zulkifli (012-5017259), 
Syed Mustaqim (017-4637060) 

or Wan Rahim (013-4304861).

Mohd Bazid (10th from left) coming together with PDC staff for a group photograph at the press conference. 

Soon (fifth from left) flagging off the race together with invited guests like Pengkalan Kota assemblyman 
Daniel Gooi Zi Sen (second from left) and Rozali (fourth from left).

Participants showing plenty of 
enthusiasm at the ‘I Love Penang 
Run - Seberang Perai 2019’ in 
Bagan Luar, Butterworth.

PDC to mark 50th year with fun walk 

I ♥ Penang 
Run - Seberang 
Perai a big 
success
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THE developer who was 

awarded the tender to develop 

the affordable housing project in 

Jalan SP Chelliah has been ordered 

to rectify the defects as soon as 

possible.

Local Government, Housing, 

Town and Planning Committee 

chairman Jagdeep Singh Deo said 

he took the matter seriously.

“It is a state project and the 

Penang Development Corporation 

(PDC) is the project manager.”

It was reported that PDC award-

ed the tender to Zubicon Sdn Bhd 

in 2013 to develop the project.

Jagdeep said the project consists 

of two blocks of low medium-cost 

apartments and a block of afford-

able housing apartments.

“The total number of units for 

the entire project is 2,093.

“Only the affordable housing 

block (1,048 units) obtained the 

Certificate of Completion and 

Compliance (CCC).

“The project has to get clear-

ance from various departments 

before obtaining the CCC.

“This shows that it (the afford-

able housing block) is structurally 

safe.

“It had undergone stringent 

procedures before being awarded 

the CCC,” Jagdeep told a press 

conference at the Penang Wadda 

Gurdwara Sahib on Oct 6.

He said the complaints from the 

buyers were basically on the finish-

ing works.

“Like in any Sales and Purchase 

Agreement (SPA), there is a defect 

liability period for the developer to 

make good the defects.

“I have ordered the developer 

to repair the defects as soon as 

possible. I have also directed PDC 

to compile all the complaints 

lodged by the owners and also to 

monitor the progress.

“I urge the buyers to file their 
complaints officially to the devel-
oper so that it can address the 

problem.

“The developer must repair the 

defects within 30 days upon re-

ceiving the official complaint ,” he 
said.

Komtar assemblyman Teh Lai 

Heng said the state would not 

compromise the safety of the buy-

ers.

“My service centre has received 

many complaints about the defects.

“I have also spoken to the de-

veloper pertaining to some major 

defects,” he said.

Buyer Tarlochan Kaur, 57, said 

she was heartbroken when she saw 

her affordable housing unit.

“We have been staying in a 

rented home, and this is the house 

that we bought.

“The doors to all the three bed-

rooms are damaged. The toilet 

bowl is so filthy that I feel the de-

veloper has to replace it.

“I filed an official complaint 
two weeks ago,” the retiree said.

PDC deputy general manager 

Aziz Bakar said the corporation 

was in the process of compiling the 

complaints, and promised to mon-

itor the situation closely.

Zubicon managing director Lim 

Beng Keong said the developer 

had received about 500 complaints 

from the buyers.

“We are a responsible devel-

oper. We urge the buyers to file 
the complaints to the management 

office and we will rectify the de-

fects,” he said.

On a separate matter, Jagdeep 

said he was happy that the prayer 

hall of the Penang Wadda Gurd-

wara Sahib had been temporarily 

relocated successfully, pending the 

restoration of the 118-year-old 

building.

“It is not easy to restore a Cat-

egory One heritage building to its 

former glory.

“The consultant has confirmed 
that there was a dome at the centre 

of the gurdwara in the past, hence, 

the gurdwara’s Conservation and 

Restoration Committee is sourcing 

the dome.

“Committee chairman Datuk 

Mahinder Singh Dulku has sched-

uled a date, Dec 31, to hold a 

groundbreaking ceremony for the 

restoration works which will take 

about three to four years to com-

plete.

“We hope that the public can 

donate generously to the restora-

tion project,” he said.

The project cost is estimated to 

be about RM4 million. The com-

mittee has managed to collect 

RM2.5 million through fundrais-

ing campaigns.

Jagdeep (second from left) speaking at a press conference in Penang Wadda Gurdwara Sahib. With him 
are (from right) Aziz, Teh and Lim.

Developer ordered to rectify defects 
immediately 

KEMIKON Sdn Bhd, a contract 

manufacturer from Switzerland, 

has invested a significant capital in 
its new plant in Penang.

The factory’s chief executive 

officer, Marcel Wismer, said they 
chose Penang mainly because of 

its mixed higly-skilled talents, es-

tablished ecosystem of experi-

enced suppliers and strong govern-

ment support.

The plant, located in the Perai 

Industrial Zone, was officially 

opened by Chief Minister Chow 

Kon Yeow on Oct 3.

“We aim to contribute to mak-

ing Penang an important and grow-

ing hub for world-class semicon-

ductor equipment manufacturing 

and also to provide a large number 

of high-skilled jobs that will sup-

port the company’s growth and 

thus contribute to Malaysia’s eco-

nomic development,” Wismer said 

in his speech at the event.

A number of customers, Wismer 

said, wanted to relocate more of 

their manufacturing operations to 

Southeast Asia due to the ongoing 

trade war between the United 

States and China.

Kemikon, which occupies 

75,000sq m, now hires 130 em-

ployees. It specialises in building 

metal structures, parts and modules 

for semiconductor equipment 

manufactures and has a strong cli-

ent base with 80% of its clientele 

coming from the US.

Chow said the state govern-

ment, through investPenang, has 

been consistently focusing on at-

tracting strategic investments from 

companies that specialise in cut-

ting-edge technologies which cre-

ate high value skilled jobs for the 

people.

“I believe that the vast ecosys-

tem of specialised suppliers in 

Penang is our added advantage and 

Kemikon is definitely one of the 
good examples,” Chow said in his 

speech before officiating the launch 
of the production facility.

Swiss plant celebrates 
official opening in Penang  

THE Penang government 

will set up a special com-

mittee to strengthen existing 

laws and guidelines to deter il-

legal quarrying.

“The special committee will 

look into the existing laws and 

guidelines. We will discuss how 

to strengthen those laws; either 

through amendments or coming 

up with new guidelines,” state 

Local Government, Housing, 

Town and Country Planning 

Committee chairman Jagdeep 

Singh Deo told a press confer-

ence at Komtar on Oct 4.

“This is to serve as a deterrent 

to would-be-offenders,” he 

added.

Jagdeep said the special com-

mittee would also be looking 

into the illegal granite quarry in 

Teluk Bahang.

The special committee will be 

led by Jagdeep with legal advis-

ers from the Penang Island City 

Council (MBPP) and Seberang 

Perai City Council (MBSP) as 

its members.

“The Lands and Mines De-

partment will be invited to give 

its input on quarry and earth-

work matters,” he added.

With regard to the illegal 

granite quarry in Teluk Bahang, 

MBPP Engineering Department 

director A. Rajendran said the 

council had issued a stop-work 

order to the quarry operator on 

Feb 14.

“We issued the stop-work 

order because there was no 

earthwork plan provided to 

MBPP for approval. As such, 

the quarry is being operated 

illegally.

“Operations at the quarry 

had stopped since 2002 but it 

resumed early this year.

“However, there was no ex-

cavation activities at the site. 

Rock materials were also not 

removed from the site,” he said.

Rajendran said the investiga-

tion papers had been prepared 

for enforcement action.

“Information about the land-

owner has been obtained.

“A meeting was also held 

with several authorities includ-

ing the police on Sept 26 to 

discuss the appropriate action,” 

he said.

Special panel on quarry
issue to be set up  
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THE Penang government has 

been shaping the young and 

preparing them for the future as 

they would be the ones meeting 

the goals of Penang2030.

“Collaborations between the 

state and the industries are ongo-

ing in Penang, especially in pro-

moting STEM (Science, technol-

ogy, Engineering and Mathemat-

ics) education,” Chief Minister 

Chow Kon Yeow said.

“The programmes are reaching 

out to more students over the 

years. Schools are also using al-

locations from the state to set up 

MakerLabs.

 “The initiatives we have done 

in Penang have inspired the fed-

eral government.

 “It is important for the Federal 

Government to take note of the 

concern over talent supply to meet 

the needs of the country and of the 

future,” Chow said during the 

American Malaysian Chamber of 

Commerce (AMCHAM) dialogue 

on Oct 3.

Chow said he believed that the 

collaboration between the indus-

tries, academia and talent training 

institutions was strong.

“I believe that the industries 

have been successful in convinc-

ing the government to relook 

some of the courses offered by 

universities; whether the courses 

meet the needs of the industry, 

especially in terms of technolo-

gy,” Chow said.

Chow added the dialogue by 

AMCHAM signified a strong 

testimony that Penang remained a 

vital destination of choice for in-

vestment for many United States 

(US) multinational companies.

“The theme ‘Global Shifts: 

Penang’s Resilience’ is apt as it 

sets the tone for all stakeholders 

to exchange ideas and re-evaluate 

their respective strategies moving 

forward as the world is at the cusp 

of many developments.
“Through investPenang, the 

state government will continue to 

focus on attracting high quality 

investments that emphasise on 

cutting-edge technologies and 

skilled talents.

“The state through the Penang 

Future Foundation scholarship 

programme awards outstanding 

Malaysians in the field of studies 
that are well demanded by our 

industries and services sectors.

“We have also established the 

Penang i4.0 seed fund for high 

potential technology startups to 

increase participation in the Indus-

try Revolution 4.0 and the digital 

economy,” Chow said.

US ambassador to Malaysia 

Kamala Shirin Lakhdhir said the 

dialogue was very dynamic and 

engaging; focusing on global sup-

ply chain, environment and the 

global economic environment.

“There are a lot of debates 

about what’s happening in the 

world. Penang has a chance to 

take advantage of the opportunity 

to prepare for some of the things 

that may be challenging and dif-

ficult.
“There are great talents and 

leaderships here, but it will also 

take a lot of hard work to sail this 

ship through choppy waters,” she 

said in her speech.

Lakhdhir said the dialogue 

“forced” everyone to think differ-

ently and ahead.

Also present were AMCHAM 

Malaysia executive director Siob-

han Das, AMCHAM Malaysian 

American Electronics Industry 

Committee chairman Datuk Seri 

Wong Siew Hai, investPenang 

director Datuk Seri Lee Kah 

Choon and investPenang chief 

executive officer Datuk Loo Lee 
Lian.

Representatives of the industries taking part in the dialogue where various ideas and suggestions 
were exchanged.

Moulding 
the young 
into 
becoming 
future leaders  
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PENANGITES know the hassle of finding a parking spot in 
the city. More often than not, we have to park our cars by the 

roadside temporarily, and we know how troublesome this is.

As one of Penang’s first Smart City initiatives, the PSP mobile 
app will make it easier for you to find parking. With over 1,000 
in-ground sensors currently installed in street parking lots across 

Georgetown and Seberang Prai (with 35,000 more coming in the 

future), they are integrated with the PSP app, enabling you to:

1. Display and navigate to the nearest available parking lots.

2. Get accurate real-time information about available parking lots.

3. Pay for your parking.

4. Receive alerts when your parking duration is about to expire 

and extend the duration.

5. Remotely ‘top up’ your parking session to the maximum time 

limit.

And all this can be done with

just a few taps on your smartphone!

THE Malaysian government and the 

United States are working towards 

creating a safer environment for Malay-

sians, Americans and tourists.

US ambassador to Malaysia Kamala 

Shirin Lakhdhir (pix) said Home Min-

ister Tan Sri Muhyiddin Yassin had a 

discussion with the acting secretary of 

the Department of Homeland Security 

in Washington recently pertaining to the 

United States Visa Waiver Programme 

(VWP).

“Hopefully, there is a recommitment 

on both sides that we could return to 

some of the work we were doing that 

are related to border security initiatives 

and information sharing initiatives that build towards 

the visa waiver,” she responded to a question from 

the floor during the American Malaysian Chamber 
of Commerce (AMCHAM) dialogue on Oct 3.

“Many Malaysians, including the Malaysian 

government, focus on the visa refusal rate. This is 

something that is publicly known and is very easy to 

understand.

“But, that’s not all if a country is to enter the VWP. 

There are many (other) aspects such as border secu-

rity, passport security and informa-

tion sharing.

“All these things that we could 

do together would increase the 

security for Malaysians, Ameri-

cans and other people; in terms of 

aviation and border security.

“We are working on all these to 

create a safer environment for 

Malaysians and Americans. It 

would also lead to pushing forward 

someday, potentially, Malaysia 

joining the VWP,” she said.

Lakhdhir, however, felt that 

Malaysians would not be granted 

the visa-waiver status by the US in 

the near future.

She explained that no country had joined the VWP 

programme in the last almost three years.

She encouraged Malaysians who are considering 

travelling to the US to apply for tourist visas.

“It is easy for people to apply. You do not need a 

set plan. Don’t wait until you know a date or until 

you get an airplane ticket.

“We issue 10-year visas, so apply and get your 

visa to ease your travel,” she said.

Working towards safer environment for 
Malaysians, Americans and tourists  

Penang 
Smart 

Parking: 
#barulahsmart
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Story by Christopher Tan 
Pix  by Adleena Rahayu 
Ahmad Radzi

THE brain is the most com-

plex organ in the body, and it 

can do wonders!

Keeping pace with the latest 

technology, two organisations 

held the first brain-computer in-

terface (BCI) competition among 

university students recently.

Eighty-four teams from 16 

universities in Peninsular Malay-

sia took part in the highly-skilled 

contest, organised by Braintech 

and TusStar.

The contest was organised in 

three regions – northern, central 

and southern.

Braintech assistant director Dr 

Wendy Bong said the participants 

were required to use two types of 

human signals – the electroen-

cephalogram (EEG) or the elec-

trooculography (EOG) – to write 

a program to remotely operate a 

drone.

“The BCI is a rising technology 

that uses brain waves as a medium 

to remotely control computers or 

other smart devices through pro-

grams.

“We provide a chip that can 

capture brain waves and some 

other materials for each team to 

assemble. The teams must build a 

drone using their knowledge, in-

corporate programs via EEG or 

EOG and finally operate the drone 
using BCI technology.

“Our goal is to nurture more 

talents in BCI technology and to 

encourage more inter-disciplinary 

collaborations among university 

students,” she said when met at 

the northern region semi-final BCI 
contest in Universiti Sains Malay-

sia on Oct 7.

Dr Bong said most teams com-

prised participants skilled in neu-

roscience, engineering, computer 

science, and Artificial Intelli-

gence.

Three students from Universiti 

Malaysia Perlis (UniMAP) were 

extremely excited to take part in 

the contest.

“We have flown a drone using 
a remote control before. However, 

this is much better to be able to 

assemble a drone and finally fly it 
using our mind,” Puteri Ainan 

Sofia Nor Rahim, 21, said.
She added one of the most chal-

lenging parts of the entire contest 

was to solder the electrical com-

ponents to assemble the drone.

“The components are rather 

small, so it is quite a challenge 

to solder them,” she said.

With her were her team mates, 

Sabrina Muhammad Razak, 21, 

and  Syukr ina  Muhammad 

Razak, 22.
Pulau Tikus assemblyman 

Chris Lee said the competition 

had provided a platform for young 

innovators to exhibit their creativ-

ity.

“The contest helps participants 

to deepen their knowledge on 

BCI. We have to keep pace with 

the rapid advancement of technol-

ogy,” he said.

Team supervisor Muhammad Razak Naina (second from right) explaining the program to Lee (centre) 
as team members Sabrina (left), Puteri Ainan (seated, centre) and Syukrina (seated, right) operate the 
drone using the BCI technology.

Staying 
current with 
technology 

THE Penang government 

has given conceptual ap-

proval to Tenaga Nasional 

Berhad (TNB) on its plan to 

build pylons next to Penang 

Bridge.

Chief Minister Chow Kon 

Yeow said the plan was to 

cater to the power supply 

demands of the state.

“We are currently discuss-

ing with TNB after giving 

the conceptual approval,” he 

said at a press conference in 

Komtar on Oct 2. 

Chow, however, said TNB 

would have to obtain the 

planning approval from the 

two local councils – Penang 

Island City Council and Se-

berang Perai City Council.

Chow was asked by a re-

porter for his response fol-

lowing a report in a Chinese 

daily which stated that py-

lons, as high as 100 metres, 

would be built on the bridge.

Conceptual 
approval for 
TNB’s pylons on 
Penang Bridge 

TO equip the younger genera-

tion with a deeper understanding 

of the automotive field, espe-

cially heavy vehicles, Seberang 

Perai City Council (MBSP) re-

cently organised the Puskidza-

nia programme.

MBSP mayor Datuk Rozali 

Mohamud said the programme, 

which also involved parents, 

attracted more than 100 partici-

pants.

“Through this programme, 

the participants will get to know 

the heavy vehicles used by 

MBSP during our daily opera-

tions and how our technicians 

handle them,” he said in his 

speech before launching the 

Puskidzania programme at Pusat 

S e r v i s  K e n d e r a a n  B e r a t 

(PUSKEB) near Butterworth on 

Oct 5.

According to Rozali, the par-

ticipants were divided into sev-

eral groups with each group 

having their own facilitator.

“The facilitators are our own 

MBSP mechanics. From them, 

the participants get to learn more 

about the technical aspects, such 

as the hydraulic system, engine 

system, gearbox and many 

more,” he added.

 In total, there were 137 

MBSP vehicles on display.

Rozali said the programme 

was also in line with the Pen-

ang2030 vision as it strength-

ened civic participation.

There were exhibition booths 

from several automotive compa-

nies, such as Isuzu, Nissan and 

many others displaying some of 

their latest models.

“This event provides a good 

opportunity for the participants 

to learn some valuable knowl-

edge about new technologies.

“I would like to express my 

gratitude also to the automotive 

companies for their support to 

our programme,” he said.

Also present were council 

secretary Rosnani Mahmod and 

city councillors.

Getting the young to know more about MBSP heavy vehicles

Rozali (centre) taking pictures 
with all the participants.
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IN his mission to ensure that 

industries in Penang grow and 

innovate alongside the needs of 

Industrial Revolution 4.0 (IR 4.0), 

Chief Minister Chow Kon Yeow 

has been constantly visiting in-

dustry players, technology pro-

viders and manufacturers in the 

state to understand their progress.

On Oct 1, Chow and state Do-

mestic and International Trade, 

Consumer Affairs and Entrepre-

neur Development Committee 

chairman Datuk Abdul Halim 

Hussain visited Kontron Asia 

Pacific Design in Perai to under-
stand more about the company.

Chow and Abdul Halim were 

briefed on the products and ser-

vices of Kontron during the two-

hour visit. 

They also toured the research 

and development lab, innovation 

lab and other various depart-

ments.

Joining them was Kontron Asia 

Pacific Design chief executive 

officer P. Shanmuganathan.
Kontron is a global leader in 

embedded computing technology.

Keeping pace 
with IR 4.0

Chow (background, centre), Abdul 
Halim (right) and Shanmuganathan (                                              
left) taking a group photo with the 
staff of Kontron Asia Pacific Design.

Road safety plan to focus on 
young riders, parents
YOUNG motorcyclists will be the 

focus in the Penang Road Safety 

Strategic Plan Phase 2 from 2020 to 

2025.

Universiti Sains Malaysia (USM) 

Prof Dr Ahmad Farhan Mohd Sadul-

lah said it is important to address the 

attitude and competency of riders, 

especially those from 15 to 25 years, 

in order to reduce the number of 

accidents.

“We need to focus on motorcy-

clists. Some of the riders are as 

young as Standard Five or Standard 

Six and are allowed by their parents 

to ride without helmets,” Prof Ah-

mad Farhan told the State Govern-

ment Transportation Committee 

meeting chaired by Chief Minister 

Chow Kon Yeow at Komtar on Oct 

1.

“So, the problem is actually with 

the parents who allow their children 

to ride without a licence since young. 

They have to be with us.

“We need enforcement, not just 

from the authority but also from the 

kampung, society or taman (park). 

We have to nip the problem in the 

bud. Advocacy must be accompa-

nied by enforcement.

“Parents must have control over 

their children. We’ve to come out 

with new and creative initiatives and 

make them take ownership of their 

safety.

“The majority of society thinks 

this is not their problem until a casu-

alty happens. They feel this is not 

their taman’s problem. So, we need 

to change that perspective.”

Prof Ahmad Farhan also believes 

that social media should be used 

more effectively to tackle the road 

safety problem.

USM is the project manager for 

Penang Road Safety Strategic Plan 

2014-2020. One of its aims is to 

bring fatalities down by 10% each 

year.

Prof Ahmad Farhan said he 

would cross-check data with police 

on road deaths and also suggested 

every assemblyman in the state to 

help in their gathering of data.

“The data can be our guide. It can 

also be used to show whether we are 

progressing and most importantly 

whether we are going to achieve our 

target. At the end of the day, the 

outcome is to reduce fatalities, re-

duce accidents and reduce injuries.”

Chow, after listening to various 

views, said the involvement of the 

community to develop a culture of 

taking ownership for road safety is 

very important.

“I believe that if more people use 

public transport, accidents involving 

motorcycles will be much reduced,” 

said Chow.

He said he agreed in principle for 

the Penang Road Safety Strategic 

Plan Phase 2 to begin next year, not-

ing that there are about 400 fatalities 

per year in Penang alone.

On another matter, Komtar as-

semblyman Teh Lai Heng urged 

Rapid Ferry to inform motorcyclists 

of any breakdown to avoid any in-

convenience to them.

He said he received complaints 

from motorcyclists that they had to 

wait for over one hour recently be-

fore being informed of a ferry break-

down.

A Rapid Ferry representative 

explained that the breakdown was 

posted on social media but Teh said 

had the front desk personnel in-

formed the motorcyclists, the latter 

could make alternative plans.
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Pix by Law Suun Ting, Noor Siti 
Nabilah Noorazis and courtesy 
of CMS Digital Academy

NON-PROFIT organisation CMS 

Digital Academy is setting up its first 
resource centre for students with the hope 

of building talents and sparking the interest 

of children in STEM (Science, Technology, 

Engineering and Mathematics).

The organisation aims to set up its first 
resource centre in Jalan Kedah by the sec-

ond quarter of next year.

CMS Digital Academy deputy chairman 

Mohd Zafir Abd Aleem said the 1,200sq ft 
resource centre would be set up on the third 

floor of the Persatuan Hidayatul Islam 

building in Jalan Kedah.

“We hope to have a digital library corner, 

workshop space and a collaborative space 

in the resource centre.

“We want to bridge the gap between the 

people, and science and technology.

“We hope to deliver as many educa-

tional programmes and activities to the 

students, especially to the B40 children.

“Children in the B40 category might not 

have the same privilege as other children 

in terms of education. We want to provide 

them the opportunity to learn STEM, guide 

them to be holistic individuals and develop 

their leadership skills,” Mohd Zafir told 
Buletin Mutiara recently.

The CMS Digital Academy was set up 

last year.

Mohd Zafir said the digital academy was 
established under the umbrella of Central 

Muslim Society (CMS).

“CMS consists of five organisations, 
namely, the United Muslim Association, 

Anjuman Himayatul Islam, Persatuan Mus-

lim Kadayanallur, Persatuan Hidayatul 

Islam and Persatuan Nurul Islam.

“CMS was established in 1953 when four 

founding organisations came together to set 

up CMS. Persatuan Nurul Islam became 

part of CMS early this year,” he added.

CMS Digital Academy education strate-

gist Aznan Nagor said the academy cur-

rently has 19 volunteers and eight advisers.

“The academy currently exposes chil-

dren to STEM education on a project basis. 

We hope that we can promote STEM more 

effectively when the resource centre is set 

up.

“We have engaged with children and 

youth, aged seven to 17, in our previous 

activities,” Aznan said.

The academy has organised programmes 

on robotics, space exploration and Google 

Drive for children in the past.

The academy’s STEM project coordina-

tor Syed Nasir Mohamed said CMS has set 

up a “Tabung Sosio Ekonomi” (socio-

economic fund) to help the underprivileged 

(especially the B40 community) at large.

“A portion of the collection is used to 

support the setting up of the academy’s 

resource centre.

“We hope that the public can donate 

generously to support our cause,” he said.

Those who wish to support the academy 

can contact its president Tajuddin Mashood 

at 019-5511377 or secretary Salleh Gani at 

019-4703690.

CMS Digital Academy volunteers (from left) Syed Nasir, learning facilitator Muhammad Ramazhan Rahmathulah, Mohd Zafir, learning 
facilitator Muhammad Zubir Zainol Ahmad, learning facilitator Mohd Munir Shik Abdulla and Aznan posing for a photo after the interview.

A file pic of children operating a robot during a STEM programme on robotics at Penang 
Science Cluster. 

Bridging the 
STEM gap
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Story by Edmund Lee 
Pix  by Alvie Cheng  

LOKALOCAL, a Malay-

sian travel marketplace, has 

launched its “There’s more in 

Penang: 100 Experiences in 

Penang” campaign to attract 

visitors to the state.

Penang, well known for its 

diverse cultures and traditional 

arts experiences, foresees an 

influx of tourists in conjunction 
with Experience Penang Year 

2020.

Speaking on this, state Tour-

ism Development, Arts, Culture 

and Heritage Committee chair-

man Yeoh Soon Hin said Lokalo-

cal was established by an online 

travel agent (OTA) as a platform 

to link tourists with locals.

He explained tourists could 

access various workshops and 

programmes they are keen on 

through the website.

“There are a lot of activities 

including traditional craft work-

shops, shadow puppet, traditional 

joss stick making, wood carving 

and ‘bedak sejuk’ making.

“All these workshops are able 

to enrich the experiences of tour-

ists who are able to learn first-
hand from the artisans whose 

skills have been passed down 

from one generation to another.

“As the exco for this portfolio, 

I want to make sure that tourism 

becomes a platform to bring 

economic benefits and revenue 
to the communities.

“We can ensure tourists get 

more authentic experiences and 

help to create job opportunities as 

well. This will definitely be a way 
for tourists to learn how passion-

ate and skilful our heritage traders 

are,” he said at a press conference 

in George Town on Sept 30. 

Established in 2016, LokaLo-

cal is the largest experienced-

based platform in the country 

with over 500 tours and work-

shops.

It also works with event or-

ganisers to highlight festivals in 

the nation and offers a perspec-

tive for visitors to venture to.

Lokalocal chief executive of-

ficer Chin Yoon Khen said places 
of interest in Penang would be 

highlighted to attract millennial 

travellers to choose their destina-

tions.

“In a digital tourism land-

scape, travellers are likely to rely 

on engaging photos, stories and 

videos to plan their next outing.

“It also focuses on building 

our own content to facilitate 

visual decision making,” Chin 

added.

TWO Penangites were flushed 

with pride when Chief Minister 

Chow Kon Yeow officiated the 

grand opening of the new "Waste-

To-Eco-Friendly" Products Manu-

facturing plant of Heng Huat 

Group recently.

Heng Huat Resources Group 

managing director Datuk H’ng 

Choon Seng and deputy director 

Kee Swee Lai were singled out by 

Chow for turning waste to wealth.

“Coconut husks were once con-

sidered waste and were left to rot 

or to be burnt,” Chow said in his 

speech.

“But these two gentlemen saw 

an opportunity. And maybe they 

screamed, 'What a waste!'. If we 

do not put waste into resources, 

waste will remain waste.

“So, congratulations for having 

an eye for business opportunity and 

at the same time for playing a very 

important role as an eco-friendly 

company.”

The opening ceremony was 

conducted at Heng Huat’s head-

quarters in Sungai Bakap although 

the new 20,000sq m plant is lo-

cated in Setiu, Terengganu.

Heng Huat’s main business ac-

tivities are manufacturing and 

trading of biomass material and 

value-added products, focusing on 

oil palm empty fruit branch fibre 
and coconut fibre.

They also manufacture and 

distribute their own brands of mat-

tresses and bedding accessories.

Chow said the Penang govern-

ment has consistently emphasised 

the word "green" in the Pen-

ang2030 vision.

“We advocate a balance be-

tween economic growth and eco-

logical protection and sustainabil-

ity. This something we want to 

showcase.

“We can achieve economic de-

velopment with environmental 

sustainability.”

Chow added that he wished lo-

cal entrepreneurs would emulate 

Heng Huat Group to not only in-

vest in thriving their business but 

also to invest in the preservation of 

the environment.

In addition, he said they could 

also engineer ways to transform 

environmental issues to business 

opportunities.

“As Heng Huat Group has pro-

gressed to Terengganu, I also wish 

they will represent Penang to in-

spire others, in particular the East 

Coast of Malaysia, to support the 

green environment, in line with 

Penang2030 vision,” he said.

Also present at the ceremony 

were State Speaker Datuk Law 

Choo Kiang, Jawi assemblyman 

H’ng Mooi Lye, HHRGB execu-

tive directors Lim Ghim Chai and 

Datin Khor Mooi Kim.

Both Choon Seng and Kee 

later showed the company’s vari-

ous products, notably their Fibre 

Star mattresses, to Chow and 

other guests after the opening 

ceremony.

Yeoh (right) and Chin officially announcing the local travel tech startup 
to help promote Penang’s tourism during the press conference.

Choon Seng (second from left) showing Chow a coconut husk that can be used to make mattress.

Local travel tech startup to help 
promote Penang’s tourism 

A RETAINING wall in a 

Bukit Gelugor neighbourhood 

has been reconstructed at a cost 

of RM8,000.

Bukit Gelugor MP Ramkarpal 

Singh, who visited the site near 

Jalan Pekeliling, said the wall 

was rebuilt after it collapsed due 

to erosion in April.

“The reconstruction work on 

the wall which began on June 

15, was completed on July 27,” 

Ramkarpal told the media on 

Oct 4.

“The retaining wall which 

collapsed was situated at Mr. 

Yu’s (Kenny Yu) backyard.

“Seri Delima assemblyman 

Syerleena Abdul Rashid and I 

contributed RM4,000 each to 

rebuild the wall,” Ramkarpal 

said.

Yu commended Ramkarpal 

and Syerleena for being people-

centric leaders. 

“These are the kind of gov-

ernment representatives we 

want, they respond to the needs 

of the people. 

“They are not arrogant and 

are approachable, I would like 

to convey my thanks and ap-

preciation to them,” added Yu. 

Retaining 
wall in Bukit 
Gelugor 
rebuilt

CM launches new eco-friendly plant
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ஜெலுத்தோங் - வருகின்ற அக்டோபர் 

27-ஆம் நோள் ஜ�ோணடோடவிருககும்

தீபோவளி பணடிக�கை முனனிட்டு

ஜெலுத்தோங் நோடோளுமன்ற

உறுப்பினர் ்நதோஜி இரோைர் மற்றும்

சுங்க� பினோங்கு சட்டமன்ற

உறுப்பினர் லிம் சியூ கிம் இகைந்து

வசதி குக்றந்த குடும்பங்�ளுககுத

தீபோவளி பரிசுககூகட வழங்கினர்.

இசோன இகைஞர் 

சமூ�நல இைக�ம் (Pertubuhan 

Kebajikan Ehsan Muda) ஏற்போட்டில் 

நோன�ோவது முக்றைோ� நகடஜபறும் 

இந்நி�ழ்வில் ஏ்றககுக்றை 20 வசதி 

குக்றந்த குடும்பங்�ளுககு மளிக�ப் 

ஜபோருட்�ள் வழங்�ப்பட்டன. இந்த 

இைக�ம் நமது நோட்டில் ஜ�ோணடோடும் 

அகனதது முககிை பணடிக�யின 

்போதும் பரிசுககூகட வழங்கி 

சி்றப்பிப்பது போரோட்டககுறிைதோகும். 

“ஜபருநோள் ஜ�ோணடோட்ட 

�ோலததில் ஜபோது மக�ளுககுக 

தீபத்திருநாள் அனபளிப்பு வசதி குறைந்த குடுமபங்களின 
சுறைறைக் குறைக்கும - இராைர்

குறிப்போ� வசதி குக்றந்த 

குடும்பங்�ளுககு மளிக�ப் ஜபோருட்�ள் 

ஜ�ோணட பரிசுககூகட வழங்குவதன 

மூலம் அவர்�ளின ஜபோருைோதோர 

சுகமகைக  குக்றக� முடிகி்றது,” 

என புககிட் டும்போரில் நகடஜபற்்ற  

தீபோவளி அனபளிப்பு வழங்கும் 

நி�ழ்கவ அதி�ோரப்பூர்வமோ�த துவககி 

கவதது  ்நதோஜி இரோைர் இவவோறு 

ஜதரிவிததோர். 

கூடிை விகரவில் 

ஜ�ோணடோடவிருககும் தீபத திருநோள் 

பணடிக�கை முனனிட்டு ஜபோது 

மக�ள் அகனவருககும் தீபோவளி 

நல்வோழ்தது�கைத ஜதரிவிததுக 

ஜ�ோணடோர்.

தீபோவளி பணடிக� 

வோழ்கக�யின இருகை நீககி, 

ஒளிகைக ஜ�ோடுககும் பணடிக�ைோ� 

அனுசரிக�ப்படுவ்தோடு தீபத திருநோள் 

எனறும் அகழக�ப்படும். 

இந்நி�ழ்வில் இசோன

இகைஞர் சமூ�நல இைக�த

தகலவர் அர்்ஷத ரஹமோன, பினோங்கு 

மோந�ர் �ழ� உறுப்பினர் நிக்�ோலஸ் 

ஜதங் மற்றும் பிரமு�ர்�ள் �லந்து 

ஜ�ோணடனர். 

 ்மலும், நோடோளுமன்ற 

உறுப்பினர் ்நதோஜி இரோைர் மற்றும் 

சட்டமன்ற உறுப்பினர் லிம் சுயூ 

கிம் ெோலோன புககிட் கும்போர் 

சோகல ்மம்போட்டுத திட்டதகதயும் 

அதி�ோரப்பூர்வமோ�த துவககி 

கவததனர். இததிட்டததில் சோகல, 

போதசோரி நகடபோகத  மற்றும் 

வடி�ோல் அகமப்பு ் மம்படுததப்பட்டது. 

ஜெலுத்தோங் நோடோளுமன்ற அலுவல� 

நிதி ஒதுககீட்டில் (ரிம41,000) 

இததிட்டம் ஜசைல்படுததப்பட்டது 

எனபது குறிப்பிடததக�து.

தீபாவளி அனபளிப்புப் பபற்றுகபகாண்ட பபாது மககளு்டன நா்டாளுமன்ற உறுப்பினர் நநதாஜி இராயர், 
சட்டமன்ற உறுப்பினர் லிம் சுயூ கிம்   மற்றும் அர்்ஷத் ரஹமான

ெோர்்சடவுன - ம்லசிை இந்து சங்� புககிட் 

ஜபண்டரோ வட்டோரப் ்பரகவ சமூ� நலப்பிரிவு 

ஏற்போட்டில் தீபோவளி ஜ�ோணடோட்டதகத 

முனனிட்டு ‘அனபோன சமூ�ததுடன நற்பணி’ 

எனும் நி�ழ்வு இனி்த நகடஜபற்்றது. 

“ஆ்றோவது முக்றைோ� நடததப்படும் 

இததிட்டம் புககிட் ஜபண்டரோ வட்டோரப் 

்பரகவயின வருடோந்திர திட்டமோ�

இது அகமகி்றது.  2019-ஆம் ஆணடு 

ஜதோடக�ததிலிருந்து இவவட்டோர ்சகவ

அன்பான ெமூகத்துடன நற்ணி திடடத்தின மூலம் வெதி குறைந்த குடும்்ஙகளுக்குத்  தீ்பாவளி அன்ளிப்பு 

தீபாவளி  அனபளிப்புப் பபற்றுகபகாண்ட பபாது மககள், ்ஷான மற்றும்  இராமகிருஷ்ா ஆதரவற்்ற 
இல்ல குழந்தகளு்டன ஏற்பாடடுக குழுவினர்

கமைததிற்கு உதவிகை நோடி வரும் பி40 

குழுகவ்ச ்சர்ந்த வசதி குக்றந்த குடும்பங்�ள் 

அகடைோைம் �ோைப்படுகின்றனர். ஓர் ஆணடில் 

இரு முக்ற குறிப்போ� தமிழ்ப் புததோணடு மற்றும் 

தீபோவளி பணடிக� �ோலததில் அவர்�ளுககுத  

்தகவப்படும் உதவி�ள் வழங்�ப்படுகி்றது,”என 

புககிட் ஜபண்டரோ வட்டோரப் ்பரகவயின 

தகலவர் தர்மன வர்வற்புகரயில் இவவோறு 

ஜதரிவிததோர்.

அவர்�ளுககுத ்தகவைோன மளிக�ப் 

ஜபோருட்�ள், �ல்வி நிதியுதவி, மருததுவ நிதியுதவி 
ஆகிை உதவி�ள் வழங்�ப்படுகின்றன. தீபத 
திருநோள் ஜ�ோணடோட்டம் வருகின்ற அக்டோபர் 
27-ஆம் நோள் ஜ�ோணடோடப்படுவகத முனனிட்டு
30 வசதிக குக்றந்த குடும்பங்�ளுககு மளிக�ப்
ஜபோருட்�ள் பரிசுககூகடைோ� வழங்�ப்பட்டன
என கூறினோர்.
 ்மலும், ்ஷோன மற்றும் இரோமகிருஷைோ 
ஆதரவற்்ற இல்ல குழந்கத�ள் மற்றும் 
வசதி குக்றந்த குடும்பங்�ளுககுத தீபோவளி  
அனபளிப்புப் பைம்  வழங்�ப்பட்டன. 

இந்நி�ழ்கவ பினோங்கு மோந�ர் �ழ� 
உறுப்பினர் �ோளிைப்பன அதி�ோரப்பூர்வமோ�த 

துவககி கவததோர். 

இந்நி�ழ்வில் பினோங்கு மோநில 

இந்து சங்�த தகலவர் முனிைோணடி, மினனல் 

குடும்பக �ழ� தகலகம நிர்வோ� இைககுநர் 

சிவோ நோைர், தங்்சோங் பினோங்கு, ஜதஸ்்�ோ 

நிர்வோ� பிரதிநிதி ஜபருமோள் நோயுடு மற்றும் பல 

பிரமு�ர்�ள் �லந்து ஜ�ோணடனர். 

இந்த சமூ�நலத திட்டம் ஒவஜவோரு 

ஆணடும் சி்றப்போ� நகடஜப்ற உதவிக�ரம் 

நல்கி வரும் அகனதது ஆதரவோைர்�ளுககும் 

மனமோர்ந்த நனறி ஜதரிவிக�ப்பட்டு 

நிகனவு்சசினனம் வழங்�ப்பட்டன.

புககிட பபணந்டரா வட்டாரப் நபர்வ த்்லவர் தர்மன மற்றும் ஆதரவாளர் திருமதி புஸபா வசதி 
கு்்றநத பபாது மககளுககுத் தீபாவளி அனபளிப்பு வழங்கினர்
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தீபாவளி பண்டிகைகை அகைவரும் மகிழ்வுடன் 
கைாண்டாட வவண்டும் - தைபாலன்

மந்லசிய இநதுதர்ம மாமன்றம் பினாங்கு அருள்நி்்லயத் த்்லவர் தனபா்லன மற்றும் பட்டர்பவார்த், 
ஓம் சகதி ஆனமீக மற்றும் பதாணடு அ்றககட்ட்ள  த்்லவர் நல்லதம்பி ஆகிநயார் ப்லகாரப் 

பபாட்ட்லங்க்ள பினாங்கு சி்்றசசா்்ல த்்ல்ம இயககுநர் நத ப�ாக சூன-யி்டம் வழங்கினர்

ெோர்்சடவுன - அணகமயில் ம்லசிை இந்துதர்ம 

மோமன்றம் பினோங்கு அருள்நிகலைம் மற்றும் ஓம் 

சகதி ஆனமீ�ம் மற்றும் ஜதோணடு அ்றக�ட்டகை 

இகை ஏற்போட்டில் சிக்றக க�தி�ளுககுத 

தீபோவளி பல�ோரங்�ள் வழங்�ப்பட்டன. 

 ‘தீபம்’ என்றோல் ஒளி,  இருள் 

நீககி ஒளித தரும் பணடிக�்ை தீபோவளி 

என அகழக�ப்படுகி்றது. இப்பணடிகக�கை 

அகனவரும் மகிழ்வுடன ஜ�ோணடோட ்வணடும் 

என்ற  ்நோக�ததில் சிக்றக க�தி�ளுககும்  

பல�ோரங்�ள் வழங்�ப்படுகின்றன, என ம்லசிை 

இந்துதர்ம மோமன்றம் பினோங்கு அருள்நிகலைத 

தகலவர் தனபோலன ஜதரிவிததோர். 

 ஜபோதுவோ�்வ, அரசு சோரோ 

இைக�ங்�ள் வசதி குக்றந்த ஜபோது மக�ள் 

தினம் இந்திைர்�ளின போரம்பரிை பல�ோர 

வக�ைோன முறுககு, அதிரசம் மற்றும் பல இனிப்பு 

வக��ளும் ்சர்க�ப்பட்டுப் ஜபோட்டலமோ�த 

தைோரிக�ப்பட்டன. இந்நி�ழ்விற்கு சி்றப்பு 

விருந்தினரோ� ம�ளிர் மற்றும் குடும்ப ்மம்போடு, 

போலின ஈடுபோடு, இஸ்லோம் அல்லோத மத 

விவ�ோர ஆட்சிககுழு உறுப்பினர் ஜசோங் எங் 

வருக�ைளிததோர். இததிட்டம் ஜவற்றிக�ரமோ� 

வழிநடதத நிதியுதவியும் நல்கினோர் எனபது 

போரோட்டககுறிைது. 

  �டந்த அக்டோபர் 16-ஆம் நோள், தைோர் 

ஜசயைப்பட்ட 3,800 பல�ோரப் ஜபோட்டலங்�கை  

பினோங்கு சிக்ற்சசோகலககு 1,800 ஜபோட்டலமும் 

ெோவி சிக்ற்சசோகலககு 2,000 ஜபோட்டலமும் 

வழங்�ப்பட்டன. 

 இந்நி�ழ்வில் சி்றப்பு விருந்தினரோ� 

பினோங்கு சிக்ற்சசோகல தகலகம இைககுநர் 

்த ஜ�ோக சூன, பட்டர்ஜவோர்த, ஓம் சகதி 

ஆனமீ� மற்றும் ஜதோணடு அ்றக�ட்டகை  

தகலவர் நல்லதம்பி மற்றும் உறுப்பினர்�ள் 

�லந்து ஜ�ோணடனர். 

 இம்மோமன்றததின ஏற்போட்டில் சிக்றக 

க�தி�ள் குற்்ற்சஜசைல்�ளிலிருந்து விடுப்பட்டு 

சி்றந்த மனிதரோ� உருமோற்்றம் �ோணும் 

ஜபோருட்டு �டந்த 30 வருடங்�ைோ� பினோங்கு 

சிக்ற்சசோகலயில் சமைம் மற்றும் நனஜனறி 

வகுப்பு பிரததி்ை�மோ� இந்திைர்�ளுக�ோ� 

ஒவஜவோரு புதனகிழகமயும் நடததப்படுகின்றன. 

இந்த வகுப்பு ெோவி சிக்ற்சசோகலயில் �டந்த 

நோனகு ஆணடு�ைோ� நடததப்படுகின்றது.  

மற்றும் ஆதரவற்்ற இல்லங்�ள் சோர்ந்த 

தரப்பினருககுத தீபோவளி அனபளிப்பு வழங்கும் 

்வகையில் இந்துதர்ம மோமன்றம் பினோங்கு 

அருள்நிகலைம் சிக்றக க�தி�ளும்  

இகஜ�ோணடோட்டததிலிருந்து தனிதது 

விடககூடோது என்ற உைரிை ்நோக�ததில் 

�டந்த 19 ஆணடு�ைோ� இந்த பல�ோர 

அனபளிப்பு வழங்கி வருவதோ� தனபோலன 

நந்தகுமோர் ்மலும் ஜதரிவிததோர். 

  ஜபோது மக�ள் அகனவரும் 

குறிப்போ� இந்துதர்ம மோமன்றம் மற்றும் ஓம் 

சகதி ஆனமீ� மற்றும் ஜதோணடு அ்றக�ட்டகை 

உறுப்பினர்�ள் தனனோர்வலரோ� வலம் வந்து 

�டந்த அக்டோபர் 12-ஆம் நோள்  தீபோவளி 

பல�ோரங்�கைத தைோர் ஜசயதனர். அனக்றை 

ஆடசிககுழு உறுப்பினர் பசாங் எங் தயார் பசயத ப்லகாரப் பபாட்ட்லத்்த
ஏற்பாடடுக குழுவினரி்டம் வழங்கினார். 

ெோர்்சடவுன - பினோங்கு மோநில அரசோங்�ததின 

கீழ் பணிப்புரியும் அரசு ஊழிைர்�ளின ் சகவகை 

அங்கீ�ரிககும் வக�யில் இந்த ஆணடு பணி 

ஓயவு ஜபறும் 76 ஊழிைர்�ளுககு ‘்சகவ 

போரோட்டு விழோ’ சி்றப்போ� நகடஜபற்்றது. 

 “இம்மோநிலததின ்மம்போட்டுககு 

முதுஜ�ழுப்போ�்ச ஜசைல்பட்டு பங்�ளிதத 

அனுபவமுள்ை அரசு ஊழிைர்�ளின இழப்கப 

மோநில அரசு உைர்கி்றது. ்மலும், அவர்�ளின 

ஆற்்றல், பங்�ளிப்பு, அர்ப்பணிப்பு மற்றும் 

மோநிலததின நல்வோழ்வுக�ோ� ்நரதகத 

திைோ�ம் ஜசயது பணிைோற்றிைகத நிகனவுககூ்ற 

்வணடும்,” என முதல்வர் ்மதகு சோவ ஜ�ோன 

ைோவ கூறினோர்.

 ஒவஜவோரு முக்றயும் ்நர்கமைோன 

மற்றும் ஜபோறுப்புைர்்சசிக ஜ�ோணட ஓர் 

அரசு அதி�ோரி ்வஜ்றோரு அலுவல�ததிற்கு 

மோற்்றப்படும் ்போது; பதவி உைர்வு அல்லது பணி 

ஓயவு ஜபறும்்போது, மோநில அரசின நிர்வோ�ததில் 

அவர்�ளின இழப்கப மோநில முதல்வர் என்ற  

ரீதியில் அதி�மோ� உைருகி்்றன, என்றோர். 

 “இருப்பினும், ஜபோது்ச ்சகவ 

துக்றயில் இ்சசூழ்நிகல எப்ஜபோழுதும் நிலவி 

வரும். என்வ, முதல்வர் மற்றும் அரசிைல் 

தகலவர் என்ற முக்றயில், இ்சசூழ்நிகலகை 

நோங்�ள் சரி ஜசயை ்வணடும்,” எனறு  

உகரைோற்றிை ்போது கூறினோர்.

 இந்நி�ழ்வில் முதலோம் துகை 

மபாநிலத்தின  மமம்்பாடடுக்கு முதுசகழுப்்பாகச் செயல்டட அரசு ஊழியரகளுக்குச் மெறவ ்பாரபாடடு விழபா

இநத ஆணடு பணி ஓயவு பபற்்றவர்கள் மற்றும்  பப்றப்நபாகி்ற அரசு ஊழியர்களு்டன
மாநி்ல முதலவர் நமதகு சாவ் பகான யாவ் (நடுவில)

முதல்வர் டத்தோ அமோட் ெோகியுதீன அப்துல் 

ரஹமோன, மோநில ஆட்சிககுழு உறுப்பினர்�ள், 

மோநில சட்ட ஆ்லோச�ர் டத்தோ ்நோரோஸ்மி 

ஜமோ�மட் நரவி, மோநில நிதி  அதி�ோரி 

டத்தோ சோருல் பஹிைோ அபு ஆகி்ைோர் �லந்து 

ஜ�ோணடனர்.

 பணி ஓயவு ஜபறும் பட்டிைலில் மோநில 

ஜசைலோைர், டத்தோ � ஃபரிஸோன டோருஸ் 

�டந்த 26 ஆணடு�ைோ� இம்மோநிலததின 

வைர்்சசிக�ோ�ப் பணி ஆற்றியுள்ைோர்.

  பினோங்கு மோநில நிர்வோ�ததின கீழ் 26 

ஆணடு�ள் பணிைோற்றுவது எளிதோன �ோரிைம் 

அல்ல, இருப்பினும் டத்தோ � ஃபரிஸோன 

டோருஸ் அப்பைைதகத்ச சி்றப்போ� ஜசயது 

முடிததுள்ைோர். அவரின நிர்வோ�ததின கீழ்

பினபற்்றபட்ட ஒழுக�ம், தரம் மற்றும் உற்பததி 

தி்றன ் மம்போடு, மோநில அரசின இலககு மற்றும் 

முனஜனடுப்புத திட்டதகத  ஜமயபடுதத ஜபரிதும் 

பங்�ோற்றிைது எனறும் கூறினோர்.

  “மோநில ஜசைலோைரோன டத்தோ � ஃபரிசோன 

பல்்வறு நிகல�ளில் இம்மோநிலததிற்குப் 

ஜபறுகமயும் அங்கீ�ோரதகதயும் ்சர்ததுள்ைோர். 

நோன மோநில அரகச பிரதிநிதிதது அகனதது 

ஊழிைர்�கையும் வோழ்ததுவ்தோடு அவர்�ளின 

அர்ப்பணிப்பு மற்றும் ்சகவகைப் போரோட்டி 

நனறிகையும் ஜதரிவிததுகஜ�ோள்கி்்றன.

 இவர்�ளின மோநில அரசிற்�ோன 

்சகவ, அர்ப்பணிப்பு மற்றும் திைோ�ங்�ள் 

ஜதோடர்ந்து நிகனவுககூ்றப்படும்,” எனறு அவர் 

கூறினோர்.

 ஃபரிசோன உகரைோற்றுக�யில், 

ஓயவூதிைம் ஜபறு்வோர் தனனோர்வம் ஜதோணடு 

நிறுவனங்�ள் மூலமோ�்வோ அல்லது உள்ளூர் 

சமூ�ங்�ளுககு உதவி ஜசயது சமுதோைததிற்குத 

ஜதோடர்ந்து தங்�ள் ்சகவ�கை வழங்குமோறு 

அறிவுறுததினோர்.

 அனுபவம் மிக� அரசு ஊழிைர்�ள் 

முழுகமைோ� ஓயவு ஜப்றககூடோது. ஏஜனனில், 

அனுபவம் குறிப்போ� அரசு நிர்வோ� அனுபவம் 

ஒரு முககிைமோன  மதிப்பு மிக� ஜசோதது என 

்மலும் கூறினோர்.

  இந்நி�ழ்வில்  65 ஊழிைர்�ள் �ட்டோை 

ஓயவூதிை வைகத எட்டி பணி ஓயவு ஜபற்்றவர்�ள் 

மற்றும் பணி ஓயவு ஜப்ற ்போகி்றவர்�ள்,  

ஏழு ்பர் சுை விருப்பததின ்பரில் ஓயவு 

ஜபற்்றவர்�ள் மற்றும் �ோலமோனவர்�ள் நோனகு 

்பர் ஆகி்ைோருககு ்சகவ போரோட்டி விழோவில் 

ஜ�ைரவிக�ப்பட்டனர்.  .
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ெோர்்சடவுன - பினோங்கு மோநில அரசு 

அறிவிைல், ஜதோழில்நுட்பம், ஜபோறியிைல் மற்றும் 

�ணிதம்(ஸ்்தம்) துக்றகைக �ற்றுகஜ�ோணடு 

அதில் ஜவற்றிநகடப்்போடுவதற்கு  அதி�மோன 

முனஜனடுப்புத திட்டங்�ள் வழி  நடததுகி்றது 

என மோநிலப் ஜபோருைோதோர திட்டமிடல், �ல்வி, 

மனித மூலதன ்மம்போடு, ஜதோழில்நுட்பம் & 

புததோக� ஆட்சிககுழு உறுப்பினர் ்பரோசிரிைர் 

ப.ரோமசோமி கூறினோர்.

    “இம்மோநிலததின மி�ப் ஜபரிை ஜசோததோ� 

மோைவர்�ள் �ருதப்படுகின்றனர். என்வ, 

ஸ்்தம் போடங்�ளில் அவர்�ள் மிகுந்த ஆர்வம் 

ஜ�ோள்ை மோநில அரசு பல திட்டங்�கை்ச 

ஜசைல்படுததுகி்றது. 

 அறிவிைல்  எனபது �ணடுப்பிடிப்பு�ள் 

உருவோககுவது மட்டுமல்ல அகதவிடவும் 

அப்போற்பட்டது,’’ என  ஜதக ்டோம் அரங்கில் 

நகடஜபற்்ற ெப்போனிை ஜதோழில்நுட்பம் மற்றும் 

�லோ்சசோர வோர இறுதி 2019 ஜதோடக� விழோவின 

்போது  இரணடோம் துகை முதல்வருமோன 

மாணவர்கள் ஸ்தேம் துறையில் அதி்க நாட்டம் 
க்காள்்ள ்வண்டும் - ்ேராசிரியர

ஜப்பானிய பதாழிலநுடபம் மற்றும் க்லாசசார 
கணகாடசியில க்லநது பகாண்ட தமிழப்பள்ளி 

மா்வர்கள்

இரோமசோமி இவவோறு கூறினோர்.

 “ெப்போனிை �லோ்சசோரததின மூலம் 

அவர்�ளின ஒழுக�ம் மற்றும் �ணடுப்பிடிப்பு�ள் 

�ணடறியும் தி்றன ஆகிைவற்றிலிருந்து நோம் 

நிக்றை �ற்றுகஜ�ோள்ை ்வணடும். அகத 

நகடமுக்றப்படுததுதல் எளிதோன �ோரிைம் 

அல்ல, இருப்பினும் அதகன படிப்படிைோ�்ச 

ஜசைல்படுதத முடியும். 

    “இததிட்டம் ெப்போனிை நிறுவனங்�ள் தங்�ள் 

ஜதோழில்நுட்பதகத அறிமு�ம் ஜசயைவும், நமது 

மோைவர்�ள் அறிவிைல் �ணடுப்பிடிப்பு�கைக 

�ணகூடோ� போர்க�வும் சி்றந்த தைமோ� 

அகமயும்,” என்றோர் ரோமசோமி.

 ஜதக ்டோம் பினோங்கு, ெப்போன 

துகைத தூதர�ததுடன இகைந்து ஏற்போடு 

ஜசயத இம்மூனறு நோள் �ண�ோட்சி �டந்த 

11 முதல் 13 அக்டோபர் வகர ஜதக ்டோம் 

தைததில் நகடஜபற்்றது. இததிட்டம் 

ஜதோழில்நுட்பததில் ெப்போனிை நிபுைததுவதகத 

ஜவளிப்படுததுவ்தோடு அவர்�ளின பழக� 

வழக�தகதயும் �லோ்சசோரதகதயும் 

ஜவளிப்படுததும் தைமோ� அகமகி்றது.

 இந்நி�ழ்வில் �க�ன பிைஸ் ்�ோ. 

லிமிஜடட் (Gakken Plus Co. Ltd), ்சோனி 

Sony, பினங் ஐபிஸ்�ஸ் Pink Hibiscus, 

்�னன(பினோங்கு) Canon (Penang), ெப்போனிை 

ம்லசிைோ ஜதோழில்நுட்ப நிறுவனம் (Japanese 

Malaysia Technical Institute) மற்றும் ‘Penang 

Math Platform’ ஆகிை நிறுவனங்�ள் 

இக�ண�ோட்சியில் பங்குக ஜ�ோணடனர். 

  ்மலும், இக�ண�ோட்சியில் 

‘Investigating Ultraviolet Light’, ்மோட்டோர் 

மற்றும் படி�ங்�கைத தைோரிததல்’ ‘�ஞ்சி’ 

மற்றும் ‘ஓரி�மி’ (�ோகித மடிப்பு) ஆகிை 

பட்டக்ற�ள் ெப்போனின துகைத தூதர�ததின 

வழிக�ோட்டலில் நகடஜபற்்றன.

புககிட் ஜமர்தோெோம் - பினோங்கு மோநில 

அரசு ஜவள்ை நிவோரைக குழு மூலம், 

பினோங்கு ஜபருநிலததில்  ஏற்படும் ஜவள்ைப் 

பிர்சசகைகைத தீர்க� ரிம 79.7 மில்லிைன நிதி 

ஒதுககீடு வழங்�  ஒப்புதல் அளிததுள்ைது.

 "ஜவள்ை நிவோரைப் பணி�ள் �டந்த 

ஆணடு (2018) மோர்்ச மோதததில் ஜதோடங்�ப்பட்டு 

2021-ஆம் ஆணடு  மோர்்ச மோதம் நிக்றவுப்ஜப்ற 

திட்டமிடப்பட்டுள்ைது" என உள்ளூரோட்சி, 

வீடகமப்பு மற்றும் ந�ர்பு்ற & கிரோமப்பு்ற 

்மம்போடு திட்டமிடல் ஆட்சிககுழு உறுப்பினர் 

ஜெகடிப் சிங் டி்ைோ இவவோறு ஜதரிவிததோர். 

 "ஜவள்ை நிவோரைப் பணி�ள் 

வடககு மற்றும் மததிை ஜசபரோங் பிக்றயில் 

்மற்ஜ�ோள்ைப்படுகின்றன. இந்த நிவோரைத 

திட்டததில் புதிை குழோய வீடு�ள் உருவோககுதல், 

பகழை குழோய வீடு�கை ்மம்படுததுதல், 

வடி�ோல்�ள் மற்றும் ஆறு�கை ்மம்படுததுதல் 

ஆகிைகவ அடங்கும், என பணடோர் ஜபர்டோ, 

எம்.பி.எஸ்.பி �ட்டிடததில் நகடஜபற்்ற 

ஜசயதிைோைர் சந்திப்புக கூட்டததில் ஜெகடிப் 

கூறினோர்.

 "இததிட்டததில் மோக மோணடின 

சுற்றுப்பு்றததிலிருந்து சுங்க� பிக்றககு 

நீ்ரோட்டதகத்ச சுமூ�மோ� ஜவளி்ைற்றுவதற்கு 

ஒரு விகசயிைக� குழோய வீட்கடக �ட்டுவ்தோடு 

வடி�ோல்�கை ்மம்படுததுவ்த மி�ப் ஜபரிை 

்மம்போட்டுத திட்டமோ�க �ருதப்படுகி்றது. 

இததிட்டததிற்கு ரிம40 மில்லிைன நிதி ஒதுககீடு 

ஜசயைப்பட்டுள்ைது.

 “இந்த ஜவள்ை நிவோரைத திட்டம் 

�டந்த ஆணடு(2018) ஜதோடங்�ப்பட்டு 

 மாநில அரசு பெருநில பெள்ள நிொரணத் 
திட்டத்திற்கு ரிம79 மில்லியன் நிதி ஒதுக்கீடு

வருகின்ற மோர்்ச மோதம் (2020) நிக்றவுப்ஜபறும் 

என எதிர்ப்போர்க�ப்படுகி்றது,” என ்மலும் 

விைக�மளிததோர். 

 �டந்த அக்டோபர், 8-ஆம் ்ததி 

ஏற்பட்ட ஜவள்ைததில் ஜசபரோங் பிக்ற 

வட்டோரததில் குறிப்போ� திங்�ோட் மோக 

மணடின 5, �ம்்போங் ம்லசிைோ, ெோலோன 

போ�ோன லோலோங், ்லோரோங் மோக மோணடின 3 

மற்றும் ரூமோ ஹிெோவ மோக மோணடின ஆகிை 

வீடகமப்புப் பகுதி�ள் போதிக�ப்பட்டன. 

 "்மலும், ்லோ்ரோங் பிஞ்சோய 6, 7, 8, 

9 மற்றும் ெோலோன பிஞ்சோய ஆகிை பகுதி�ளில் 

ஏற்படும் ஜவள்ைப் பிர்சசிகன�ளுககுத தீர்வு 

�ோை  ரிம 19 மில்லிைகன நிதி ஒதுககியுள்்ைோம். 

்மற்குறிப்பிட்ட நிவோரைத திட்டங்�ள் 

ஜபருநிலததில் ் மற்ஜ�ோள்ைப்படும் திட்டங்�ளில் 

சில என எடுததுகரததோர்.   

 மோநில வடி�ோல் மற்றும் நீர்ப்போசனத 

துக்ற (்ெ.பி.எஸ்) மற்றும் ஜசபரோங் பிக்ற  

மோந�ர் �ழ�ம் (எம்.பி.எஸ்.பி)  ஒததுகழப்பில்  

இதுவகர 215 ஜவள்ை நிவோரைத திட்டங்�ள் 

ஏ்றககுக்றை ரிம107.5 மில்லிைன நிதி 

ஒதுககீட்டில் ஜசயது முடிக�ப்பட்டதோ� 

ஜெகடிப் ஜதரிவிததோர். 

 மோநில ்ெ.பி.எஸ் இைககுநர் சுகரி 

முஸ்லீம் மற்றும் எம்.பி.எஸ்.பி தகலவர் டத்தோ 

்ரோசோலி மு�ோமட் ஆகி்ைோர் இ்சஜசயதிைோைர் 

கூட்டததில் �லந்து ஜ�ோணடனர்.

 ்மலும் மோந�ர் �ழ�ம் மற்றும் ்ெ.பி.

எஸ் தரப்பினரிடம் கூடுதல் ஜவள்ை நிவோரைத 

திட்டங்�கை முனஜமோழியுமோறு ஜெகடிப்  

அறிவுறுததினோர்.  

நஜ.பி.எஸ இயககுநர் சுகரி முஸலீம், ஆடசிககுழு உறுப்பினர் பஜகடிப் சிங் டிநயா(நடுவில)  மற்றும் 
எம்.பி.எஸ.பி த்்லவர் ்டத்நதா நராசாலி முகாமட பவள்ள நிவார்த் திட்ட வ்ரப்ப்டத்்தப் 

பார்்வயிட்டனர். 

ஆயிர் ஈததோம் - ம்லசிை �ல்வி்ச சோனறிதழ் 

(எஸ்.பி.எம்) ்தர்கவ எதிர்்நோககி 

தைோரோகி ஜ�ோணடிருககும் மோைவர்�ள் 

சி்றந்த ்தர்்சசி ஜபறும் ஜபோருட்டு  ஆயிர் 

ஈததோம் இகடநிகலப்பள்ளிகை்ச ்சர்ந்த 

125 மோைவர்�ளுககு 375 மோதிரி ்தர்வு 

்�ள்விததோள் புதத�ங்�கை ஆயிர் ஈததம் 

சட்டமன்ற உறுப்பினர் ்ெோசப் எங் சூன 

சிைோங் அனபளிப்போ� வழங்கினோர். 

 ்மலும், எஸ்.பி.எம் ்தர்வின 

எஸ.பி.எம் மாதிரி நதர்வு நகள்வித்தாள் புத்தக அனபளிப்பு பபற்றுகபகாண்ட மா்வர்களு்டன
 சட்டமன்ற உறுப்பினர் நஜாசப் எங் சூன சியாங்

அடிப்பகடப் போடங்�ைோன மலோய ஜமோழி, 

ஆங்கிலம் மற்றும் வரலோறு ஆகிை ்தர்வு�ளில் 

�ட்டோை ்தர்்சசி ஜபறுவதற்கு இந்தப் புதத� 

அனபளிப்பு வழிவகுககும் என ்ெோசப் எங் சூன 

சிைோங் கூறினோர். 

 இததிட்டதகத்ச ஜசைல்படுததுவதற்கு  

ரிம2,587.50 நிதி ஒதுககீடு ்தகவப்பட்டதோ� 

்மலும் ஜதரிவிததோர். 

 “இததிட்டததின வழி மோைவர்�ள் 

�டந்த ஆணடு மோதிரி ்தர்வு ்�ள்வி�கைப் 

படிக� முடியும். அ்தோடு, இம்மூனறு 

போடங்�ளின ்தர்வில் அமர வழி�ோட்டிைோ�வும் 

பைனபடுததலோம்,” எனறு புதத� அனபளிப்பு 

வழங்கும் நி�ழ்வில் இவவோறு கூறினோர்.

 ்மலும், இந்நி�ழ்வில் ஆயிர் ஈததோம் 

இகடநிகலப்பள்ளி தகலகம ஆசிரிைர் 

ஜி.சங்�ரநோதன �லந்து ஜ�ோணடோர்.

 இந்த ஆணடுக�ோன எஸ்.பி.எம் 

்தர்வு, அக்டோபர் 14 முதல் நவம்பர் 28 

வகர நகடஜபறும் என அறிவிக�ப்பட்டது. 

எஸ்.பி.எம் தேர்வில் சிறநே தேர்ச்சி பெற 
புதேக அனெளிப்பு - த�ோசப்
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槟州政府日前与Zenith Consortium 有限公司签署“两
岸三通一槟城”下的三大道计划中的第二配套合约，即
亚依淡（发林）衔接敦林苍祐大道的绕道工程，动土礼
落在10月31日，预计36个月内竣工。

槟州首席部长曹观友指出，上述属第二配套的大道
工程全长5.7公里，耗资8亿5100万令吉，并会在动工后
的36个月内完成。而这大道工程的高架部分（Elevated 
section）占了70%。

他表示，这是三大道计划中的其中一个项目，首配套
的大道工程是从丹绒武雅衔接至直落巴巷、第二配套是
从亚依淡（发林）衔接至敦林大道、第三配套是从新关
仔角、乔治市中央商务区（CBD）衔接至敦林大道。至
于第四配套则是海底隧道。
首长：减缓交通堵塞

首长补充，这三大道计划的进行，主要是减缓州内多
个地区面对交通严重堵塞的问题。而上述计划都纳入槟
州交通大蓝图中。

他指出，主要承包商Zenith Consortium 有限公司是
于2013年通过公开招标得标，并进行了可行性研究报告
（Feasibility Study）、详细设计（Detailed design）。

他表示，随着去年11月7日获得环境部批准该工程的
环境影响评估报告后，第二配套工程将率先进行。而槟
州政府于10月2日同意签署有关第二配套合约。
阿茲米卡立：工程从亚依淡开始进行

Zenith Consortium 有限公司主席丹斯里阿茲米卡立指
出，第二配套工程会在10月31日动土，工程会从亚依淡

开始进行。
依据现场播放的大道路线短片显示，有关大道将

从天德园大道开始，一路通往敦林大道，即靠近槟大
桥、The Light 高级公寓前路段，并可U转回头。

此外，该大道共有4个交界处，即天德园大道、甘密
山路、苏丹阿兹兰沙路，以及敦林大道。

当 天 出 席 者 包 括 ： 槟 州 第 一 副 首 长 拿 督 扎 基 尤
丁、Zenith Consortium 有限公司高级执行董事拿督再

鲁、执行董事李紫豪、多名行政议员、州财政司拿督莎
鲁峇希雅等。
三大道公路总长度30公里

“两岸三通，一个槟城”计划是由4项工程组成，除了
三条道路工程外，还有海底隧道工程。

而三大道的公路总长度为30公里， 州政府是于2015年
公布上述这三条大道工程路线。

槟政府与Zenith Consortium签约
亚依淡衔接敦林大道绕道工程31日动工

槟首长曹观友（中）在签署仪式后，欢欣与莎鲁峇希雅 、阿茲米卡立、 扎基尤丁及李紫豪等人展示大道工程
资料。

全长5.7公里的
第 二 配 套 大 道
工程路线。

图为大道将从天德园大道
开 始 ， 一 路 通 往 敦 林 大
道，即靠近槟大桥、The 
Light 高级公寓前路段，并
可U转回头。
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此文刊登之际，在亚美尼亚埃里温举办的2019
年世界资讯科技大会已圆满落幕，而我也回到了
槟城。

大会结束时，正式宣布大马电脑及多媒体工业
协 会 （ P I K O M ） 为 2 0 2 0 年 世 界 资 讯 科 技 大 会 的
主 办 单 位 。 P I K O M 原 先 是 选 择 了 赛 城 作 为 举 办
这项被誉为资讯科技行业“奥运会”的活动地点，
但 是 ， 由 于 最 后 一 刻 的 变 化 ， P I K O M 转 而 邀 请
槟州成为2020年世界资讯科技大会的举办地。我
毫不犹豫地抓住这个机会，表示州政府将支持这
项活动，并给予主办单位合作，确保大会可成功
举行。

马来西亚曾是2008年世界资讯科技大会的东道
主，并为我国资讯与通信科技业带来巨大的经济

效益。
我 们 很 多 人 都 没 有 听 说 过 亚 美 尼 亚 ， 这 一 个

介于欧洲和亚洲之间的国家。但是槟城人对于世
遗区的本头公巷（Armenian Street）一点都不
陌 生 。 我 们 还 听 说 了 槟 城 的 E & O 酒 店 和 新 加 坡
的莱佛士酒店是由亚美尼亚裔的萨奇斯兄弟所建
造。亚美尼亚政府全力支持2019年世界资讯科技
大会，并成功举办了这项世界级的活动。

大会也举办了多场的重要会议，讨论议题涵盖
资 讯 与 通 信 科 技 、 人 工 智 能 （ A I ） 、 人 性 化 科
技、创新、科技创业、智慧城市和数字化转型。

我参加了部长级小组会议，与他国领导分享马
来西亚和槟城的经验。

会 上 ， 亚 美 尼 亚 的 T u m o 创 新 技 术 中 心 给 我 留

下深刻印象。该中心是一家免费的数字媒体学习
中心，为人们提供有关科技与设计交集所带来的
全新体验。

此 外 ， 亚 美 尼 亚 创 业 学 院 的 改 变 游 戏 规 则 创
始项目，也旨在塑造亚美尼亚的创新未来。回看
槟城，我们也已经启动相关措施以扩大人才库。
我们拥有50年的工业经验，但在这颠覆性技术时
代，我们还有很多创新和学习的空间。

在亚美尼亚的马来西亚团队对将在槟城举办的
2020年世界资讯科技大会感到兴奋。我们借此机
会推广马来西亚，并提供人们有关对槟投资或开
拓市场的见解。

我们都希望，明年在槟城举办的2020年世界资
讯科技大会可以取得成功。

新时代  新经济

大马资讯与通讯科技协会（PIKOM）及马来西亚
数码经济机构（MDEC）为马来西亚增光，成功赢
得“2020年世界资讯科技大会”（WCIT 2020）的主办
权。该大会将于2020年9月14至16日在槟城举行。槟
州首席部长曹观友日前赴亚美尼亚埃里温，出席2019
年第23届世界资讯科技大会（WCIT 2019）并接过了
主办权。

随行者包括槟州公共工程、基本设施及治水工程委
员会主席再里尔、槟岛市长拿督尤端祥、槟首长投资
事务特别顾问兼投资槟城董事拿督斯里李家全和投资
槟城首席执行员拿督吕丽莲等。

首长说：“恭喜亚美尼亚成功举办了2019年第23
届 的 代 表 大 会 。 既 然 您 已 经 为 我 们 树 立 了 一 个 很
好的基准，我们将确保明年在槟城举行的马来西亚
WCIT2020达到另一个水平。”

WCIT是自1978年以来是世界资讯科技与服务联盟
（WITSA）的标志性盛事。即将于明年在槟城举办的
大会主题为 “连接世界”（Connecting The World），
将把马来西亚槟城设定为通往东盟，乃至通往世界的
大门。
料80国4千人云集槟州

配合这项盛事，州内将举行长达10天的“2020技术
嘉年华”(TECHFEST 2020)，将槟城迷人的街道和建
筑物变成技术交流和展示的天堂。届时，大会预计
将吸引来自全球80多个国家的4000名卓越的工业界人
士、行业领袖、政府领导人和学术界人士参与，并在
大会上探讨资讯科技进步趋势对社会、政治与经济影
响。

WCIT2020希望透过东南亚的6.5亿人口连接并推动
未来的对话与合作，而这些交流是由于各国采用技
术，通过数字经济实现的转型所带来的量子跃迁、 数
字创新和外国投资。

这项大会将由槟州政府联合大马资讯与通讯科技协
会（PIKOM）及马来西亚数码经济机构（MDEC）
主办，旨在通过可以改变生活方式的尖端技术体验，
来重新塑造新的观点。

我国曾在2008年在吉隆坡首次举行WCIT，该大会
总销售额和投资额达83亿令吉，创造了2万多个就业
机会；同期举行了800次商务会议，为马来西亚资讯
通讯科技行业，带来了超过12. 4亿令吉的商机。该
会议也确定了价值20亿令吉的潜在投资，其中包括
10个全球外国直接投资（FDI）和26个国内直接投资

首长接2020年世界资讯科技大会主办权
槟城将

曹观友接过象征主办权的水晶，正式大会明年在槟城举行。

“连接世界”

（DDI），并制造了1万3000个就业机会。
即将在明年承办WCIT的槟城除了拥有联合国教科

文组织所赋予的世界遗产地位之外，也是世界著名的
多彩旅游胜地，是文化多样性大熔炉，有着不间断节
日庆典以及令人垂涎的美食。

凭借地理位置和国际可及性的优势，槟城综合了
具设计性的工业园区，并以其高标准的基础设施而闻
名，因此，槟城也是投资的首选地。

到目前为止，槟州已经赢得了“东方硅谷”之称，是
39家1000强公司、300家跨国公司和1000多家繁荣的
技术初创公司的所在地，并确立在电子电气行业和
BPO-ITO的增长中心的地位，为东南亚的全球共享
服务外包行业提供服务。

大马数字经济发展局（MDEC）首席营运员拿督黄
婉冰说，这是我国第二次承办WCIT，而成功在2008
年5月举办的那一次也是亚洲的首场大会。

 她说，有鉴于2020年对大马人而言具有特殊意
义，此次大会对马来西亚而言是一个巨大的机会，因
这将影响全球数字产业趋势和政策倡导，并展示其在
数字舞台上的创新作用。

“马来西亚的地理位置和人才的多元性具有独特的
位置，是通向东盟乃至世界其他地区的数字经济的枢
纽和门户。”

有望带来100亿元外国直接投资
大马资讯与通讯科技协会（PIKOM）主席贾尼斯

古玛致词时表示已经接获了亚美尼亚的WCIT标志性
水晶，确定了来年的WCIT将在槟城举行。

他有信心， WCIT 2020将为马来西亚带来100亿令
吉的外国直接投资，因东南亚的数字经济，突破了
1000亿美元，并预计至2025年将增长至3000亿美元。

他希望马来西亚科技产业，能善用WCIT2020 向世
界展现实力。

有意参与WCIT的公司和技术参与者可浏览http://
wcit2020.org/ 获取最新资讯。

关 于 “ 大 马 资 讯 与 通 讯 科 技 协 会 ”
（PIKOM）

PIKOM是代表马来西亚信息和通信技术（ICT）
行业的协会。目前拥有超过800家成员，包括从事
ICT产品和服务的各个领域的公司，这些公司在马
来西亚的ICT贸易总额中占80％。 PIKOM旗下共
有5个分会，分别是 马来西亚外包（Outsourcing 
Malaysia）、CIO分会、网络安全分会、电子商务分
会，以及PIKOM风险投资分会。
关于“大马数字经济发展局”（MDEC）

媒体部下属的政府机构，负责领导国家的数字经
济发展。

MDEC的职责包括推动数字技术的采用、行业就绪
技术人才的发展以及数字经济政策等。

为了使我国得以面对数字时代的发展，MDEC将利
用其可靠的往绩、行业信誉和经验丰富的领导者作为
衔接，以促进数字化计划并将其商业化，推动蓬勃发
展和可持续发展的数字经济，将多样性和包容性作为
其核心。
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针对本月8日威省多处闪电水

灾事件，槟州地方政府委员会主
席佳日星说，州政府已经采取必
要的行动，并耗资7970万令吉在
威省地区实施各项治水计划，预
计明年完工，同时未来两个月将
会是降雨量高峰期，希望各方做
好预防措施及准备。

他今日召开记者会时说，10月
8日的水灾是因为当天傍晚5时至
7时30的大雨雨量高达136毫米，
而海水也高涨，导致第4排水渠
道来不及排水，以及麦曼珍河河
水泛滥所致。

“当 天 的 豪 雨导致威中及威北
各有19个及7个地区面对水灾。”

他说，州政府已经指示两地地
方 政 府 以 及 槟 州 水 利 灌 溉 局 “ 未
雨 绸 缪 ” ， 必 须 尽 快 制 定 详 细 治
水规划，其中第一个已在进行中
的主要计划，就是在在北海麦曼
珍建设泵房的，以便更快速的将
水流疏通至北赖河，该工程耗资
4000万令吉，已于2018年3月开
始，预计2020年3月完工。

另 外 ， 第 二 项 已 在 进 行 中 的
工程则是在柔府风景园（Taman 
S e n t u l ） 提 升 第 5 排 水 渠 道 ， 以
及安装抽水机，预计明年3月完
工，耗资1380万令吉。

“除 此 以 外 ，该局目前也在工
业路（Jalan Perusahaan）进行
提升沟渠、道路及抽水站工程，
耗资290万令吉；南美园敏惹路
则会安装分流沟渠，将水流更快
引到南美园抽水站，同时提升第
4沟渠及安装抽水站在汽车城，
工程预计1900万令吉。”

最 后 ， 该 局 在 登 米 盖 路
（Jalan Tembilai)的短期解决方
案 则 是 安 装 分 流 沟 渠 到 蒂 莎 南
眉，工程耗资月16万4000令吉，
也 会 安 装 抽 水 机 将 水 抽 到 莲 花
池，工程价值大约390万令吉。

长期方案则是提升第4沟渠及
安 装 抽 水 机 在 汽 车 城 ， 工 程 耗
资约1万9000令吉，工程预计在
2020年3月16日完工。

“这些主要计划都已在进行当中，希望明年竣工后可以缓解地区闪电水
灾的情况。”

他说，气候变迁的问题不仅仅是在槟城发生，而是全球的问题，为此
槟州政府采取积极的步骤，以避免发生如2017年11月4日大水灾的情况。

未来两个月降雨量高峰期
“每一年的10至11月都是降雨量的高峰期，每个人都必须提高醒觉并做

好准备。”
市长：大马计划中申请拨款

威 省 市 政 厅 市 长 拿 督 罗 查 里 说 ， 1 0 月 8 日 水 灾 威 省 共 有 2 6 处 地 区 水
灾，78间屋子受影响，水淹入屋子大约有2英寸。

“本月8日及9日发生水患最主要的原因是雨量过多及海水涨潮，第4
渠道无法承担过多的水量，水利灌溉局将建造分流排水沟将缩短水流长
度，加速排水。”

他说，在第十二大马计划中，威省市政厅已经申请了6200万令吉的拨
款，即北海地区及北赖工业区5000万令吉、才能园700万令吉以及北海英
雄园500万令吉。
水利灌溉局：各方受促未雨绸缪

槟州水利灌溉局总监苏克里说，威省地区每年平均降雨量达2300毫
米，截至今年9月平均降雨量仅有1300毫米，意味未来三个月仍有1000毫
米的降雨量。

“根据数据，降雨量最多的月份是从9月秒开始至10月和11月，而10月
中开始至10月秒则是最高临界点（Critical Point)，各方都需要做好准
备。”

他表示，若降雨量每小时30至40毫米，则不会造成太大的问题，倘若
出现每”一天达300至400毫米的降雨量，就会导致全槟水灾的情况。

“为此我们目标最需要的是安装排水机以及提升排水系统，不过我有信
心，这些计划明年竣工后，遇到一般大雨的情况，水灾的情况会获得缓
解。”

他说，目前槟州政府也已向联邦政府申请17亿令吉治水拨款，希望被
纳入第十二大马计划中。

槟州妇女及家庭发展、性别包容及
非伊斯兰宗教委员会主席章瑛呼吁所有
私人企业者协助政府创造一个对职业父
母，尤其在职妈妈们，一个家庭友善及
生活工作两平衡的支持性工作环境。

“这是非常重要的，因为根据国家数
据局显示，我国女性劳动参与率在2019
年是55.7巴仙，这相较于男性参与率
80.8%是显得偏低的。而根据马来西亚
领英集团(Talentcorp)的调查显示， 女
性离开职业的大多理由为缺乏工作生活
平衡（43巴仙）， 照顾家庭成员（38
巴仙）， 育儿费用太高（35巴仙），
及工作地缺乏支持妇女和家庭设施（34
巴仙）。所以，雇主在支持和协助政府
推行一个具有家庭友善与生活工作平衡
于职业父母方案及政策，并有效地保留
职业父母的劳工力方面，尤其职业妈妈
们，扮演了一个非常重要的角色。”

“因此，对于我国人力资源部在本月
六日所提议有关于私人界产假应从60天
增至98天，及人资部所提倡的丈夫可享
3天陪产假之方案的方案，我表示相当

的感激和支持。这项方案来得正是是时
候。美国国立儿童健康与人类发育研
究所 (SECC)显示，相较于没有产假并
育有小于三个月的婴儿的全职妈妈，若
能够享有产假时，患上忧郁症等疾病及
家庭压力的几率也较少。除此以外，陪
产假将鼓励父亲和母亲一起分担照顾新
生儿的责任，并推广一个父母亲分担育
儿责任的风气。因此，我相信增加产假
的天数及实施父亲陪产假将会舒缓新家
庭成员和在职父母，尤其妈妈们的压
力。”

“再者，产假和陪产假也将会对孩子
的健康的莫大的益处。根据美国疾病预
防控制中心 (The United States Centers 
for Disease Control and Prevention) 的
报告显示，产假和陪产假有助于减轻婴
儿死亡率多达十巴仙。除此，产假和陪
产假将会加强家庭关系，并有助于婴孩
在初期的成长期。根据人力资源管理协
会 (SHRM)，产假和陪产假是一种雇主
作为保留员工， 尤其是工作妈妈的一
种投资。”

提高女性劳动力
章瑛吁企业界供职业妈妈友善工作环境

槟政府实施威省治水计划
佳日星：料明年陆续完工

佳日星、罗查里、 苏克里、
陈宗兴、陈润辉、王育璇等
讨论威省治水计划。    
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大马教育必须重视培养科学、科技、工
程和数学人才，才能在未来的数码化世界
中竞争。

槟城技能发展中心总执行长莫哈默阿里
表示，我国学子对科学、科技、工程和数
学缺乏兴趣，据最新数据显示，每年选修
相关科系的学子仅占20%。

“这无疑是对我们的一个警钟，和我国所
定下的40%目标相去甚远，所以如今当局
必须审视整个制度，寻求方法提升学子对
相关科系的兴趣。”

他是在于槟城技能发展中心举行的IEEE
国 际 微 波 、 电 子 设 备 和 固 态 电 路 研 讨 会
上，致词时这么指出。当天槟州第一副首
长查基尤丁也出席，并为有关活动开幕。
查基尤丁：研讨会符合精明州愿景

查基尤丁表示，该研讨会主题造福人类
之人工智能、5G和物联网科技融合，其探
讨以科技提升人类福祉，并提升各方面生
活素质的理念，和槟城2030愿景提倡的宜
居、智能城市目标不谋而合。

“科技不仅是在建设方面带来改变，它也
必须为人们服务，为社会环境和发展带来
平衡，槟城是国内主要的电子和电器领域
推手，但我们也不忘利用科技，来建设人
文环境，打造宜居的精明城市。”
李祖勇：科技需服务人们体现价值

筹委会主席李祖勇博士表示，科技是一
把双面刃，唯有善用科技来服务人们，才
能体现其真正的价值。

因此，该研讨会主题此次将会探讨如何
以如今正蓬勃发展的三大科技领域，来造
福社会。

“我们此次共邀来国内外，包括印度、英
国、日本和比利时等国家的专家、学者和
科技业人士，前来这项研讨会，就相关课
题交换和分享经验，希望能够在集思广益
下，碰撞出更多新点子。”

是项活动共邀来逾两百名相关领域的人
士前来参与，在两天时间内，通过展览、
讲座、研讨会等，就新科技对人们生活带
来的影响做出讨论。

世遗地位占优势
首长：乔治市蜕变为国际名城

槟 州 首 席 部 长 曹 观 友 说 ， “ 联 合 国
世界遗产城”的地位，拯救了槟城乔治
市，并让槟城乔治市在文化遗产旅游投
资，开发和目的地营销方面，占有许多
优势。

他是在出席“亚太区文化遗产20/20论
坛及亚太区文化遗产保护奖颁奖典礼”
上，致词时说。

他说，11年前乔治市的入遗，将原本
是一个充满肮脏、残旧、犯罪且无人问
津的城市，蜕变为如今充满活力及文化
魅力，享誉国际的知名城市。

“乔治市屋租统制法令废除后，造成
许多租户迁出乔治市，人民面对屋价飙
升等问题，而乔治市世界遗产城的地位
改变了乔治市的地位，当外来投资逐渐
涌入，乔治市变得更加整洁，也吸引了
更多游客前来访槟。”
入遗后面对新挑战

虽然乔治市的入遗为当地注入了生
气，但同时也带来了一定新的挑战，曹
观友说，乔治市的“普世价值”受到了整
个城市逐渐商业化的威胁与影响，包括
非物质文化遗产，包括传统老行业的逐
渐消失，这是目前必须面对和解决的挑
战。

无论如何，他表示，乔治市的入遗，
避免了乔治市继续萎靡不振，目前要做
的就是迎向新挑战。

“透过此次的论坛，除了可以回溯过
去20年并吸取过去的经验，展望未来，
颁 奖 典 礼 也 可 以 向 国 外 的 得 奖 者 呼 吸
交 流 及 学 习 ， 我 相 信 透 过 本 地 的 各 个
单 位 ， 包 括 乔 治 市 世 遗 机 构 、 T h i n k 
City、槟城古迹信托会等单位的合作，
乔 治 市 在 未 来 将 会 充 满 活 力 并 更 具 价
值，成为其他遗产城的楷模。”

韩丹：各因素威胁入遗地位
Think City执行董事韩丹说，二十年

来，“亚太区文化遗产保护奖”给予许多
私 人 机 构 的 古 迹 保 护 者 肯 定 ， 并 鼓 励
更多人进行文化古迹遗产的保护。

“乔治市自2008年入遗至今，虽然槟
城 美 食 的 非 物 质 遗 产 仍 然 完 好 无 损 ，
但 在 其 他 方 面 也 构 成 了 威 胁 ， 包 括
乔 治 市 房 产 价 格 上 涨 ， 气 候 变 化 的 破
坏，以及过度旅游与商业化。”

他说，只有与社区、企业和政府携

手 合 作 ， 乔 治 市 才 能 找 到 可 持 续 发 展
的 方 式 ， 成 为 一 个 宜 居 ， 有 弹 性 的 城
市。

“未来，Think City的核心价值观将
保 持 不 变 ， 即 继 续 与 他 人 合 作 ， 参 与
并 尊 重 社 区 的 观 点 ， 最 重 要 的 就 是 ，
与今天的奖项的价值观一样，即“地方
精神”(Spirit of Place)。”
今届保护奖获最多报名

今 年 的 亚 太 区 文 化 遗 产 保 护 奖 今

年共收到14个亚太地区国家，包括马
来西亚的57份报名，是迄今为止收获
最多报名的一届，当天共有16名得奖
者，其中，来自香港的大馆(Tai Kwun)
获 得 亚 太 区 文 化 遗 产 保 护 奖 的 杰 出 奖
项（Award of Excellence），由香港
赛 马 会 慈 善 及 社 区 事 务 总 监 张 亮 代 表
领奖。

活动当天除了颁奖典礼，也将会有
评 审 及 优 胜 者 分 享 会 、 文 化 遗 产 修 复
工程分享，及圆桌会议等。

选修科技学生比例低
技能中心促当局审视制度

IEEE国际微波、电子设备和固态电路研讨会全体出席者合影。

“亚太区文化遗产20/20论坛及亚太
区文化遗产保护奖颁奖典礼” 在槟
城圆满举行，首长曹观友、 旅游、艺
术、文化及遗产委员会主席杨顺兴等
竖起拇指赞好。   
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槟 州 于 公 共 场 所 置 放 自 动 体 外 心 脏 除 颤 器
（AED）后，至今共记录到10宗案子因紧急事故而
动用该仪器，并救回了部分心脏病患者的性命。

槟州农业及农基工业事务委员会主席阿菲夫出席
槟州中央狮子会移交自动体外心脏除颤器（AED）
予槟州警察总部仪式上致词时说，槟城是首个规定
所有公共场所和指定单位必须安装AED的州属，目
前被置放在州内公共场所的AED共有62个。

他提醒，AED不应该被锁在抽屉里，而是放在显
而易见的公共场所，以备不时之需。

 “不要等到有需要的时候才去抽屉取出来，而且还
要从一大把钥匙堆里找出对的钥匙。AED的存在，
应该是跟灭火器一样重要。”

阿菲夫说，世界卫生组织记录到，
全 球 共 有 1 7 9 0 万 人 死 于 心 脏
病，其中75%死者来自发
展 中 国 家 ， 如 马 来 西
亚。

他 说 ， 我 国 的
心脏病患者平均
年 龄 为 5 8 岁 ，
相较泰国和新
加坡的65岁和
6 1 岁 ， 更 为
年轻。

“ 心 脏 病
的 死 亡 率
到 2 0 1 7 年 为
止，10年内成
长了54%，情况
相当令人担忧。”

他希望联邦政府
可以探讨将安装AED
纳为国家政策，在国会
通过法令，规定所有的公共
场所、政府场所、私人场所，甚
至是住宅区，都必须置放AED，让AED成为
与防火系统和灭火器同等重要的安全措施。

阿菲夫提到，台湾在公共场所置放的AED有整2万
架，该国公共场合心脏病猝发存活率达25%，而我国
患者在医院以外的公共场合心脏病猝发的存活率却只

有不到1%。
但他说，只是置放AED器材是没有什么

实际效果的，更重要的是必须懂得操作，因此州
政府与多个单位持续给各方提供有关的训练，尤其是
警方。他说，到目前为止一共有超过3万名槟城子民
接受过AED和心肺复苏（CPR）操作技巧。

“在槟城除了医院和自愿性的救护团体，如圣约翰

救伤队和红新月会，警方也可以扮演很重要的角色，
毕竟他们通常都是最先赶到现场的。因此让警方掌握
操作AED的知识是很重要的，相信如此一来将可提高
心脏病猝发的存活率。”

另外，阿菲夫指槟州政府为达到2030年愿景，致
力于提高人民的健康水平，像是推动禁烟政策。

他说，州政府已经同意拓展禁烟区的范围，即
从本月开始，将峇都丁宜列为州内第二个禁烟旅游
区。

与会者包括槟州总警长拿督纳仁和槟州中央狮子
会第二副会长杜娟鸣等。

佳日星指示房屋部严密监督
确保州政府承建房屋良好交屋

槟州房屋委员会主席佳日星说，
本身已经指示槟城房屋部的项目经
理 ， 必 须 更 严 密 的 监 督 房 屋 工 程
进展，以确保所有由州政府所承建
的房屋，在呈交锁匙前处于最佳状
态。

他是前往公巴Dua Residensi可负
担房屋计划进行突击检查时，召开
记者会说。

他说，槟州政府提供可负担房屋
给予槟城人，不仅仅只是提供一栋
建筑架构，更重要的是打造舒适环
境，且提供优质生活的房屋。

“我们希望确保每一个房屋单位，
在发展商呈交锁匙前，都能保持在
最佳状态(Tip Top Condition)，为此
我也指示了房屋部的项目经理必须
更严密的监督。”

他也警告私人发展商，勿认为拿
了州政府的奖掖后，就可“随便建”

，因为齐来也路（SP Chelliah ）可
负担房屋的问题发生后，我更希望
往后所有房屋，包括私人发展商所
承建的房屋计划，能够保持最佳状
态。

“早前的可负担房屋计划，包括峇
都加湾桂花城的Suria可负担房屋、
丹绒武雅的I-Santorini可负担房屋，
以及Iconic可负担房屋和M Summit的
可负担房屋都没有问题。”

他 补 充 ， S u r i a 可 负 担 房 屋 更
是 获 得 马 来 西 亚 建 筑 工 业 发 展 局
（ C I D B ） 给 予 的 认 证 ， 即 改 建
筑 工 程 采 用 工 程 品 质 积 分 评 估
（QLASSIC)达74%。

他说，目前Dua Residensi可负担
房屋计划共有346个中廉价房屋单
位、348个可负担房屋单位以及7个商
业单位，目前已售出了50%，预计12
月将获得住用证（CCC）批准。

和灭火器一样重要
阿菲夫促中央探讨装AED列国家政策

警方掌握操作AED的知识是很
重要，毕竟他们是首批赶到案

发现场者。

佳日星一行人对公巴Dua Residensi可负担房屋计划工程感到满意。 

阿菲夫（中）、纳仁、杜娟鸣等
在仪式上合影。
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让路桥梁加宽工程和河道提升工程，北海达利雅
路（Jalan Dahlia）将于14日凌晨12时开始关闭，直
至11月30日工程完成后，再度通车。

峇眼惹玛区州议员孙意志透露，上述衔接拉惹
乌达与P.峇都路（北海青屋）的路段路面狭小，来
往车辆行驶至桥梁部分时，因只能容纳一辆轿车行
驶，所以时常造成当地交通阻塞。

“当一方的车辆通过桥梁，另一方的车辆就必须停
下来，等待对方行驶通过后才能继续行程，而在加
宽后，这种情况将得到解决。”

他是在前往巡视工地时，向记者这么说。
他补充，当地是车祸黑区，为了提升交通安全，

当局也会在道路两端增设红绿灯。
孙意志吁民众配合

他吁请交通使用者给予耐心，让工程顺利进行，
为民众提供更便利的交通系统。

据知，槟州水利灌溉局在当地进行的工程，原本
因拨款有限，只能按照原样建造单行桥梁。

无论如何，峇眼国会议员林冠英获知后，特地安
排通过其国会选区拨款16万8千令吉，把原有的单行
桥梁，改成能够让两辆轿车并行通过的宽度，冀望
这项工程能够造福当地社会。

威南日新中学开幕
首长：重教育引领槟城迈向精明州

威南首间国民型中学正式落成，当地优秀学子“北
上”上课的日子正式成为历史。

威南日新国民型中学，是在首长曹观友主持下，正
式揭开其教育树人的使命，多名教育界和热心人士，
也前来见证这座占地8英亩的学府开幕的历史性一刻。

槟州首长曹观友在致词时表示，槟州政府立下槟
城2030愿景，其中一项目标是从数码化时代中奠定优
势，以带领槟州走向精明州，教育正是保证这项计划
成功的关键。

为此，州政府一直以来都致力于推动
州内的教育发展，其中包括制度化
拨 款 、 协 助 教 育 学 府 提 升 与 建
设 ， 甚 至 在 明 年 开 放 让 学 府
申 请 兴 建 创 客 室 （ m a k e r s 
lab）。

“我们已经收到32所学
校申请创客室，负责单
位将会在审核后确定符
合 资 格 的 学 校 进 行 计
划。”

此 外 ， 他 透 露 ， 威
南 日 新 国 民 型 中 学 是
308大选后，首间在新
土地政策下受惠的国民
型学校。在此政策下，
州 政 府 规 定 发 展 商 把 原
本 必 须 拨 给 联 邦
政 府 的 教 育 保 留
地 ， 直 接 拨 给 校
方。

“ 自 从 2 0 1 2 年
日 新 建 校 开 始 ，
州 政 府 每 年 除 了
制度化拨款外，也通过其他额外的拨款来协助建校工
程，截至2019年，槟州政府总共已经拨出175万令吉给
予威南日新，其中包括120万令吉给予建委会，以及55
万令吉给予董事会。”

“至于当时市值1280万令吉，
属于州政府的教育保留地地段透过

新土地政策，直接转至学校名下，这也
意味着，州政府其实已拨超过1455万令吉给威南

日新建校。”
他希望在各界厂商及热心华教人士的鼎力支持与配

合，以及槟州政府给予辅助的相辅相成下，让这所学
校在槟州甚至全国都占有一席位。

李振兴：齐心合力达成建校目标
该校董事长拿督李振兴表示，这座学园能够顺利落

成，证明了天下无难事，只怕有心人，只要各界齐心
合力，终将能达成建校目标。

他也在会上分享建校过程，以及这座学府如何由一
群日新校友所发起，直至建成巍峨堂皇的校舍。

“随着这座学校建成，威南部分学生必须早起贪黑，
到威中日新学习的日子将走入历史。”

让路加宽及提升工程
北海达利雅路关闭至11月杪

 孙意志吁交通使用者给予耐心，让工程顺利进行。   

曹观友主持 威南日新中学开幕后，与李振兴、章瑛、吴俊益、黄荣盛、陈福星等
分享喜悦。

在州政
府、热心
人士等出钱
出力下，威南
日新中学成功建立
起来，造福学子。  
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为了推广“重家庭”的理念及打造爱心社区，彭加
兰哥打区妇女及家庭发展委员会于举办“2019年爱心
义剪”活动，为50名长者及孩童理发。

彭加兰哥打区州议员魏子森说，这项活动也配合
即将到来的重阳节，宣扬孝亲敬老的精神，除了让
长老们理发，也让孩童们加入，打造爱心社区。

“槟州首席部长曹观友上任后即推出“槟城2030愿

景”，目标希望打造槟城重家庭、拥绿地、精明州及
闪耀全国的州属。”
魏子森：州政府重家庭

他说，槟州政府非常注重“家庭”单位，许多政策
及计划，都是以家庭为主。

“2019年爱心义剪”是由崔耀才路社区管理委员会

及海墘社区管理委员会协办，提供50位乐龄及儿童
剪发服务。

当天提供义剪的理发师分别为王芳铃、陈淑芬、
李丽娟及陈美美，与会者包括彭加兰哥打区妇女及
家庭发展委员会主席陈靖枂、崔耀才路社区管理委
员会主席李雄维、海墘社区管理委员会主席吕素丽
及秘书戴良成。

继第一届槟城国际旅游
交易展（PITE）取得热烈
的回响后，槟城会议及展
览局（PCEB）乘胜追击，
再度举办第二届2019年槟
城国际旅游交易展，获得
大约90名，来自11个国家
旅游业者参与。

槟 州 旅 游 委 员 会 主
席 杨 顺 兴 在 开 幕 仪 式 上
说，PITE将通过“商对商”
（ B 2 B ） 的 形 式 ， 让 买 家
寻找适合他们的商品或服
务，而槟城是第一个提供
类似平台给予本地业者的
州属，希望这项活动能成
为槟城的品牌活动之一。

“我曾经前往伦敦的世界
旅游交易会以及德国的旅
游交易展，我希望槟城的
PITE也能够成为一项国际
品牌活动，让更多国际旅
客能够看到槟城，并前来
体验槟城，也让本地业者
能将其旅游产品销售至海
外。”

他说，去年首办的交易
展只是专注于印度市场，
今 年 则 扩 大 至 更 多 国 家 ， 包 括 美 国 及 欧 洲 等
地，并邀请相关单位包括旅行社、婚礼策划公
司、活动公司、媒体等等，与多达50个的本地
业者的旅游产品直接进行对接及洽谈。

“身为掌管旅游的槟州行政议员，我将会致力
于确保槟城的旅游业持续增长，并继续通过槟
城人的故事和文化活动，展示槟城独特历史和
文化遗产。”

2019年槟城国际旅游交易展参与国家包括中
国、菲律宾、印度、越南、印尼、新加坡、泰
国、缅甸、阿塞拜疆、美国及西亚。

艾熙渂：今年更大规模
槟城会展局总执行长艾熙渂说，第一届槟城

国际旅游交易展向印度市场推介槟城旅游后，
来槟旅游的印度游客增长了11至13%，获得热烈
的反应，今年则有多达50个本地业者的参与，
未来希望扩大至更广泛的规模。

“今年共有大约500名外国单位进行申请，但
经过严格筛选后，我们邀请了大约90个从未到
访过槟城，并有意在槟城进行交易的单位，前
来体验槟城。“

他说，在这4天的行程，各国的出席在将会
到槟城著名的旅游景点，包括虫鸣大地、乔治
市古迹游、The Top高空探索以及升旗山The 
Habitat等等，从槟城自然、美食、文化及生态
旅游等各方面，让他们进行实地考察。

他也透露，明年的槟城国际旅游交易展是在
10月6日至10号举办。

长者享受爱心义剪。

提倡孝亲敬老
彭加兰哥打区长者获爱心义剪

魏子森（右六）与爱心义剪参加者开心合照。

旅游业者在交易展寻商机。

国际旅游交易展开幕后，出席者留下纪念性的一刻。

次届国际旅游交易展规模更大
杨顺兴：让更多人前来体验槟城
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槟州首席部长夫人陈莲枝认为，孩子们就像一株花，只要获得适当的照顾、教育和
爱心，必会茁壮成长与绽放。

陈莲枝周五出席由牛干冬乡村社区管理理事会举办的世界儿童节庆典受邀致词时
说，孩子们是上天的恩赐，而孩子们所赋予快乐和自豪，都是每个家庭和父母都无法
抗拒的。

她说，儿童是国家的资产，因此需要得到关爱、尊重、宗教和道德教育，以及良好
的照顾，以其在未来的日子里成为一个负责任以及有的人。

“儿童节庆典提醒了我们，作为一个父母、教育者、监护人或宗教领导者，甚至是
政府，我们的责任是非常重大的，因我们必须确保孩子们获得尊重、关爱、教育、安
全及健康的环境、庇护所、均衡的饮食、干净的衣服以及避免受伤的保护模式。”

“我们必须确保所有的孩子，尤其是那些特殊的孩子获得同等的对待，捍卫孩子们
的权利。”
益华小学  时中正校庆儿童节

上述活动的参与者包括来自南华医院街益华小学70名学生，以及爱情巷时中正校45
名学生。他们在开幕仪式上呈现多项精彩表演后，全体嘉宾也适逢国家运动月在教师
的带领下集体做体操。

出席者包括益华小学校长陈敏婷、时中小学校长巫青春、槟岛市议员麦文强、王宇
航、首长丹绒国会政治秘书陈金辉以及牛干冬乡村社区管理理事会主席胡星燕等。

鼓励更多业者
带团来槟
杨顺兴：拟推
入境旅游奖掖

马来西亚国际旅游展反应一年比一年热烈，已成为旅游界盛事。

槟州旅游发展、古迹、文化与艺术委员会主席杨顺兴说，未来
将会推出“入境旅游奖掖”给予本地旅游业者，希望能鼓励更多业
者带团来槟旅游，让本地旅游业可持续性的发展。

他出席2019年马来西亚国际旅游展（ MATTA FAIR）开幕仪式
时说，自本身上任为掌管槟州旅游发展的行政议员后，一直不断
地在在重新检讨、重塑以及积极振兴槟城的旅游业，确保州旅业
的可持续性发展。

他说，本身发觉许多本地旅游业者鲜少推出“入境旅游”配套，
未来会拟定一套机制，来鼓励本地旅游业者多推出旅游配套，带
更多游客访槟，若这项计划推出，相信也是全马第一个有此计划
的州属。

“槟城旅游大蓝图也将于今年12月完成，这是一个为未来10年
槟城旅游发展所制定的大方向及指南，希望能够让槟城旅游继续
蓬勃发展下去。”

同时他也呼吁旅游业者，以更创新及创意的方式来为旅游产品
进行包装及宣传，并遵守州政府所制定的条规，这样才能在国际
竞争者中脱颖而出。

另外，他也透露，来槟旅游的人次从2006年的150万人增加至
2018年的780万人次，相信随着明年的马来西亚旅游年，槟州政府
所推出的2020年“体验槟城”，预计将会吸引更多人访槟。
陈国良：参展规模破纪录

马来西亚旅游同业协会主席拿督陈国良说，今年的旅游展突破
了以往的纪录，参展单位共有99个，共有多达296个摊格。

他说，槟城之所以获得如此热烈的反应，主要是因为“MATTA 
FAIR”旅游展销会的品牌深入人心，而槟城人也非常热爱旅游。

“马来西亚国际旅游展明年或将冲出我国，到东南亚国家为当
地旅游业者提供展览会的资讯，借此带动双方的旅游业。”

他说，随着2020年财政预算案即将公布，该会也向联邦政府作
出几项建议，其中包括希望政府对旅游车辆提供税收优惠、降低
旅行车的保险费、开发和改善网络和给予本地在线旅行业者更多
支持、更有效的执法以遏制非法旅行社、更灵活性的签证政策，
以及推广邮轮旅游发展。

2019年马来西亚国际旅游展（ MATTA FAIR)是在国际竞技体
育中心（Setia Spice Arena)举办一连3天的展销会，为爱好旅游者
带来优惠旅游配套，反应热烈。

杨顺兴与陈国良巡视马来西亚
国际旅游展摊格。

陈莲枝：儿童节提醒家长
孩子在成长过程需得到关爱

儿童节庆典出席者
大合照。



9要闻 92019年10月16日—31日

让参与式民主回归地方与社区，槟州扬新马来西亚
民主光辉。大山脚国会议员沈志强与马章武莫州议员
李凯伦各拨5万令吉，日前于大山脚阿尔马夏日烘焙
坊再次启动《世界咖啡馆：“我们的钱，我们做主”马
章武莫财政预算案对谈会》。

在马章武莫财政预算案对谈会中，马章武莫州议员
李凯伦亦解开群众的疑惑。他说，对谈会取名为“世界
咖啡馆”，是想让参与者如置身于咖啡厅里，可自由
地针对不同的课题发表意见。

因此，此次主办单位也扩大范围，邀请了乡村社区
管理理事会、睦邻计划、各宗教代表、不同的专业人
士代表前来参与前来参与对话会，意在让不同领域的
人士参与其中并提供不同的意见、吸纳多元的声音、
彰显民主包容的精神。

“我们需要多元的声音来建构理想的社会。这是我
们新的尝试。”他在对谈会里如是表示。

此次的对谈会共有四个主题：经济、基本设施、社
区活动以及健康与治安让参与者进行讨论。

他 说 ， 这 场 对 谈 会 后 就 如 同 一 个 “ 投 球 过 程 ”
（pitching process），他希望在座不同领域参与者可
以抛砖引玉，踊跃发言，并非所有参与者都必须给出
解决方案，指出问题亦是非常好的。

他说，他将整理不同领域的人士提供的意见并纳入
考量，之后会将可行的意见让选民通过一人一票的方
式进行参与，投选出想要在选区内进行的计划。

此外，他也补充，在这次对谈会后，他亦会让乡村
社区管理理事会有2个月的时间向民众搜集意见，再
让专业人士进行商讨。

“今天的对谈会只是第一阶段。”李凯伦如是表示。
“我们的钱，我们做主”共有5个阶段：第一阶段，

搜集资料与培训乡村社区管理理事会。第二阶段，准
备项目建议书。第三阶段，展示可行的计划。第四阶
段，选民投选出属意的计划。第五阶段，落实计划。

他说，整体活动大致上需要1年的时间才能完成。
另外，投票活动亦会如全国大选一般让18岁青年参

与其中。这次的投票方式会通过科技平台，如手机应
用程序以方便民众参与投票，让民主落地生根。

不仅如此，李凯伦也强调，“我们的钱，我们做主”
并非首次进行。他本身与大山脚国会议员沈志强3年
前已各拨5万令吉，在马章武莫选区进行该活动。当
时，峇冬丁宜新村取得最多得票，获得上述10万令吉
拨款，在新村兴建牌楼及安装电眼。

因此，他决定让这项活动进行下去，让选民在政府
决策上有决定权，改善社区情况之余也能落实真正的
民主。

“大山脚是一个非常独特的城市。在这个城市，
我们成功落实了这项参与式预算计划，并在国际舞
台 绽 放 光 彩 ， 获 得 欧 盟 国 际 参 与 式 民 主 观 察 组 织
IOPD（ International Observatory on Participatory 
Democracy）的肯定。”

因此他也冀望，大山脚能成为其他地区的楷模，
让所有选民在各个政策上有话语权，共同提升社区情
况。

另外他也补充，他将吸纳不同的专业意见并带入州
议会财政预算案中进行讨论。

多项治水计划逐步落实
章瑛：威中水患经有改善

巴当拉浪区州议员章瑛表示，当局至今已经拨款逾5400万令吉，以启
动威中14项治水计划，随着这些计划逐步落实，威中的水患情况也已经
有所改善。

她表示，一些人士指治水计划没有成效的言论并不正确，因为许多
已经完成的治水计划的确已经协助当地减轻水患问题，如果没遇到如同
2017年槟城大水灾期间，非同寻常的降雨量，这些新的治水系统都能负
荷。

“就比如南美园、帝沙南眉和曼谷园等地方，在90年代是水患黑区，但
随着治水计划在这些地方完工和投入运用，无疑能够更好的遏制水患发
生。”

她是在前往巡视位于大山脚登比盖路（ Jalan Tembikai）后的300米水
道系统计划时，这么指出。有关工程耗资16万4000令吉，预计将在今年
12月完工。

她不讳言，由于治水计划分阶段进行，一些地点因工程还在计划中，
在降雨量大时还是会面对水患问题，但随着工程逐步落实，她相信这种
情况将会得到显著的改善。

“像在登比盖路，如果降下大雨路面还是会有积水，不过我们已经安排
了上述治水计划，除了上述水道系统外，当局也已经批准另一项约400万
令吉的治水计划，预计明年就会动工。”

她强调，治水计划工程浩大，并非一朝一夕能够完成，一些地点甚至
必须要分阶段进行，但当局无论如何还是会在能力允许范围内，尽快完
成整体治水计划，造福当地人民。

“说州政府治水耗资庞大却没有成效这项指责有欠公平，因为许多已经
完成的治水工程，已经能够很好地服务人民，至于一些水患地区，治水
工程也在陆续策划中。” 章瑛日前在大山脚登比盖路巡视300米水道系统计划。

沈志强李凯伦各拨5万元 
                            启动  “我们的钱 我们做主”

李凯伦（右三）日前正式启动“我们的钱 我们做主”对谈话，借此搜集民众不同的意见。
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来 到 乔
治 市 ， 母 猫
壁 画 大 概 就 是 槟
城妇孺皆知的社区艺术作
品、更是近几年来乔治市游客的“打卡”盛
地。

活灵活现且又充满立体感的母猫是这
幅壁画最令人惊叹之处。但这种非凡的
艺术技巧，对画家陈毓康而言并非是一
蹶而就的。

从9岁开始接触画画、日日练习、参
赛、13岁时作品被展示到槟城艺术协会的
展览会上、参加艺术班、学习不同种类
的画、大学室内设计专业毕业…艺术仿
佛早已融汇在陈毓康的生命里，密不可
分。

“我记得，以前最高记录可以一周上三
次艺术班。幸好当时学业和爱好还可以
兼顾，哈哈哈。”他笑言道。

自幼持之以恒的训练和付出，自然成
就了陈毓康每幅艺术作品背后扎实的基
本功。

当被询及自己共有多少作品时，陈毓
康先是一愣，再缓缓吐出一句，“太多
了，我也记不清有多少作品了。”

 或许是母猫壁画让一般人对陈毓康不
再陌生。但从他的作品中却不难发现，
占最多的是丙烯画（acrylic paint），其
中一幅就挂在其画室中的墙上。

人像描绘为作品风格
笔者参阅着陈毓康收集有关自己作品

的杂志，对比起过去槟城画家主要以风景
或建筑为主的风格，陈毓康的作品几乎都
是人像描绘（figurative painting）。对于
这一点，他坦言，其实过去自己曾经历过
一段迷茫期。作品究竟应该趋向主流风格
以风景为主或是独创一格以人像为主，是
年轻时的他最困惑的一道题。

然而，在14岁时，他因为自己的人
像描绘作品受到槟城作家朵拉（Doula 
Lim）的赞扬而深受鼓舞，并让他觉得应
该忠于自己而非随波逐流，因此便开启
了人像绘画之路。他更以身边的亲人为灵
感，大量创作出以人为主的作品。

艺术——大概脱离不了人文学科中“以
人为本”的核心吧？
作品反映沉重教育制度

在与记者分享作品时，
他 指 出 自 己 最 喜 爱 的 作 品

之 一 — — “ 最 沉 重 的 被 子 ” （ T h e 
Heaviest Blanket）。那个即躺在书本
上，同时又被沉重的书本压着的沉睡小
女孩，竟是以自己的女儿为描摹对象而
画。

他将课本排在一起，再将丙烯酸漆
在课本上。这5尺高4尺宽的艺术作品，
仅仅是收集这些课本已耗时他数年的时
间。

排山倒海的课本堆砌在一起，看似女
孩的被子，但又似乎把睡梦中的女孩压
得喘不过气？陈毓康要反映的是大马过
于沉重的教育制度。以女儿为对象抒发
感想，为人父的爱女之心在作品中一览
无遗。

“真正的玩家”反映现实人性
“真正的玩家” （The True Player）是陈

毓康的收藏作。图中仅有两人，但又将
当今社会人性现实、尔虞我诈的一面展
现的淋漓尽致，具有写实性与现代社会
意义。

谈到这里，或许我们不难发现陈毓康
充满象征性（symbolic）的艺术作品总充
满启发性和哲学趣闻，令人不禁思索每
幅画背后的意义究竟是什么。他也说，
本身的作品是具有寓意的，皆反映出社
会中不同的面向。

不仅如此，陈毓康也善于通过人
物带出社区回忆。大山脚老街上旧
巴刹的阶梯经陈毓康巧手打造，瞬
间变成充满“古早味”的打卡热点。

阶梯上的彩色艺术是以特别的
印刷技术打印在铝片，并贴在阶梯
确保作品能够持久。作品中是挑着
扁担叫卖的老伯伯和裸着上身的男
孩，这是大山脚人独有的记忆，靠
的却是创作者丰富的想象力，他认
为这也是他带给社区最新的艺术发
展。

对完成品不言悔
对于早前各媒体报导指，立陶宛

画家尔纳斯(Ernest Zacharevic) 认为
他的“姐弟共骑”让槟城宁静的街道
变马戏团，一度想涂掉它。对于这
件事，众说纷纭，有人认为合理，
亦有人大不认同。

陈毓康认为，那是从较负面的视
角去看待这件事才会得出此结论。

然而他理解，每个人都有抒发自
己感想的权力，但同时却也强调，
自己并不会对完成艺术作品而言
悔。

 “如果今天不是尔纳斯画了那壁
画，还是会有其他艺术家去画。难道那
条街道会有改善吗？或者我们就不再创
作街头艺术吗？”

“实际上，并不是那艺术作品导致槟城
的街道变得如此，而是政策本身。”他一
针见血地指出问题所在。
本地艺术领域有待完善

他强调，政府当务之急是聘请艺术顾
问解决上述问题。他认为，马来西亚在
艺术这一领域并未完善化，更表示人民
还缺乏这种意识。

“所以，近几年来我也积极加入社会
参 与 艺 术 工 作 ， 比 如 ： 协 助 乔 治 市 世
界 遗 产 机 构 设 计 关 于 槟 城 文 化 遗 产 区
指南方针的海报以还原街边面貌、2年
的农历新年与槟州城府展开有关道路装
饰计划的合作、出版过记录槟城小镇故
事的刊物如《Mount Erskine and Bagan 
Jermal Kampung Stories》、《走近老街
Cherita》等。”

此外，他也不吝赞言槟州政府在艺术

活动方面表现出色的，“你可以看到，州
政府正通过艺术与居民进行互动。但这
仍有进步的空间，我认为目前文化遗产
区的告示牌数量太多了，应该被控制。”
赞扬州政府推动艺术文化

陈毓康也笑言，其实槟城的艺术氛围
是令人满意的。他认为，州政府现今展
开的槟城艺术区（Penang Art District）的
计划是非常棒的。

他强调，这是一个平台，让大众更
容易接触艺术。另外，这也起到教育作
用，同时也鼓励更多艺术学院在槟城开
设。

“对比起雪隆这类型大城市，槟城的艺
术发展仍处于早期阶段而已。”他坦言。

因此，他也冀望槟城可举办更多艺术
工作坊或设立更多专业的艺术学院、州
政府也能拨出更多款项支持艺术活动。
而他本身也鼓励更多对艺术有兴趣的年
轻人，踊跃尝试参与更多艺术展览，最
重要的是与众不同，呈现出自己作品独
特的一面。

艺术融入生命
陈毓康用画笔

诉说
故事

陈毓康与其作品，
家喻户晓的母
猫壁画合
影。

陈毓康的作品多以人像
为主， 占最多的是丙烯
画（acrylic paint）。

“真正的玩家”是陈毓康的收藏作，反
映出尔虞我诈的现实人性。  

充满古早味的大山脚旧巴刹的阶梯艺术是大山
脚的社区回忆，陈毓康认为这是他带给社区最
新的艺术发展。

报导陈芷恩
摄影Ahmad Adil Muhamad/ 
受访者提供
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掌管槟州卫生事务委员会的行政议员
阿菲夫医生早前宣布，峇都丁宜宪报为
禁烟区，范围长达6公里，从丹绒道光
水上回教堂至峇都丁宜海湾酒店。

尽管尚未正式禁烟，但目前已有24个
场所已被列为禁烟区，涉及的范围包括
沙滩、学校、餐厅等等，吸烟者将被罚
款250令吉至500令吉。

阿菲夫指出，槟州政府将完成所有
的程序后提呈至卫生部，一旦宪报公布
后就可执行，预计会用时3至4个月内完
成。

“除了东北县峇都丁宜之外，槟州政
府也计划在其他县属，如西南区的峇央
峇鲁及浮罗山背、威南县的高渊市镇、
威中的双威城，以及威北柏淡实行禁烟
区政策。”

槟州政府早前也宣布，拟在5年内逐
步将州内的各地区范围列为禁烟区，以
打造槟州成为无烟州属。
各界对禁烟看法不一

然，各界对于这项宣布意见不一，有
者认为在峇都丁宜旅游区实行禁烟，将
影响当地业者的生意，此外也会引起游
客不满，间接影响了州内的旅游业。

有者则认为，实行禁烟区是好事，至
少教育民众或游客，不要随地抽烟，免
让旁人受二手烟之苦。

杨顺兴：实施初期提供缓冲期
尽管外界有指在旅游景点实施禁烟，

以及颁布为禁烟区会影响当地旅游业，
但掌管槟州旅游事务的行政议员杨顺兴
认为，禁烟还不至于可“搞垮”整个旅游
业。

他在接受《珍珠快讯》访问时表示，
在外国多个地方都有禁烟令，包括在旅
游胜地实施。

“从整体旅游业而言，禁烟不至于“搞
垮”整个槟州旅游业，不过，我建议在
实施全面禁烟初期，可以提供缓冲期，
毕竟峇都丁宜是旅游胜地，会有很多外
国游客未留意到这项政策，进而难免会
出现一些游客在不知情的情况下，在禁
烟区吸烟。”

他说，在缓冲期期间可以有“法外情”
，先从教育开始。

他建议，希望旅游业者可以向游客
们做出温馨提醒，告知他们有关禁烟
事宜。当然，有关当局也需要确保做足
广宣工作，包括设立足够且显眼的告示
牌，让游客一目了然。
回归本质听取民意

对于有业者认为在海边等露天
场 所 禁 烟 ， 或 会 引 起 游 客 埋
怨，杨顺兴认为，公说公有
理、婆说婆有理，这要回归
本质，因为禁烟的其中目
的就是希望提供一个舒适
观光的环境，同时让每个
人意识到健康的重要性。

“无可否认是，每一项

政策都会引来不同声音，这些声音，无
论是正面或反面，都应当被记录下来，
让有关当局从中做审量，若有必要再修
整政策。”

他也指出，不会认为实施槟城无烟城
计划（PENBAR）是操之过急，因为每
个政策或计划都必须有迈出的第一步，
而非纸上谈兵。

反面声音作为参考
 他也补充，每个政策举措都会引起正

反意见，对他而言，这才是健康的民主
体系。

“反面的声音，将成为有关当局在执
行政策上，作为一个参考，以制定一个
可以达到双赢局面的政策。”

邱武林：需规划更好方案配合
马来西亚酒店业者公会槟州分会主席

邱武林接受《珍珠快讯》访问时坦言，
他支持和认同州政府实行禁烟的举措，
但在旅游胜地全面禁烟不容易，反之

应按部就班及规划更好的方案来配
合。

他认为，在旅游景点全面禁
烟的同时，当局也应周详规

划好可抽烟的指定地区，否
则这边厢禁烟，但没有规划
恰当的指定抽烟地点，必将
引起烟民的不满。

他继说，若在酒店范围
内 禁 烟 ， 尚 可 在 酒 店 管 理

层的控制范围内；但属户外
的公共场所，要达到全面禁
烟，拥有一定的难度，尤其

是来自各国各地的游
客（烟客），未

必 会 遵 守 这
禁 烟 举

措，加上没有更完善的方案配合，如设
立指定抽烟地点。

他举例，中东国家游客最喜爱水烟
（Shisha）,且很多有抽烟的游客都习惯
饭后一根烟，若禁烟，当局就需要设立
一个指定及恰当的抽烟地点，否则会引
起游客的不满。

有效禁烟需加强执法
他认为，要实行上述的禁烟举措，最

大的挑战是本地烟民的思维和态度，同
时执法单位也需要加强执法。

他说，这等同于早前政府在食肆进行
禁烟，但如今尚可见到食肆内依旧会有
食客在抽烟，将禁烟告示牌视若无睹。

他 表 示 ， 任 何 的 举 措 ，
都 必 须 要 有 严 谨 的 执 法 ， 否 
则都是空谈。

他指出，若严厉执法，烟民就会遵守
规则，这就如很多人到新加坡不敢乱丢
垃圾或乱吐痰，这是因为新加坡执法相
当严厉。
改变烟民思维挑
战大

邱 武 林 补 充 ， 目
前 执 行 禁 烟 举 措 固
然 重 要 ， 但 教 育 下
一代反而是最重要及
需要执行的一环。

他说，要改变烟民
的思维不容易，就
算是眼前备有烟
灰 缸 或 者 垃 圾
桶 ， 烟 民 未 必
会将烟蒂丢在
该丢的地方，
反 而 是 丢 在
地上，这又
引 起 了 另

一卫生问题。
“因此，教育下一代不要抽烟，让下

一代知道抽烟有害健康，反而这是最好
的方法。”
酒店业已迈向禁烟方向

他坦言，实行禁烟区的举措，对酒店
业来说没有太大的影响。他说，这是基 
于目前大部分的酒店都已迈向禁烟这方
向来运作，将酒店范围及客房列为禁烟
区。

他说，酒店早期会将客房分为可吸
烟或禁烟区，但如今已一律规划为禁烟
区。

“若房客在客房内抽烟，酒店将额外
收费200令吉、300令吉或最高500令吉，
作为清理客房的费用。”

他解释，房客若在客房抽烟，烟味难
以驱散，酒店员工需耗时两三天来让客
房内的烟味消散，包括使用空气过滤器
等。

“而在处理的这两三天内，客房是无
法再出租让新房客入住，这也是为何酒
店要向烟客额外收费的原因之一。”

报导翁懿娴
摄影程晋玮 / 档案照

打造槟州为无烟城
峇都丁宜率先列禁烟区

杨顺兴认为每个政策或计划都必须有
迈出的第一步，而非纸上谈兵。

邱 武 林 认 为 要 在峇都
丁宜实施禁烟令，需
要 按 部 就
班。

阿菲夫日前宣布峇都丁
宜列为禁烟区。
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 “橙色挑战：逃离性侵”  将在12月7日在世外逃园（Escape）举办，欢迎民众
踊跃参与，齐齐向性侵暴力说不！

由 槟 州 妇 女 发 展 机 构 举 办 的 “ 橙 色 挑 战 ： 逃 离 性 侵 ” ， 是 槟 州 橙 色 运 动 
（Penang Goes Orange）的最后一项活动，适合18岁至30岁的青年参与。

届时，参加者除了可以学习关于防止性侵的资讯，以及如何协助性侵受害者
之外，更可以享用“世外逃园”包括“全世界最长的滑水道”在内的设备。上述活
动主要是推动及提高醒觉，阻止对女性的侵害。

自2014年以来，槟州橙色运动是由槟州政府，槟州妇女及家庭发展、性别包
容及非伊斯兰宗教委员会和槟州妇女发展机构年度举办。

该运动旨于推动醒觉并阻止对女性的暴力，值得一提的是，槟城是我国目前
唯一推广响应这由联合国发起的“制止暴力侵害妇女行为国际日”的州属，而这
也印证了槟州对维护女性权益和推动两性包容的努力。

基于“世外逃园”是 “橙色挑战：逃离性侵” 的联合主办方之一，参加者只
需组成三人一组，并缴付总共45令吉就可以报名参加。Dell Technologies和
Keysight Technologies则是这活动的赞助商。

目前上述活动已开放报名，有意参加者可上网 “www.howei.com”报名，也可
透过槟州妇女发展机构的面子书询问活动详情。

我国女性重返职场困难重重
办对话会鼓励职场设托儿所

槟州妇女发展机构日前举办对话会，以探讨职场设立托儿所的挑战。

根据马来西亚统计局调查显示，我
国女性的劳动参与率只有56.9%。这意
味着接近一半的大马女性并没有有薪工
作，而她们离开就业场合的原因中,包
括需要抚育小孩 （65%），没有工作
生活平衡（43%）、需要照顾生病或年
老的家人（38%）、托儿中心过于昂贵
（35%）和工作场合缺乏女性需要的设
备（34%）。

马 来 西 亚 人 才 机 构 公 司
（TalentCorp）的调查也发现，接近
63%的女性面对困难重返职场。

另一方面，各国际调查研究已显示，

在职场设立托儿中心无论是对上班族还
是雇主都是利大于弊。

哈佛商业学院的研究就发现，设立托
儿设施并着重工作生活平衡的公司，见
证了至少2.25倍的员工工作效率提升。

而 由 美 国 最 大 早 教 机 构 之 一 B r i g h t 
Horizons的调查也发现，23%的家长员
工为了目前就职场所的托儿福利，毅然
推辞了其他公司的新工作机会。

基于这些原因，马来西亚人才机构公
司和珍珠国际女青年商会（JCI Pearl）
在槟州妇女发展机构（PWDC）的带领
下，举办了推广更全面性的工作生活平

衡模式的对话会。
透过主题为 “职场托儿：商业势在必

行”的对话会，鼓励更多的工作场合设
立托儿所。

该对话吸引了来自各非政府组织、制
作业公司、服务行业和政府机构的代表
们参加，并进行了深度讨论，以探讨职
场设立托儿设施的挑战和解决方案。

“橙色挑战：逃离性侵” 
1207举办

吁青年参与齐向性侵暴力说不

“橙色挑战：逃离性侵”  将在12月7日举办，欢迎青年踊跃参与。
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注重整体供应链发展 
首长：槟崛起成为半导体领域枢纽

槟州首长曹观友强调，当局将通过“投资槟城”深化州内的工业生态，除了鼓励已
存在的企业落实工业革命4.0，跟上时代步伐外，还会注重整体供应链发展，成为
首屈一指的半导体领域枢纽。

“槟州拥有完整的工业生态，这促使各领域在良性竞争的同时，也能互相支援，
让槟州成为区内其中一个投资首选地。”

“得益于科技发展带动电子和电器领域，全球半导体领域连续12年呈现增长趋
势，槟州做为区内电子和电器领域及半导体工业重要基地，也在这一波浪潮中受
惠。”

他是在出席 Kemikon 公司开幕仪式时，这么指出。
他补充，槟州在今年制造业外资总投资额，在上半年就已达致92亿令吉，其中

93%投资来自电子和电器相关领域，足见相关领域对槟州经济的重大影响。
“我们将会继续关注州内的工业发展步伐，并将通过槟城2030愿景，逐步把槟城

打造成无论在政经文教等方面，都让人满意的地方，以吸引更多高素质的投资进驻
槟城。”
马肖：Kemikon看中槟工业生态成熟

较早前Kemikon公司总执行长马肖表示，槟州在熟练员工、工业生态、城市宜居
度和来自州政府的支持等方面都很成熟，让槟州成为区内一个重要的半导体工业基
地。

他说，该公司就是看中了槟州这些优势，毅然决定在这里设厂，以拓展改公司的
业务，以提升该公司在国际半导体领域中的竞争力。

源自瑞士的Kemikon，是于2019年获批在槟州设厂，该公司目前拥有逾130名员
工，主营半导体铁制构造、零件和模具等领域，其中80%客户来自欧美国家。 曹观友参观Kemikon 公司的先进仪器。   

威省市厅成员士气高昂，全力向新目标前进。

罗查里吁官员改变工作思维 
向威省市厅新目标前进

威省地方政府升格为市后首个员工聚会上，市长
拿督罗查里要市政厅官员们改变工作思维，配合当局
立下的新目标前进。

他说，当局有强大的前台，如完善的软硬体设施
和器材，加上先进的科技补助，但如果没有同样强大
的后台支援，就算当局一直升级设备也无济于事。

“升格为市后，我们必须重新审视工作岗位是否还
有进步空间，如以前一些复杂程序和繁文缛节，就寻
找方案去简化，给人民带来方便。”

他是在聚会上，向市政厅官员们发表谈话时这么
指出。

他补充，威省升格为市后，有许多工作必须进
行，他希望各部门以“大胆改革，永续改善”的方式
经营地方政府，为人民带来更多福利。

“每一样革新必然会有反对的声音和不同的建议，
但我们不能因为害怕问题而却步，反而需要抱着勇
于改变，和不怕面对挑战的态度，去为威省带来不
同的变化。”

同时，他也强调，升格为市后，当局在市内的清
洁卫生方面应更为注重，因此，当局也将扩大清洁
范围，同时，举办课程教导卫生情况不理想的食肆
业者，如何管理食物卫生。

他也提醒官员站稳岗位，否则一旦疏于职守而被
问责，当局将毫不犹豫采取纪律行动，对付这些职
员。

“我希望在全新的管理下，市政厅可以打破固有传
统，为威省带来全新气象。”
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威省市政厅举办感恩活动，表扬54个在2017年槟
州大水灾期间，和当局一起赈灾的团体。

威省市政厅是在该厅总部举办的感恩仪式上，
颁发以再循环木料制成的纪念品，感谢上述团体在
水灾期间，给予人力和物力上的帮助。

威省市长拿督罗查理表示，大水灾事件对市政
厅是一个很大的启发和经验，这次事件中除了来自
官方的努力，来自社会的力量也不容忽视。

“一些企业、慈善团体和志愿人士，和官方一起
协助救灾，我们不够交通工具和人手，这些人都
愿意站出来帮助我们，让这次的救灾能够顺利进
行。”

他补充，当局也在事故后做出探讨，并成立了
紧急事件反应小组，来处理灾难发生期间的前期救
援工作。

“这个灾难管理部门，主要从灾难管理、灾难风
险和灾后复原工作着手，来更系统化地处理灾难发
生时的救援工作，这是我们学到的经验之一。”

此外，当局也加紧预防工作，其中包括大力推
动环保，以遏止因温室效应而导致的天灾发生，并
为威省确立无碳城市目标，以期能够为环境做出贡
献。

佳日星派定心丸
齐来也路可负担屋结构安全

槟州房屋发展委员会主席佳日星大派定心丸指出，齐
来也路（SP Chelliah ）可负担房屋建筑结构安全，屋主
可安心入住。

他是针对可负担房屋屡遭屋主投诉状况及缺陷连连，
而作出上述言论。

他强调，有关可负担房屋是经过无数个繁冗程序，
亦经过政府各机构部门的严格审核后才发出住用证
（CCC）批准，因此建筑结构的安全没问题。

他表示，位于齐来也路的房屋发展计划包括了2栋中
廉价组屋、1栋可负担房屋，总共2093个单位。

“获得住用证的可负担房屋则有1048个单位。”
他坦言，对于屋主投诉可负担房屋出现状况及缺陷表

示关注，毕竟这是州政府的发展项目。
他说，槟州发展机构已接获投诉，并会给予监督至到

发展商把问题解决。目前为止，所接获的投诉有400至
500宗。

“目前相关单位正搜集所有的投诉，并在最快的时间
内解决问题。”

他补充，在房屋买卖合约中已阐明，如在完工阶段
发现房屋单位有问题，发展商需要在30天内处理和解
决。”

他也促请屋主或买家透过正确的方式，如正式致函说
明房屋单位的问题。

“槟州发展机构会执行监督工作，确保所有的问题都
在指定的时间内处理和解决。”

郑来兴促发展商速解决问题
光大区州议员郑来兴也指出，其服务中心接获不少投

诉。
他允诺，会将所有的投诉提呈至发展商，希望发展商

可在最短的时间内解决。
他也强调，该房屋建筑结构没有问题，否则住用证是

不会获得批准及发出。
发展商劝屋主勿担忧

发展商住美康有限公司（Zubicon ）董事经理林明强
表示，屋主买家有任何投诉可向发展商反映。

他也劝请屋主勿过于担忧，发展商会尽早处理这些问
题。

风车路锡克庙暂关闭修复
另一方面，佳日星指出，历史悠久的风车路锡克庙基

于主要建筑残旧，在安全考量下，需暂时关闭以进行修
复工作。

他指出，由于建筑顾问劝告指，拥有180年历史，属
于一级古迹建筑的的风车路锡克庙，其旧有的主要建筑
结构不安全，需要暂时关闭。有鉴于此，该庙的祈祷场
所已移至旧建筑旁的新建范围。

他表示，目前修复的筹备工作正如火如荼进行，会

尽快开工。“由于这属于古迹建筑，修复工作相当不容
易，尤其在处理锡克庙上的圆顶结构。”

佳日星表示，这项修复工程预计费时3至4年，所需的
费用是400万令吉。“筹款活动已经进行，目前已筹得250
万令吉，离目标尚有一段距离。”

他冀善心人士能够慷慨解囊，协助完成该庙的修复工
程。

当天记者会出席者包括：修复庙宇筹委会主席拿督马
希德星、锡克庙主席达吉星、加巴星夫人古蜜柯。

感恩多个团体协助赈灾
罗查里感激民间力量施援手

威省市政厅表扬54个在2017年槟州大水灾期间，和当局一起赈灾的团体，图为仪式完成后众人大合照。

佳日星、马希德星、达吉星、古蜜柯等在风车路锡克庙前交流。   
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配合10月15日举办的亚太区城市论坛（APUF-7），
首次成为东道主的槟岛市政厅特别在峇央峇鲁槟城国
际会展中心（Setia Spice)推介电动滑板车（E-Scooter)
，并将试行6个月，民众也可以前来体验滑板车的便
利。

槟岛市政厅主席拿督尤端祥在试行仪式过后说，
电动滑板车是配合亚太区城市论坛，所提供的一项设
施，让参与者可以在论坛期间，使用滑板车在国际会
展中心、峇央峇鲁阳光广场以及Elit Avenue等临近地区
穿行。

他说，电动滑板车起点将在槟城国际会展中心，目
前共有150辆滑板车提供给民众免费体验，槟岛市政厅
过后将会研究更多的接驳站，探讨这项计划是否适合
于槟城各个地区，然后制定一项“绿色连接道”。

“这项计划是由共享脚车公司Anywheel所承包及负
责，槟岛市政厅并没有承担任何费用。”

有 兴 趣 试 行 的 民 众 ， 欢 迎 到 安 卓 及 I O S 系 统 下 载
Anywheel Apps应用程序，并前往槟城国际会展中心试
行，每一辆滑板车都有全球定位系统（GPS），可共查
询拥有滑板车的停泊站，而民众再使用后也必须放回
原处。

Anywheel 负责人佐翰说，目前试行阶段，民众可以
免费体验电动滑板车，而未来将会实施收费制度，但
路线还在研究当中，目前还不确定。

与会者包括槟岛市议员魏祥进及麦文强，“星期五脚
车计划”助理队长董振祥等人。

只有3成大人相信小孩遭性侵
章瑛吁家长关注孩子投诉

槟州妇女、家庭、社会发展及性别包容委员会主席
章瑛指出，数据显示有98%由孩童投报的性侵个案属真
实，但只有30%的大人选择相信小孩的话。

她遗憾表示，很多小孩在告知大人有关自己的受害
经过时，往往大人都不当一回事，认为这只是“孩子的
行为”，要引起大人注意。

她是在出席主持“保护儿童身体安全讲座会”闭幕，
以及移交《护儿童防性侵教育手册》仪式时如是指
出。

她呼吁大人们要重视孩童的投诉，否则只会让受害
的小孩逐渐封闭自己。

她同时也促请家长师长们在发现案件发生后，立
即执法单位投报，切勿拖延时间，失去调查的黄金时
间。

她也呼吁老师们时刻关注孩童的举止，若孩童面对
性侵，其举止将变为异常，包括害怕独处、恐惧某人
等等。
大部分性侵熟人所为

章瑛也提及，数据显示大部分的儿童性侵个案中，
受害者都认识干案者，这显见干案者不是陌生人，而
是受害者很信任且尊重的人。

她说，身为孩童的父母或者师长，应关注这可怕的
事实，更需要扮演重要的角色，杜绝孩童成为性侵的
受害者。
促教师也协助保护孩童

她认为，身为教师如同孩童的第二个父母,因为除了
父母，老师就是陪伴孩子最长时间的人。

她坦言，相信每个老师都希望竭尽所能时刻保护孩
童,但要做到寸步不离是不可能的。

“因此，这讲座帮助大家传达重要的讯息予孩子，教
导孩子们保护身体及安全的重要性。”

她也提及，老师需教导孩童分辨恶意与善意的碰
触，同时面对占便宜的坏人时要懂得说不、若发现被
占便宜或处于危险处境，应立即寻求父母和老师的协
助。

她冀上述讲座会的举办，能够帮助老师们教导孩童
懂得保护自己的身体。

上述讲座由槟州政府与槟州教育局举办，全槟幼儿
园老师皆受邀出席。

尤端祥（中）率领众人试骑电动滑板车。

槟市厅推介电动滑板车
试行6个月让民众体验

章瑛、林秀琴等人高举防性侵海报， 呼吁家长们要重视孩童的投诉。  



要闻16

CONTOH

每年 ：RM130RM130

一次性

RM1,000
往生抚恤金

RM1,000
国立大专助学金

RM200
宝贝计划

乐龄人士 能力差异人士

每年提供
两次新渔网

每年 ：每月

：

德士司机三轮车夫 学生巴士

(入学东马大学学生获
额外RM200)

渔民
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曹观友主持切蛋糕，庆祝希尔顿逸林酒店成
立一周年。  

来自槟城、吉打、霹雳与吉兰丹的32支足球
队，于10月19日早上8时至傍晚7时，在马球场交
锋，争夺“民主杯”。

这项比赛是由丹绒武雅和玻璃池滑服务中心
联办，旨在“红卡向种族主义说不”。32支队伍分
8组作战，各组积分最高队伍晋级8强赛，接着进
行半决赛和决赛。

球队代表在槟岛市厅公园（青年公园）资讯
中心抽签。见证人包括玻璃池滑州议员李俊杰、
比赛技术支援卡迪力山、莫哈末纳兹尔、胡斯马
丹尼尔、班台摩力乡村社区管理理事会主席李冠
陞和斯里丹绒槟榔乡村社区管理理事会主席曼梳
等。

再里尔：使道路更安全
槟首个人行道基设试行项目开跑

槟 州 首 个 人 行 道 基 设 试 行
项 目 即 日 起 在 车 水 路 （ 马 佛
总 前 ） 正 式 开 跑 1 个 月 ， 探 讨
该路段折线型标线（Zig Zag 
markings）的可行性，并会在12
月公布这项目的研究结果。

槟州公共工程、基设与治水
委员会主席再里尔行政议员指
出，由于国内与州内发生无数
宗人行道死亡意外，因此有必
要改善及检讨人行道的基础设
施。

他也强调，在改善人行道设
施的同时，也有必要重新检讨
许久未更新的“1959年道路交通
条规”。

“因此，槟州政府与交通部、
大马道路安全研究院合作，在
槟城开启试行项目，以探讨及

实践国外如新加坡、香港及英
国的道路安全系统。”

他说，在车水路马佛总前路
段划上折线型标线，是效仿国
外的方法，以折线型标线来达
到减缓交通速度的效果，同时
也提高驾驶人士遵守限速及人
行道规则的醒觉。

他表示，州政府希望这项试
行项目能够成为催化剂，让州
内的人行道及公路能够更安全
使用。

民众醒觉有待提高
再里尔指出，目前槟岛市政

厅已完成的人行道提升工作如
下：

•肃立“望左望右”警示牌，提
醒民众过马路前，需注意道路

交通情况。
•肃立“危险”警示牌在控制性

人行道（controlled crossing），
以便交通工具注意及停下。

•依据正确的规格，重新油漆
人行道斑马线、减速台（Speed 
Table），以显著区分两者。

•为控制性人行道及无控制性
人行道（uncontrolled crossing）
漆上正确的颜色。

他补充，尽管上述数项步骤
已完成，但公众对于人行道基
设的醒觉依旧很低，仍然有不
少民众无法辨认及区分各性质
的人行道。

他说，缺乏这方面的醒觉不
只限于民众，这还包括道路执
法单位。他透露，今年年初发

现，东北县地区的人行道有些
并不符合规格，其中包括：线
条颜色、线条宽度、警示牌。

“我们甚至还发现，同一条道
路上，两个人行道却有不同的
规格。”

他说，已指示槟岛市政厅确
保所监督的人行道是符合及遵

守规格。
当天记者会出席者包括：大

马道路安全局槟城分局总监德
嘉得薇、副总监洛吉雅、槟岛
市政厅公共交通工程组高级工
程师再努汀、大马道路安全研
究院（MIROS）研究人员何仁
心槟岛市议员陈慧萍。  

车水路（马佛总前）的路段划上折线型标线，以期达到驾驶人士减
缓速度的效果。 

民主杯足球赛抽签仪式后，
李俊杰与各队代表合影。

丹绒武雅和玻璃池滑服务中心联办
民主杯足球赛“红卡向种族主义说不”

再里尔、陈慧萍等人到车水路巡视槟州首个人行道基设试行项目。  

控制性人行道 & 无控制性人行道分别：

控制性人行道：
1）人行道线条颜色为黄色
2）人行道交通灯决定行人越 
 过马路
3) 人行道交通灯转红时，交 
 通工具需停下

无控制性人行道：

1）人行道线条颜色为白色
2）行人自行决定越过马路
3）交通工具需主动停下让行 
 人越过马路
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第 5 届 浮 罗 山 背 大 自 然 脚 车 行
（City Ride Goes Eco @ Balik 
Pulau ）将在2020年1月5日（星期
日），上午8时在浮罗山背体育馆
开跑。脚车发烧友们可要赶快报名
参加，报名费只需15令吉！

槟岛市长拿督尤端祥指出，上述
脚车行全长32公里，路线将环绕在
浮罗山背一带，包括当地著名的大
自然旅游胜地。

“ 参 加 者 可 在 一 览 浮 罗 山 背 幽
美 的 绿 色 风 景 。 还 包 括 辽 阔 的 稻
田。”

他说，这活动的目的是在于鼓吹
健康的生活习惯，同时也引领槟州
成为最安全、最健康的绿意州属，
同时也是提倡脚车行的州属。

他补充，上述活动是由槟岛市政
厅以及G Club 脚车俱乐部举办。

他冀这活动能够持续每年举办，
以持续性的宣传槟州，尤其是浮罗
山背这个充满绿意的地方。
只限1000人报名

有意参加者可透过网站 https://
h o w e i . c o m / e v e n t _ d e t a i l s /
cityride5 报名参加，截至日期为10
月31日。

当 天 出 席 记 者 会 者 包 括 ： G 
Club 脚车俱乐部主席拿督林世源
医生。

市厅与非政府组织合作
放眼解决威省流浪动物问题

威省市政厅与州内非政府组织合作，
采取3项主要步骤，即领养、成立收容所
和捕捉，结扎后原地放养方式，放眼解
决威省区内逾2万流浪动物问题。

威省市政厅主席拿督罗查理指出，随
着领养和收容已经实行，未来最新计划
则是捕捉、结扎后原地放养（TNR），
当局目前已经发出同意书予非政府组织
SOS，冀望在双方合作下，让这项计划
成功进行。

“这项计划希望在半年内，捕捉2万只
流浪犬只，并为他们进行结扎后原地放
养，他们会在原地生活，直至离开这个
世界，我们也会训练志工
正确的喂养方式，希望在
各造合作下，能够解决州
内的流浪动物问题。”

他是在为威省市政厅动
物中途收容所开幕后，在
记者会上这么表示。

他也呼吁饲养宠物的市
民，别随意丢弃宠物，造
成社会问题，如果真的无
法再饲养这些宠物，也应
找出妥善的处理方法，如
送到收容所安置，而非随
意丢弃。

“流浪动物的繁殖力惊
人 ， 他 们 的 繁 殖 量 是 当
局每年捕捉安置的数倍以
上，这也是为什么多年来
都无法解决这个问题。”

同时，他希望想要饲养
宠物者，也可以到收容所
查看，以领养代替购买。

罗查理促饲主申请宠物护照
针对饲养猫狗的饲主，他除了鼓励后

者为宠物领取狗牌外，他也希望饲主能
够前往兽医局为宠物申请“宠物护照”，
并注入宠物晶片。

“我们接下来也会推动这项政策，鼓励
饲主们申请宠物护照，除了能够通过晶
片追踪走失宠物外，宠物如有需要在申
请送往国外时，也会更简单。”

威 省 市 政 厅 流 浪 动 物 收 容 所 ，
主要功能是做为暂时收容当局捕捉
的流浪动物所在，这也是第一所由
威省市政厅全权拥有和管理的收容

所。
早前，当局在捕捉流浪动物后，如遇

上晚间区内的收容所已经关闭，在没有
地方安放的情况下，这些动物只能在罗
里上过夜，因此，常被动物维权人士投
诉。

为了改善这种情况，当局在去年开始
着手设立上述收容所，以冀望在处理流

浪动物问题上，更具伸缩性。
改收容所是在单股蓝海计划下，把原

本已经没有使用的饮食中心改装成收容
所，装修工程花费逾40万令吉。

配合上述开幕，当局也特地安排一项
为宠物结扎活动，并为前来注射宠物晶
片的犬只提供优惠，每只犬只注射只需7
令吉。

槟岛市长尤端祥、林世源等人呼吁民众踊跃报名参加“第5届浮罗山背大自然脚车行”。

威省市政厅动物中途收容所外观。 

罗查里呼吁饲养宠物的市民，别随意抛弃宠物，造
成社会问题。  

浮罗山背大自然脚车行   
明年1月5日举行
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槟州绿色机构在2019年马来西亚青商
会《可持续发展目标奖》（JCI Malaysia 
Sustainable Development Award）中的目
标13之气候行动（Climate Action）组别
获得卓越成就，并在日前举办的颁奖典
礼上取得了该机构的首个国际性奖项。

槟州绿色机构多年来坚持为环境教育
努力，尽管在2010年推出的“槟州绿色学
校奖项”最初仅有54所学校报名，但如今
槟州两地参与这个奖项提名的学校数目
已大大提升至241所，显示了师生们对环
境课题的关注与意识已逐渐提高。值得
一提的是，“槟州绿色学校奖项”将在明
年迈入第十年周年庆，因此这次能够获
得马来西亚国家青商会《可持续发展目
标奖》绝对是本机构的一大鼓励。

槟州绿色机构总经理陈美玲表示，身
为槟州的环境教育者，我们将会竭力实
行目标13，并以联合国可持续发展目标
（UNSDG）作为终极目标，继续为环境
奋斗进而实现槟城2030愿景，让槟州成
为一个“重家庭、拥绿地、精明州、耀全
国”的绿色州属。

“槟州绿色学校奖项”是开放给槟州中
小学的年度环境审查项目，除了旨在校
园内提倡环保教育，也不忘带动社区互
动，向外宣导环境保护的重要性。槟州

政府于2010年开始推行了这项计划，并
获得了槟岛市政厅 (MBPP)与威省市政厅 
(MBSP)的全力配合与支持。

槟州绿色机构从多个联合国可持续发
展目中标选择了目标13之气候行动作为
主要关注。自90年代开始，地球上每个
角落都能够感受到气候变化对环境所带
来的转变。除了眼见为证，我们也明白
若现在不采取行动，气候变化的情况只
会逐渐恶化，并在未来引发更无法收拾
的后果。很多时候我们的日常作息习惯
都是受到了亲友与居家环境的影响，但
槟州绿色机构所执行的每项计划都以联
合国可续性发展目标作为基础。

17项联合国可持续发展目标（SDGs）
是全球性目标，在致力于通过协同行动
消除贫困同时也不忘保护地球，确保人
类享有和平与繁荣。联合国在2015年9月
向全球公布了这17个目标，以取代原有
的联合国千年发展目标。为了向大众推
广这一系列目标，马来西亚国家青商会
董事会自2017年开始便强力推动《可持
续发展目标奖》为全国企划，并公开让
各大积极于实行这些目标的公司（合作
伙伴、跨国公司、中小型企业、官联单
位）与相关机构（非营利组织、社团、
学府）提名参选。

绿色机构获《可持续发展目标奖》
陈美玲：续为环境奋斗实现2030愿景

绿 色 机 构 总 经 理
陈 美 玲 （ 中 ） 与
彭 文 宝 行 政 议 员
接领 可持续发展
目标奖 。  

理大游子吟举办第28届创作歌曲演绎会“On Air” ，
以18首自我风格独特创作，以及多才多艺的表演，令
出席者感到惊艳。

槟州青年及体育发展委员会主席孙意志在开幕仪
式上致词时说，理大游子吟是一个以歌曲创作作为平
台，让年轻人展现才华的舞台，所以年轻人应该更勇
敢的学习及尝试，竭尽所能的展现自己最好的一面。

“创作这一条路并不容易走，作为槟州政府，我们
将会一直给予支持，希望游子吟能够持续举办更多
届。”

他也勉励年轻人，不要轻易放弃，尽量参与更多
的活动，以及发挥自己所长，收取更多丰富的知识。

“今天的表演是经过两个月集训的成果，虽然充满
了挑战，但相信学生们在这期间的付出肯定有所回
报，或许成果会有些缺憾，但要记得拥有有更好的明
天，值得继续努力。”

他说，理大游子吟成立至今已有30年，许多社团在
成立多年后都面临青黄不接的问题，但理大游子吟每
年都能引进生力军，这都是理事以及筹委们的领导有
方，值得赞赏。

谭子晴：集训两个月成果
筹委会主席谭芷晴说，主题为“On Air”的创作歌曲

演绎会，都是成员们经过两个月集训努力而来的成
果，今晚就是他们发光发热的一晚。

当晚，游子吟成员们演绎了18首动听的原创歌曲，
不同的曲风、服装以及动人的歌曲轮番上演。此外，
精彩的串场表演也令现场观众捧腹大笑，是个极具特
色且精彩万分的表演。

与会包括彭加兰哥打区州议员魏子森以及武拉比
区州议员王丽丽。

理大游子吟演绎会演出惊艳
孙意志：槟政府支持年轻人展才华

游子吟成员们演绎了18首动听的原创歌曲。 孙意志、魏子森、王丽丽等人对演出成功感到高兴。
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乔治市世界遗产机构向符合资格
的单位寻求报价单,以管理和执行将
于2020年2 月1日(农曆正月初八)在海
墘姓周桥举行的2020年拜天公庆典。 

这项拜天公庆典是由槟州政府主
办、彭加兰哥打区州议员魏子森服
务中心和槟城环球旅游机构为联办单
位。

拜天公庆典于农历正月初八晚上
举行,这也是槟城华人其中一项最重
要的文化习俗。

从2016年起,世遗机构筹办拜天公
庆典倒数活动,成功带动当地社群踊
跃参与。 成功申请者将负责拜天公
庆典各方的策划和管理,早上时段和
晚上时段的庆典节目内容须包括(但
不限于)文化表演。 申请者须具备活

动策划管理方面的经验和能力,与拥
有良好的财务开支纪录。

申请者也须制定一套群众安全方
案和活动危机管理评估方案。与此同
时,申请者须致力于配合推动绿色议
程、支持当地经济,和愿意提供当地
社群技术发展机会,这将对申请者带
来附 加价值。 

有兴趣申请者可从世遗机构官网
www.gtwhi.com.my,下载报价单提呈
指南,并于2019年11月15日(星期五),中
午12时,通过电邮vick@gtwhi.com.my
提呈。

申请入围者将在截止日期结束后
两周内接获通知。欲知详情,可联络
Vick Quah (016-561 3523, vick@gtwhi.
com.my)。 

斗母宫外善信众多，现场亦
燃放烟花同庆九皇爷诞。

槟州首席部长曹观友日前拜访头条路斗母宫，与该
宫理事同庆九皇爷诞共进素宴，愉快交流。

会上，曹观友受邀为醒狮主持点睛仪式。随后，他
与嘉宾们为该宫3辆花车剪彩开幕。

出席者包括槟州首长政治秘书郑来兴、双溪槟榔区
州议员林秀琴、彭加兰哥打区州议员魏子森、头条路
斗母宫正理事长杨庆和和正总务吴鸿发等。

感激为社会无私奉献
黄顺祥赠物资予社警及救护队

黄顺祥特赠送物资予社警及救护队，感激他们对社会所作出的无私贡献。  

槟州人民社警慈善组与乔治市社区
紧急救护队逢灾必到，亚依淡区州议员
黄顺祥特赠头盔与T恤作为答谢这群善
心人士对社区做出的贡献。

黄顺祥日前分别移交50顶头盔和90
件T恤给槟州人民社警慈善组与乔治市
社区紧急救护队。

他说，槟州在治安工作上除了隶属
政府的警察与相关团队之外，由百姓自
愿组成的志愿队往往在发生意外的时候
都是较快抵达现场的。

“槟州人民社警慈善组是在2017年成
立，至今共有300名成员，其中活跃的
有150人。至于乔治市社区紧急救护队
则是在2015年成立，至今共有55名成
员，活跃的有20多人。”

黄顺祥指出，他从去年至今不断给
这两个组织提供援助，像是赞助对讲机

等等，而该选区从去年开始至今一共分
别拨款1万3629令吉给槟州人民社警慈
善组，以及5925令吉给乔治市社区紧急
救护队。

槟 州 人 民 社 警 慈 善 组 主 席 林 德 安
说，该团队的成员都曾参与急救课程，
每逢接过案子都会向警方回报。他们所
服务的案子包括车祸、火灾、天灾、寻
找失踪人士、巡逻、慈善宴会，以及为
政府医院血库提供援助等等。

该组织长期与乔治市社区紧急救护
队保持紧密合作。两个组织除了在槟城
提供援助之外，也曾在前年跟随槟州行
政议员彭文宝到亚罗士打为水灾灾民提
供援助。

出席者包括槟岛市议员罗海查，以
及乔治市社区紧急救护队代表张佳健
等。

2020年拜天公庆典寻求报价单 
申请者需在1115前提呈

2020年拜天公庆典目前公开寻求报价单。

首长访头条路斗母宫
为醒狮点睛  花车剪彩

槟首长曹观友拜访头条路斗母宫，为醒狮主持点睛及花车剪彩。  
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ெோர்்சடவுன - சி.எம்.எஸ் மினனிைல் அ�ோடமி 

( CMS Digital Academy ) மோைவர்�ளிகட்ை 

ஸ்்தம் துக்றயில் ஆர்வதகதத தூணடுவதற்கும் 

அவர்�ளின இகல மக்ற �ோைோ� 

மக்றந்திருககும் தி்றகம�கை ஜவளிப்படுததவும் 

புதிை தரவு கமைம்(resource  centre) அகமக� 

இைக�ம் ஜ�ோணடுள்ைது.  

 “அடுதத ஆணடு இரணடோவது 

தவகையில் ெோலோன ஜ�டோவில்  முதல் 

தரவு கமைதகத அகமக� இந்த அ�ோடமி 

ஆர்வம் ஜ�ோணடுள்ைது. ெோலோன ஜ�டோவில் 

உள்ை ஜபர்சததுவோன ஹிடோைததுல் இஸ்லோம் 

�ட்டிடததின மூன்றோவது மோடியில் 1,200 சதுரஅடி 

பரப்பைவில் தரவு கமைம் அகமக�ப்படும்,” 

எனறு சி.எம்.எஸ் மினனிைல் அ�ோடமி துகைத 

தகலவர் ஜமோ�மட் ெோஃபிர் அப்துல் அலீம் 

கூறினோர்.

 “இந்த கமைததில் மினனிைல் நூல�ம், 

பட்டக்ற மற்றும் கூட்டுப் பட்டக்ற அகமக� 

திட்டமிட்டுள்்ைோம். நோங்�ள் மக�ளுககும் 

அறிவிைல் மற்றும் ஜதோழில்நுட்பததிற்கும் 

இகடயிலோன இகடஜவளிகை குக்றக� 

முற்படுகி்்றோம்.  இதன மூலம் மோைவர்�ளுககு, 

குறிப்போ� பி40 குழு பிள்கை�ளுககுப் பல 

�ல்வித திட்டங்�ள் மற்றும் ஜசைல்போடு�கை 

வழங்� முடியும் எனறு நம்புகி்்றோம்.

 “பி40 குழுகவ்ச சோர்ந்த பிள்கை�ள் 

்தரவு றமயம் ஸம்தம் கலவி வளரச்சிக்கு முனசனடுப்புத் திடடமபாகத் திகழும்

பினாங்கு சாயனஸ கிளாஸ்டர் ்மயத்தில ந்்டபபற்்ற ஸநதம் 
திட்டத்தில மா்வர்கள் பங்குக பகாண்டனர்.

மற்்ற பிள்கை�கைப் ்போல்வ �ல்வி சோர்ந்த 

பிரததி்ை� சலுக��ள் ஜபறுவது இல்கல. 

ஸ்்தம் (அறிவிைல், ஜதோழில்நுட்பம், ஜபோறியிைல் 

மற்றும் �ணிதம்) �ற்�வும், அறிவோர்ந்தவர்�ைோ� 

உருவோ�வும், அவர்�ளின தகலகமததுவ 

தி்றன�கை வைர்ததுக ஜ�ோள்ைவும் 

அவர்�ளுககு வோயப்பளிக� விரும்புகி்்றோம்,” 

எனறு ஜமோ�ட் ெோஃபிர் வலியுறுததினோர்.

 இந்த அ�ோடமி தற்்போது 19 

தனனோர்வலர்�ள் மற்றும் 8 ஆ்லோச�ர்�ள் 

ஜ�ோணடு ஜசைல்படுகி்றது எனறு சி.எம்.எஸ் 

மினனிைல் அ�ோடமி �ல்வி ஆ்லோச� நிபுைர் 

அஸ்னன ந்�ோர் ஜதரிவிததோர்.

 “சி.எம்.எஸ் அ�ோடமி தற்்போது திட்ட 

அடிப்பகடயில் பிள்கை�கை ஸ்்தம் �ல்வியில் 

ஈடுப்பட துகைப்புரிகி்றது . தரவு கமைம் 

அகமக�ப்படும் ்போது ஸ்்தம் �ல்விகை ்மலும் 

தி்றம்பட ்மம்படுதத முடியும் எனறு நம்பிகக� 

ஜதரிவிததோர். 

 இந்த அ�ோடமி வழிக�ோட்டலில் 

இதற்கு முனபு பிள்கை�ளுக�ோன ் ரோ்போடிகஸ், 

விணஜவளி ஆயவு மற்றும் ‘கூ�ல் டிகரவ’ 

குறிதத திட்டங்�ளும் அமல்படுததப்பட்டன. 

 இந்த அ�ோடமி திட்ட 

ஒருங்கிகைப்போைர் கசைத நசீர் மு�மது சி.எம்.

எஸ் ஒரு சமூ� ஜபோருைோதோர நிதிகை அகமதது 

குறிப்போ� பி40 சமூ�ததின ஜபோருைோதோரததிற்கு 

ஜபருமைவில் உதவுகி்றது. இந்நிதிைம் மூலம் 

ஜப்றப்படும் பைததிலிருந்து ஒரு பகுதி தரவு 

கமைம் அகமக�ப் பைனபடுததப்படும். என்வ, 

இததிட்டதகத ஜசைல்படுதத ஜபோது மக�ள் 

நனஜ�ோகட ஜ�ோடுக� விரும்பினோல்  019-

5511377 /  019-4703690 ஜதோடர்புக 

ஜ�ோள்ைலோம், என விைக�மளிததோர்.  

ெோர்்சடவுன - “விகைைோட்டுத துக்ற 

இகைஞர்�ள் தீை்ச ஜசைல்�ளில் ஈடுப்படோமல் 

தங்�ளின ஜபோனனோன ்நரதகத நல்வழியில் 

ஜசலவிடத தூணடுக்�ோைோ�த தி�ழ்கி்றது. 

விகைைோட்டுத துக்ற உடலுககு ஆ்ரோககிைம் 

அளிப்பது மட்டுமினறி இகைஞர்�ளிகட்ை 

ஒற்றுகமகை ஓங்�்ச ஜசயை துகைப்புரியும். 

இததுக்றயில் நோம் ஆர்வம் ஜ�ோள்ை ் வணடும்.” 

என புட்சோல் �ோற்பந்து ்போட்டியின நிக்றவு 

விழோவிற்கு வருக�ைளிததிருந்த � ஜடலிமோ 

சட்ட மன்ற உறுப்பினர் ஜசர்லீனோ அப்துல் ரஷிட் 

விளையாட்டுத் துளை சிைந்த எதிர்ாலத்திற்கு வழிக்ாட்டி

இரண்டாம் நி்்லயில பவற்றிப்பபற்்ற இபி ்ஷார்க குழுவினருககு புககிட பபணந்டரா 
வட்டாரப் நபர்வயின த்்லவர் தர்மன மாதிரி காநசா்்ல எடுத்து வழங்கினார்

சட்டமன்ற உறுப்பினர் பசர்லீனா பவற்றி மகு்டம் சூடிய எம்டிஐ பியூசசர் குழுவினருககு பவற்றிக 
நகாப்்ப மற்றும் மாதிரி காநசா்்ல்ய எடுத்து வழங்கினார். (உ்டன ஏற்பாடடுக குழுவினர்)

வலியுறுததினோர்.

 ம்லசிை தினதகத முனனிட்டு 

ம்லசிை இந்து சங்� புககிட் ஜபண்டரோ 

்பரகவயின இகைஞர் பிரிவு, பணடோர் 

போரு ஆயீர் இததோம் சமூ� நல சங்�ம் 

மற்றும் பினோங்கு இந்திைர் �ோற்பந்து சங்�ம் 

ஒததுகழப்பில் புட்சோல் �ோற்பந்து ்போட்டி 

ஸ்்போர்ட்டிவ ஃபுட்சல் ஜெம்பிரோ கமதோனததில் 

சி்றப்போ� நகடஜபற்்றது. 

 இந்த புட்சோல் ்போட்டிகை இந்திை 

�ோற்பந்து சங்�த தகலவர் � சங்�ர் பந்கத 

உகததது அதி�ோரபூர்வமோ�த ஜதோடககி 

கவததோர்.

 இந்தப் ்போட்டியில் 32 குழுக�ள் 

பங்குக ஜ�ோணடு �டுகமைோன ்போட்டிகை 

்மற்ஜ�ோணடனர். இந்த புட்சோல் �ோற்பந்து 

்போட்டியில் எம்டிஐ பியூ்சசர் குழுவினர் 

முதல் இடதகத பிடிதது ஜவற்றி ்�ோப்கப, 

ரிம 1300-க�ோன மோதிரி �ோ்சோகல மற்றும் 

பதக�தகதயும் தட்டி்ச ஜசன்றது. இபி ்ஷோர்க 

குழுவினர் இரணடோவது நிகலயில் ஜவற்றி 

ஜபற்று ரிம 800 மற்றும் பதக�தகதயும் 
ஜவன்றது. மூன்றோவது இடததில் என.எஸ்.எப்.
தி  குழுவினர் ரிம 500  மற்றும் பதக�தகதயும் 

ஜவன்றது . 
 இந்த ்போட்டியின நிக்றவு விழோவில் 
�லந்து ஜ�ோணட சட்டமன்ற உறுப்பினர் 
ஜசர்லீனோ ஜவற்றிப் ஜபற்்ற குழுவினர்�ளுககு 
ஜவற்றி ்�ோப்கபகையும் பதக�தகதயும் எடுதது 
வழங்கி சி்றப்பிததோர். இவருடன ம்லசிை இந்து 
சங்� புககிட் ஜபண்டரோ வட்டோரப் ்பரகவ 
தகலவர் வி்வ� நோை�ன  தர்மன �லந்து 
ஜ�ோணடோர். 
 ம்லசிை இந்து சங்� புககிட் 

ஜபண்டரோ வட்டோரப் ்பரகவயின ஏற்போட்டில் 

நகடஜபற்்ற இந்த ்போட்டிககு உறுதுகைைோ� 

இருந்த அகனதது நல்லுள்ைங்�ளுககும் தர்மன 

நனறியிகன ஜதரிவிததுக ஜ�ோணடோர்.
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ெோர்்சடவுன - அணகமயில் பினோங்கு மோநில 

அரசு திைன ஜதயக ஜநடுஞ்சோகல மற்றும் 

குளு்�ோர், வட மணடல �டல் துக்ற 

அரு�ோகமயில் இருககும் துன டோகடர் லிம் 

்சோங் இயூ ஜநடுஞ்சோகல இகடயிலோன 5.7 

கி்லோமீட்டர் (கி.மீ)  ஜநடுஞ்சோகல அகமககும் 

திட்ட துகை ஒப்பந்தததில் க�ஜைழுததிட்டது. 

 பணடோர் போரு ஆயிர் ஈததோமில் 

ஜதோடங்கி துன டோகடர் லிம் ்சோங் இயூ 

ஜநடுஞ்சோகல வகர �ட்டுமோனப் பணி 

்மற்ஜ�ோள்ளும் இததிட்டததிற்கு சுமோர் 

ரிம851,040,000 நிதி ஒதுககீடு பைனபடுததப்படும் 

என மோநில முதல்வர் ்மதகு சோவ ஜ�ோன ைோவ 

கூறினோர். 

 பினோங்கு ்போககுவரதது 

ஜபருந்திட்டம் (பி.டி.எம்.பி) கீழ் பிரதோன 

சோகல�ள் மற்றும் சுரங்�ப்போகத திட்டங்�ள் 

இடம்ஜபறுகின்றன.  இந்த  ஜதோகுப்பு�ளில் 

இததிட்டம் இரணடோவது ஜதோகுப்போ� வலம் 

வருகி்றது. ்போககுவரதது ஜபருந்திட்டம் ஒட்டு 

ஜமோதத ஒப்பந்தததின கீழ் ஜசைல்படுததப்படும்.

 இததிட்டம் வருகின்ற  அக்டோபர் 

மோதம் 31-ஆம் நோள் அடிக�ல் நோட்டு விழோ 

ஜதோடங்கி 36 மோதங்�ளில் நிக்றவகடயும் 

என எதிர்ப்போர்ப்பதோ�  ஒப்பந்தததில் 

க�ஜைழுததிட்டப் பினனர் ஜ�ோம்தோரில் 

நகடஜபற்்ற ஜசயதிைோைர் சந்திப்புக கூட்டததில் 

இவவோறு கூறினோர்.

 ்மலும், இததிட்டததில் 70 சதவிகிதம் 

போலங்�ள் அல்லது உைர்ததப்பட்ட பிரிவோ�வும் 

மீதமுள்ைகவ சோதோரை அல்லது தர சோகல 

பிரிவோ�வும் அகமக�ப்படும் எனறு முதல்வர் 

குறிப்பிட்டோர்.

  

 

 

 

 

 

 

 பினோங்கு மோநில அரசோங்�தகத 

பிரதிநிதிதது முதல்வர் சோவ �ோன ைோவ மற்றும் 

�ட்டோை ஒப்பந்ததோரர் நிறுவனமோன syarikat 

konsesi Consortium Zenith Construction Sdn. 

Bhd. (CZC) பிரதிநிதிதது அதன தகலவர் தோன 

� டத்தோ � அஸ்மி �ோலித இருவரும் 'Sub-

Agreement in Relation to the Construction of 

a By-Pass from Bandar Baru Air Itam (Farlim) 

Connecting to Lebuhraya Tun Dr. Lim Chong 

Eng (Package 2) in the State of Penang’   

எனும் ஒப்பந்தததில் க�ஜைோப்பமிட்டனர். 

 முதலோம் துகை முதல்வர், டத்தோ 

தெோக்குவரதது பெருநதிட்டததின 
இரண்டோவது பேோகுப்பு வருகினற 

அக்த்டோெர், 31-ல் அடிக்கல் நோடடு விழோ

மாநி்ல முதலவர் நமதகு சாவ் பகான யாவ் நபாககுவரத்து பபருநதிட்டத்தின இரண்டாவது 
பதாகுப்பின வ்ரப்ப்டத்்தக காணபிககி்றார்.

அஹமத ெோககியுதீன அப்துல் ரஹமோன, மோநில 

துகை ஜசைலோைர் (்மம்போடு) டத்தோ அசோர் 

அர்்ஷத, CZC மூதத நிர்வோ� இைககுனர் டத்தோ 

லீ சீ ்�ோ ஆகி்ைோர் இககூட்டததில் �லந்து 

ஜ�ோணடனர்.

 இததிட்டம் உள்ளூர் 

ஒப்பந்தக�ோரர்�ளின நிபுைததுவதகதப் 

பைனபடுததி அடிக�ல் நோட்டு விழோ திைன ஜதயக 

ஜநடுஞ்சோகல அரு�ோகமயில் நகடஜபறும் என 

டத்தோ � அஸ்மி ஜதரிவிததோர்.

 பினோங்கு ்போககுவரதது 

ஜபருந்திட்டததில் பிரதோன சோகல�ள் மற்றும் 

சுரங்�ப்போகத என மூனறு ஜதோகுப்பு�ள் 

உள்ைன. அகவ, ஜதோகுப்பு 1 (தஞ்்சோங் 

பூங்�ோ முதல் ஜதலுக ப�ோங் வகர), ஜதோகுப்பு 

2 (ஆயிர் ஈததோம் முதல் துன டோகடர் லிம் 

்சோங் இயூ ஜநடுஞ்சோகல) மற்றும் ஜதோகுப்பு 

3 (்�ர்னி சோகலயிலிருந்து மற்றும் மததிை 

வணி�ம் ெோர்்ஜடவுன மோவட்டதகத சுற்றி துன 

டோகடர் லிம் ்சோங் இயூ ஜநடுஞ்சோகல வகர) 

இடம்ஜபறும். 

 சுற்று்சசூழல் போதிப்பு ஆயவு (இ.ஐ.ஏ) 

இரணடோவது அட்டவகையின ஒப்புதல் 

�டந்த நவம்பர் மோதம் 2017 -ல் ஜப்றப்பட்டது. 

எனினும், மோநில அரசு ஆட்சிககுழு சந்திப்புக 

கூட்டததில் முதலில் இரணடோவது ஜதோகுப்பின 

்மம்போட்டுப் பணி ஜதோடக� விழோக �ோை 

இந்த ஆணடு அக்டோபர் 2-ஆம் நோள் ஒப்புதல் 

ஜபற்று ஒப்பந்தததில் க�ஜைோப்பமிடப்பட்டது. 

ஜசபரோங் ஜெைோ - மததிை ஜசபரோங் பிக்ற 

இந்திை �ோற்பந்து சங்�ம் மற்றும்  பினோங்கு 

இந்து இைக�ம்,  பினோங்கு தகலகம ஆசிரிைர் 

மன்றம் ஒததுகழப்புடன ஆ்றோவது முக்றைோ� 

வோசு்தவன சுழற்கிணைம் மற்றும் பினோங்கு 

இந்து இைக� சுழற்கிணை �ோற்பந்து ்போட்டி 

இனி்த நகடஜபற்்றது. பினோங்கு மோநில 

தமிழ்ப்பள்ளி மோைவர்�ளிகட்ை நகடஜபற்்ற 

இப்்போட்டி ஜசபரோங் ஜெைோ ்சோனி 

விகைைோட்டுத திடலில் இடம்ஜபற்்றது.

 ஜசபரோங் பிக்ற வட்டோரததில் 

�ோற்பந்து விகைைோட்டுத துக்றககு அதி�ம் 

வாசுதேவன் மற்றும் இந்து இயக்க சுழற்கிண்ண த�ாட்டியில் மாக மணடின்
மற்றும் புககிட் மமர்தோஜாம் �ள்ளி்கள் மவற்றி மகுடம் சூடின

பினாங்கு இநது இயகக சுழற்கிண்த்்த வா்க சூடிய புககிட
பமர்த்தாஜாம் தமிழப்பள்ளி மா்வர்கள்

பங்�ளிப்பு வழங்கிை விகைைோட்டு வீரர் 

வோசு்தவன அவர்�ளுககு அங்கீ�ோரம் வழங்கும் 

்நோக�ததில் அவர் ஜபைரி்ல ஜதோடர்ந்து  

வோசு்தவன சுழற்கிணை �ோற்பந்து ்போட்டி 

நடததப்படுகி்றது. அ்த்வகையில், பினோங்கில் 

பல்்வறு சமூ�, சமை, விகைைோட்டு நி�ழ்்சசி�கை 

வழிநடததி வரும் பினோங்கு இந்து இைக�ததின 

ஏற்போட்டில் ஜபண�ளுக�ோன சுழற்கிணைப் 

்போட்டியும்  சி்றப்போ� நகடஜபற்்றது.

 இந்த �ோற்பந்து சுழற்கிணைப் 
்போட்டி�கை முக்ற்ை திரு. வோசு்தவன, 
இந்து இைக� சோர்போ� ்மோ�ன முருக�ைோ, 
பினோங்கு தகலகம ஆசிரிைர் மன்ற தகலவர் 
மு.போஸ்�ரன ஜதோடககி கவததனர்.
 �டந்த அக்டோபர் 12-ஆம் 
நோள் நகடஜபற்்ற இந்தப் ்போட்டியில் 21 
தமிழ்ப்பள்ளி�ளிலிருந்து ஆண�ள் பிரிவில் 21 
குழுவினரும் ஜபண�ளுக�ோனப் பிரிவில் 16 
குழுவும் பங்குகஜ�ோணடனர். 
 இப்்போட்டிகை வழிநடததுவதன 
மூலம் தமிழ்ப்பள்ளி மோைவர்�ள் 
விகைைோட்டுத துக்றயில் குறிப்போ� �ோல்பந்தில் 
அதி� ஆர்வம் மற்றும் ஈடுபோடு ஜ�ோள்ை 

ஊககுவிக�ப்படுகின்றனர். இதன மூலம் 
தமிழ்ப்பள்ளி மோைவர்�ளிகட்ை விகைைோட்டுத 
துக்றயின தரதகத ்மம்படுதத துகைப்புரியும். 
 வோசு்தவன சுழற்கிணைதகத மோக 
மணடின தமிழ்ப்பள்ளியும், ஜபண�ளுக�ோன 

பினோங்கு இந்து இைக� சுழற்கிணைதகத 

புககிட் ஜமர்ததோெோம் தமிழ்ப்பள்ளியும் வோக� 

சூடி முக்ற்ை ்�ோப்கப, பதக�ம், ஜரோக�ப் 

பைதகதத தட்டி்ச ஜசன்றனர். முதல் நிகல 

ஜவற்றிைோைர்�ளுககு ரிம500, இரணடோம் 

நிகலககு ரிம300, மூனறு மற்றும் நோன�ோம் 

ஜவற்றிைோைர்�ளுககு ரிம100 ஜவள்ளி, ் �ோப்கப 

மற்றும் பதக�ம் வழங்�ப்பட்டன. 
வாசுநதவன சுழற்கிண்த்்த பவற்றிப் பபற்்ற மாக மணடின தமிழப்பள்ளி

மா்வர்களு்டன ஏற்பாடடுக குழுவினர்
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இந்திைர்�ளின முககிை 
பணடிக��ளில் ஒன்றோன தீபோவளி 
வருகின்ற அக்டோபர் 27-ஆம் நோள் 
அகனதது இந்திைர்�ைோலும் மி� 
விமரிகசைோ� ஜ�ோணடோடப்படும். 
ஜல்போக பினோங்கில் அகமந்துள்ை 
பினோங்கு லிட்டல் இந்திைோவில் 
அதி�மோன �கட�ளும் 
கூடோரங்�ளும் அகமக�ப்பட்டு 
துணிமணி�ள், �ோலணி�ள், சுடிதோர், 
்சகல, அழகு்ச சோதனப்ஜபோருட்�ள், 
நக��ள், உைவுப் பதோர்ததங்�ள் 
என பல்வக� ஜபோருட்�ளும் மி� 
மலிவோன விகலயில் ஒருங்்� 
விற்�ப்படுகின்றன. 

பினாங்கு லிட்டல் இந்தியா தீபாவளி கண்ணாட்டம்
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Nama ADUN No Tel/ No Faks

N.26 PADANG KOTA
YAB Chow Kon Yeow
chowkonyeow@penang.gov.my

(T) 04 - 226 0218
(F) 04 - 226 0218

N.03 PINANG TUNGGAL
YB Dato’ Ir. Zakiyuddin Abdul Rahman (T) 04 - 575 6526

(F) 04 - 575 6526

N.16 PERAI
YB Prof. Dr. P. Ramasamy
ramasamy@penang.gov.my

(T) 04 - 383 9131
(F) 04 - 383 9131

N.07 SUNGAI PUYU
YB Phee Boon Poh
pheeboonpoh@penang.gov.my;
pheeboonpoh@yahoo.com

(T)  04 - 262 0860
  012 - 480 5495 
(F)  04 - 261 8745

N.10 SEBERANG JAYA
YB Dr. Afif Bahardin (T) 04 - 390 5109

(F) 04 - 390 5109

N.15 PADANG LALANG
YB Chong Eng
chong.eng@penang.gov.my

(T) 04 - 530 3028
(F) 04 - 530 3028

N.29 DATO’ KERAMAT
YB Jagdeep Singh Deo
jagdeepsinghdeo@penang.gov.my

(T) 04 - 226 2464
(F) 04 - 227 2464

N.37 BATU MAUNG
YB Dato’ Haji Abdul Halim Hussain
pusatkhidmatn37@gmail.com

(T) 04 - 626 1442
(F) 04 - 626 1442 

N.08 BAGAN JERMAL
YB Soon Lip Chee (T) 04 - 331 0163

N.22 TANJONG BUNGA
YB Zairil Khir Johari (T) 04 - 890 3866

N.34 PAYA TERUBONG
YB Yeoh Soon Hin (T) 04 - 827 8868

(F) 04 - 827 8868

N.28 KOMTAR
YB Teh Lai Heng
komtarN28@gmail.com

(T) 04 - 227 7068
(F) 04 - 227 7068

N.02 BERTAM
YB Khaliq Mehtab Mohd. Ishaq (T) 013 - 430 6400  

(P)   04 - 576 7606

N.06 TELOK AYER TAWAR
YB Mustafa Kamal
mustafakamal.mkba@gmail.com

(T) 04 - 351 1732

N.09 BAGAN DALAM
YB Satees A/L Muniandy  
n9.bagandalam@gmail.com

(T) 04 - 313 3990

N.11 PERMATANG PASIR
YB Muhammad Faiz Bin Fadzil
faizfadzilamanah@gmail.com

(T) 04 - 521 1106

N.12 PENANTI
YB Dr. Norlela Ariffin
norlela.ariffin@gmail.com

(T) 04 - 538 2871
(F) 04 - 538 4871

N.13 BERAPIT
YB Heng Lee Lee
berapit@dappg.org

(T) 017 - 8133 509
(F) 04 - 540 0006

N.14 MACHANG BUBOK
YB Lee Khai Loon 
kllee78@gmail.com

(T) 013 - 399 0519
(F)   04 - 551 1442

N.17 BUKIT TENGAH
YB Gooi Hsiao-Leung
gooihsiaoleung@penang.gov.my

(T) 04 - 507 5001
(F) 04 - 507 5001

N.18 BUKIT TAMBUN
YB Goh Choon Aik (T) 04 - 502 5818 

(F) 04 - 506 2138 

N.19 JAWI
YB H’ng Mooi Lye
jawi@dappg.org

(T) 04 - 594 1163
(F) 04 - 594 3163

N.20 SUNGAI BAKAP
YB Dr. Amar Pritpal Abdullah
ybadunsungaibakapn20@gmail.com

(T) 

N.21 SUNGAI ACHEH
YB Zulkifli Ibrahim 
n21adunsgacheh@gmail.com

(T) 

N.23 AIR PUTIH
YB Lim Guan Eng 
limguaneng@penang.gov.my

(T) 04 - 829 0614

N.24 KEBUN BUNGA
YB Jason Ong Khan Lee
kebunbunga24@gmail.com

(T) 04 - 826 5451
(F) 04 - 826 5451

N.25 PULAU TIKUS
YB Lee Chun Kit
pulautikus@dappg.org

(T) 04 - 228 5298
(F) 04 - 229 4294

N.27 PENGKALAN KOTA
YB Gooi Zi Sen
pengkalankota@dappg.org

(T) 04 - 250 1522
(F) 04 - 250 1523 

N.30 SUNGAI PINANG
YB Lim Siew Khim 
limsiewkhim@penang.gov.my

(T) 04 - 657 6630
(F) 04 - 658 6630

N.31 BATU LANCANG
YB Ong Ah Teong
batulancang@dappg.org

(T) 04 - 280 4411
(F) 04 - 280 4422

N.32 SERI DELIMA
YB Syerleena Abdul Rashid
32seridelima@gmail.com

(T) 04 - 659 5611
(F) 04 - 659 5611

NAMA ADUN No Tel/ No Faks

N.33 AIR ITAM
YB Joseph Ng Soon Siang
airitam@dappg.org

(T) 04 - 829 9143

N.35 BATU UBAN
YB Kumaresan A/L Aramugam
kumar.harapan35@gmail.com

(T) 04 - 668 1062
(F) 04 - 668 1062

N.36 PANTAI JEREJAK
YB Dato’ Saifuddin Nasution (T)

N.38 BAYAN LEPAS
YB Azrul Mahathir Aziz
ambasegaria.aam@gmail.com

(T) 04 - 649 3976
(F) 04 - 649 3976

N.39 PULAU BETONG
YB Haji Mohd. Tuah Ismail (T) 04 - 866 0214

N.40 TELUK BAHANG
YB Zolkifly Md. Lazim (T)

DAP PENANG HQ
dappg@streamyx.com (T) 04 - 228 8482

(F) 04 - 228 8514 

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115

-
(T)

BIRO PENGADUAN AWAM 04-263 6893

SEKRETARIAT KERAJAAN  04-262 1957

NEGERI

KASTAM 04-262 2300

IMIGRESEN 04-250 3419

WCC (Women’s Centre for Change) 04-228 0342

Pusat Perkhidmatan Wanita (Seberang)04-398 8340

EPF 04-226 1000

SOCSO 04-238 9888

JPJ 04-656 4131
 04-398 8809
JABATAN PENDAFTARAN 04-226 5161

PENANG GLOBAL TOURISM (PGT)  04-263 1166
TOURISM MALAYSIA 04-261 0058
KERETAPI BUKIT BENDERA 04-828 8880
FERI (GEORGETOWN) 04-210 2363
        ( BUTTERWORTH) 04-310 2377
JAMBATAN PP 04-398 7419
STESEN KERETAPI BUTTERWORTH 04-261 0290

PERSATUAN PERLINDUNGAN  04-829 4046
KANAK-KANAK
CAP 04-829 9511
BEFRIENDERS PENANG 04-281 5161
 04-281 1108
PERPUSTAKAAN PP 04-229 8555

Talian Kecemasan & Perkhidmatan Awam

PROGRAM PENGHARGAAN WARGA EMAS/OKU/IBU TUNGGAL/

PROGRAM ANAK EMAS/ PROGRAM RAKAN ANTI KEMISKINAN/ PROGRAM PELAJAR EMAS

POLIS, AMBULANS, BOMBA 999
& PENYELAMAT
DIREKTORI TELEFON 103
OPERATOR ANTARABANGSA 101
HOTLINE MBPP 04-263 7637 
ANGKATAN PERTAHANAN AWAM 04-228 9012

Kalendar Pelancongan

Program-Program Emas Kerajaan Negeri Pulau Pinang

NAMA ADUN PEMBANGKANG No Tel/ No Faks

N.01 PENAGA
YB Ustaz Yusni Mat Piah (T)

N.04 PERMATANG BERANGAN
YB Nor Hafizah Othman (T)

N.05 SUNGAI DUA
YB Muhamad Yusoff Mohd. Noor (T)

PEGAWAI PENYELARAS KADUN No Tel/ No Faks

N.01 PENAGA
Md. Khalil Salleh
novafast63@gmail.com

(T) 012 - 598 4881 

N.04 PERMATANG BERANGAN
Dato’ Jasmin Mohamad
jmmohamed002@gmail.com

(T) 018 - 468 6610

N.05 SUNGAI DUA
Yusri Isahak
ysrregnot@gmail.com

(T) 019 - 337 4055

Idzham Ahmad and Nur Afiqah Zainudi
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SENARAI NAMA AHLI MAJLIS 

MPSP 2019

SENARAI NAMA AHLI MAJLIS

 MBPP 2019

SENARAI PEGAWAI-PEGAWAI PEMBANTU KEWARGANEGARAAN PULAU PINANG

Nota:

Orang awam dipohon menghubungi Pegawai-Pegawai Pembantu Kewarganegaraan untuk menetapkan temujanji masing-masing.

Nama Telefon

MBPP 04 - 259 2020

Ahmad Azrizal Tahir 019 - 541 4818

Aidi Akhbal Mohamed Zainon 012 - 464 3004

Azahari Aris 016 - 499 2580

Azli Ibrahim 011 - 2432 9007

Dr. Chee Heng Leng 017 - 333 9366

Francis a/l Joseph 012 - 474 3321

Gerald Mak Mun Keong 016 - 452 6499

Gooi Seong Kin 016 - 457 1271

Hari Krishnan a/l Ramakrishnan 010 - 505 5571

Harvindar Singh a/l Darshan 
Singh

012 - 428 2250

Kaliyappan a/l P. Renganathan 012 - 407 7276

Latifah Hussainsa 013 - 436 1999

Nurliyana Mohd Ramzi 011 - 3922 4080

Nur Zarina Zakaria 011 - 1578 5098

Ong Kean Peng 012 - 629 1133

Rohaizat Hamid 019 - 510 0075

Saiful Azwan Abd. Malik 016 - 463 2787

Shahrudin Mohamed Shariff 012 - 428 3160

Shung Yin Ni 012 - 413 9246

Tan Hooi Peng 012 - 498 6212

Tan Seng Keat 012 - 438 6191

Theng Jie Wey 016 - 418 7108

Vino Dini a/p Chandragason 
Pitchy

016 - 439 9358

Wong Yuee Harng 016 - 439 9121

Nama Telefon

MPSP 04 - 549 7555

Anuar Yusoff 016 - 461 6390

A’ziss Zainal Abiddin 017 - 938 9192

Cheen Goon Hooi 012 - 402 0923

David Marshel a/l 
Pakianathan

019 - 412 3397

Dr. Seow Kweng Tian 012 - 507 2229

Heng Yeh Shiuan 016 - 261 2460

Jason Raj a/l 
Kirupanantha

014 - 905 8113

Johnson a/l 
Anthonysamy

012 - 424 5745

Kang Yau Chuang 010 - 829 3904

Khong Chee Seong 011 - 1522 6628

Kumaran A/L Krishnan 012 - 464 4697

Marshidaliza Marzuki 011 - 3929 9023

Mohd Saifullah Abd. 
Nasir

013 - 770 1001
013 - 503 3349

Mohd Sharmizan 
Mohamad Nor

011 - 1110 6456

Mohamad Akmal Azhar 019 - 518 5145

Ong Jing Cheng 012 - 758 3779
016 - 445 5709

Ooi Yong Wooi 016 - 421 1196

Shuhada Abdul Rahim 010 - 380 7672

Tan Chee Teong 012 - 401 7718

Tan Cheong Heng 012 - 487 3101

Tengku Rasidah Tengku 
Kamarudin

019 - 473 1323

Wong Chee Keet 012 - 451 1312

Zaini Awang 019 - 546 3115

Zulkiply Ishak 013 - 431 6161
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Story by Tanushalini 
Moroter

THE Taman Manggis and 

B a g a n  J a y a  P e o p l e ’s 

Housing Projects PPRs have 

been selected as the pioneers 

for the implementation of the 

Communi ty  Empowerment 

Secretariat (Sekretariat Mua-

fakat  Komunit i  -  SMK) at 

People’s  Housing Projects 

PPRs nationwide.

The programme is an initia-

tive of the Housing and Local 

Government Ministry.

“In line with the National 

Community Policy, the Com-

munity Empowerment Secre-

tariat (SMK) will be formed 

and the staff from the ministry 

will be placed at the PPRs to 

oversee the community and to 

engage them in various pro-

grammes.

“The Taman Manggis and 

Bagan Jaya PPRs have been 

selected as the pioneers for the 

implementation of the pro-

gramme,” Housing, Town and 

Country Planning and Local 

Government Committee chair-

man Jagdeep Singh Deo (pix) 

said during a press conference 

on Oct 1.

“Prime Minister  Tun Dr 

Mahathir Mohamad launched 

the National Community Poli-

cy on Feb 17 as an initiative to 

empower the community,” said 

Jagdeep after attending the 

Penang2030 Strategic Initia-

tive Workshop.

“This policy aims to create 

awareness among the local 

community in having a sense 

of belonging towards public 

amenities,” Jagdeep said.

According to Jagdeep, the 

SMK would be a better option 

than placing police personnel 

at the PPRs as suggested by 

Kuala Lumpur police chief 

Datuk Seri Mazlan Lazim.

Mazlan had made an an-

nouncement on Sept 29 on 

stationing police personnel at 

the PPRs in Kuala Lumpur (38 

PPRs) as a measure to curb 

crime.

“I think the PPRs residents 

would feel uncomfortable if 

the police are watching over 

their activities in their own 

neighbourhood. They would 

feel like their freedom is inhib-

ited.

“Not all who live at PPR are 

involved in crimes. I know of 

many good people who live at 

the PPR and they are also poor.

“The state government has 

always been conducting pro-

grammes related to community 

empowerment with the col-

laboration of Penang Women 

Development  Corpora t ion 

(PWDC) at PPR.

“ F o r  i n s t a n c e  t h e  p r o -

grammes held at the Sungai 

Pinang PPR have  proven to be 

a success in which the issues 

concerning the community 

were rectified,’’ added Jagdeep.

Jagdeep said the first SMK 

would be officially launched by 

Housing and Local Government 

Minister Zuraida Kamaruddin 

on Oct 16 at the Taman Mang-

gis PPR.

“Under the SMK, the offic-

ers from the ministry will be 

designing programmes with 

regard to empowerment and 

awareness for the residents at 

the PPR which is more sustain-

able and friendly,’’ he said.

Chow (background, right) having a meeting with Welby (background, left), Hay (second from left), Samuel 
(second from right), Poggo (right) and Dr Lyana at his office in Komtar.

THE Penang government is happy 

with the commitment from the 

United Kingdom (UK) in resolving 

matters pertaining to the containers 

of waste from the UK which were 

dumped in Penang.

It was reported that 45 containers 

filled with non-recyclable waste 

from the UK were stranded at the 

North Butterworth Container Termi-

nal (NBCT). 

These containers have to be re-

turned to the UK.

Chief Minister Chow Kon Yeow 

said the state was working very hard 

to send back the hundreds of con-

tainers left stranded at the NBCT to 

their countries of origin.

It was reported that the hundreds 

of containers were shipped in from 

countries such as the United States, 

Canada, Belgium, Germany, UK 

and Japan.

“We have only managed to send 

back 10 containers. We are happy to 

note the commitment from the UK 

pertaining to this matter,” Chow said 

during the courtesy visit by the UK 

delegates at his office on Oct 2.
The delegates were led by Arch-

bishop of Canterbury Justin Portal 

Welby. Also present were the High 

Commissioner of the United King-

dom to Malaysia Charles Hay, 

Chaplain to the Archbishop Bishop 

Anthony Dangasuk Poggo, North-

ern Peninsular Malaysia Suffragan 

Bishop Datuk Charles Samuel and 

the British High Commission po-

litical adviser Dr Lyana Khairuddin.

Hay said they would be working 

closely with the Energy, Science, 

Technology, Environment and Cli-

mate Change Ministry on the matter.

“We have said that if there are 

containers that contain illegal waste 

from the UK; then, we are only to 

have them taken back to the UK,” 

he said.

The meeting also touched on the 

integration of various ethnic com-

munities in Malaysia.

Chow said a government agenda 

is crucial to address what could be 

deemed as the source of conflict in 
a society.

“The economic disparities among 

various ethnic groups need to be 

addressed. And after 30 to 40 years, 

I believe that we have narrowed the 

gap.

“In Penang, we want people to 

feel confident about their role and 
place in society,” he said.

Chow added that achieving inte-

gration is a challenge faced by 

countries around the world.

Chow said that the process of 

integrating communities started a 

long time ago.

“It is very difficult to strike a bal-
ance, but it must be done,” he added.

Meanwhile, it was a memorable 

day for residents and staff of St 

Nicholas Home in Pulau Tikus when 

the Welby, accompanied by his wife 

Caroline, visited the home.

They were accompanied by 

Poggo and his executive assistant 

Raquel Hitchman.

The group was greeted on arrival 

at St Nicholas Home by general 

manager David Chiang and Samuel.

Chiang, in his speech, said the 

purpose of the visit was in conjunc-

tion with the commemoration of the 

200th anniversary (1819 – 2019) of 

the consecration of the Church of St 

George The Martyr (also known as 

St George Church). 

“As a member of Anglican Care, 

St Nicholas Home is linked to the St 

George Church under its Anglican 

Care Ministry.

“Currently, St Nicholas Home is 

a multi-service institution catering 

to the visually-impaired community 

in Malaysia.

“It is a non-profit and non-gov-

ernmental organisation whose work 

is supported by donations and vol-

unteers.

“Our main aim is to integrate the 

visually-impaired into Malaysian 

society,” he added.

CHILDCARE at the workplace is 

indeed a very important matter, espe-

cially for working parents.

State executive councillor for 

Women and Family Development, 

Gender Equality and Religions other 

than Islam Chong Eng said the big-

gest challenge for parents nowadays 

is where to send their kids when they 

go to work.

“The state government has long 

realised the importance of childcare 

facilities at the workplace,” Chong 

Eng said when she officiated the In-

dustry Dialogue: “Childcare at Work-

place: A Business Imperative” in 

Bayan Baru on Sept 29.

“In 2013, the Taska D’Komtar 

was established to provide a childcare 

facility for government staff.

“In addition, under Penang2030 

vision for a family focussed, green 

and smart state that inspires the na-

tion, the Tadika WhyteHouse@

Penang Tech Dome will be open next 

month to cater to the needs of govern-

ment staff and the general public.”

Also present were Human Re-

source Ministry deputy secretary-

general Datuk Muhd Khair Moham-

ede  Annuar, Talent Corporation 

Malaysia Berhad deputy chief execu-

tive officer Sivakumeran A. Naray-

anan and .Penang Women’s Develop-

ment Corporation chief executive 

officer Ong Bee Leng.

Sivakumeren said as the govern-

ment agency driving Malaysia’s tal-

ent strategy, Talent Corp recognises 

the importance of strengthening the 

Malaysian workforce to better navi-

gate challenges and opportunities 

available.

“I urge employers to seriously 

consider evolving their human re-

source strategies to incorporate work-

life practices, particularly those with 

a broader reach such as telecommut-

ing, family care leave, and childcare 

centres, which have consistently been 

proven to not only support employee 

work-life balance but also improve 

bottom lines for businesses,” he said.

*See also P16

Fruitful meeting about green, ethnic integration 

Childcare issue close to heart of state government

Penang first 
to have 
empowerment 
secretariat
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THE outgoing Japanese ambas-

sador to Malaysia Dr Makio Miya-

gawa appreciates the good ties 

shared between Penang, Malaysia 

and Japan.

“Last year, Japan was the biggest 

investor in Penang and for many 

years both Malaysia and Japan have 

had good collaboration with each 

other,’’ said Dr Miyagawa during 

his courtesy visit on Chief Minister 

Chow Kon Yeow at his office on 
Oct 1.

“We used to have direct flights 
from Penang to Japan, but due to 

some reasons they got suspended 

and we hope that in the near future 

they will be resumed.

“The relationship between Ma-

laysia and Japan has been further 

strengthened by the frequent visits 

of Prime Minister Tun Dr Mahathir 

Mohamad to Japan,’’ added Dr 

Miyagawa, who will be completing 

his tenure in Malaysia by the end 

of this month.

Chow said the frequent visits by 

Dr Mahathir to Japan are a testi-

mony of the prime minister’s con-

fidence in that country.
Dr Miyagawa added that Japan 

would like to assist Penang with 

regard to the LRT project (under the 

Penang Transport Master Plan) in 

the state.

“This is a good project under-

taken by the state government and 

I hope it will help to ease the traffic 

congestion in Penang.

“Apart from that, Japan’s biggest 

hospital has already committed to 

setting up a branch in Penang with 

the collaboration of Hunza Proper-

ties,’’ Dr Miyagawa said.

Also present during the friendly 

meet-up was Penang Island City 

Council (MBPP) mayor Datuk Yew 

Tung Seang, Japan consul-general 

Shinichiro Kanoya, second secre-

tary of the Japanese embassy in 

Kuala Lumpur Yuta Saito, and 

representatives from Mitsui Fu-

dosan (Asia) Malaysia Sdn Bhd 

Kohei Kawashima (general man-

ager of leasing department) and 

Masanori Shinohara (general man-

ager of development department).

AFTER a successful “Trash Free 

Hill” outing in Penang Hill last 

year, the same event this year net-

ted a total of 480.61kg of rubbish 

with the support of almost 1,000 

volunteers.

The one-day programme, which 

was aimed at clearing the attrac-

tive tourist spot of rubbish, was 

held for the second time in a row.

Penang Hill Corporation (PHC) 

general manager Datuk Cheok Lay 

Leng praised those who came all 

the way to join in the event, espe-

cially on a Sunday.

He said many participants be-

gan to comb for rubbish at eight 

hiking trails leading to Penang Hill 

as early as 7am before ending at 

around 1pm.

“It is a good initiative by the 

volunteers to come and assist in 

clearing the rubbish.

“PHC is also committed to the 

preservation and conservation of 

the natural ecosystem as it has 

become the responsibility of the 

public to emphasise the impor-

tance of cleanliness in Penang Hill.

“For the record, a total of 550 

volunteers joined in the event last 

year before it attracted 1,000 this 

year.

“It’s a remarkable and success-

ful programme,” Cheok said in his 

speech at Penang Hill on Sept 29. 

Air Itam assemblyman Joseph 

Ng Soon Siang, who represented 

state Welfare, Caring Society and 

Environment Committee chairman 

Phee Boon Poh, also gave his 

thumbs-up to the volunteers’ ef-

fort.

He lauded the call to safeguard 

the environment for the benefit of 
the community.

“I hope in future the trash col-

lected will be reduced,” he said.

Cheok and Ng also thanked the 

sponsors and participants of the 

event.

een, ethnic integration 

‘Trash Free Hill’ volunteers swell to almost double in number 

Ng (left) with Cheok (second from left) and other guests present are jubilant with their clean-up efforts.

Cancer hospital 
launches three 
new services

Outgoing Japan ambassador cherishes good ties

Story by Danny Ooi

DESPITE being a not-for-

profit hospital, Mount Miri-
am Cancer Hospital has taken a 

major stride by offering top-tier 

cancer treatment for the people 

regardless of its financial status.
Finance Minister Lim Guan 

Eng was at the hospital on Sept 28 

to officially launch its three new 
services, namely the CyberKnife 

Robotic Radiosurgery, Ambula-

tory Procedure Department (APD) 

and magnetic resonance imaging 

(MRI) machine.

Also present were Agriculture 

& Agro-Based Industry, Rural 

Development and Health Commit-

tee chairman Dr Afif Bahardin, 
Bukit Bendera MP Wong Hon 

Wai, Pulau Tikus assemblyman 

Chris Lee, Mount Miriam Cancer 

Hospital chief executive officer 
Joan Lim Choon and Mount 

Miriam Cancer Hospital director 

John Lau.

Lim congratulated the hospital 

for hitting the milestone as a can-

cer hospital that has a team of 

high-calibre clinical specialists 

running state-of-the-art treatment 

machines.

“The fact that the hospital is 

being operated as a not-for-profit 
organisation only makes it even 

more inspiring.

“It is truly commendable that 

after 43 years, Mount Miriam 

Cancer Hospital remains true to its 

roots and continues to serve cancer 

patients regardless of its financial 
status,” he said.

While acknowledging the im-

portance of quality healthcare, 

Lim said several measures were 

introduced by the federal govern-

ment in the 2019 Budget.

“These included RM10.8 bil-

lion worth of medical supplies and 

upgrade in the quality of health 

services at public clinics and hos-

pitals.

“The federal government has 

also provided RM100 million 

through nationwide health screen-

ing programme ‘Skim Perlindun-

gan Kesihatan (PEKA), for 

800,000 individuals, aged 50 and 

above in B40 households.

“Furthermore, RM50 million 

has been allocated this year for the 

treatment of rare diseases, treating 

stunting among children, provid-

ing more haemodialysis screen-

ings and treatment and expanding 

the Enhanced Primary Healthcare 

(EnPHC) programme,” he said.

Dr Afif said it was really heart-
ening to know how actively a 

not-for-profit hospital like Mount 
Miriam was striving for the better-

ment of cancer patients.

“I am pleased to learn that six 

patients have benefited from the 
Mount Miriam-Roche Cares pro-

gramme while there are 14 more 

slots left.

“To achieve this, it takes a big 

effort from both Mount Miriam 

and their partner Roche Malaysia.

“I hope the hospital will con-

tinue its endeavour to foster more 

collaborative initiatives in the fu-

ture,” said Dr Afif, who repre-

sented Chief Minister Chow Kon 

Yeow, at the launch of the three 

new services on Sept 29.
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AN industry dialogue ‘Child-

care@Workpalce: A Business 

Imperative?’ was held on Sept 30.

According to the Department of 

Statistics Malaysia’s report in 

2018, the labour participation rate 

for women is 56.9%, which means 

nearly half of Malaysian women 

do not have a paid job. The reasons 

cited for women leaving the work-

force are to raise a family (65%), 

lack of work-life balance (43%), to 

care for a family member (38%), 

childcare is too expensive (35%) 

and lack of support facilities for 

women from employer (34%). A 

study conducted by TalentCorp 

also showed that 63% of women 

have difficulties to re-enter the 

work force.

Contrary to popular belief, 

childcare facilities add more gain 

than harm for both employers and 

employees in the long run. A Har-

vard Business Review study in 

2017 revealed that companies that 

adopted work-life practices in-

cluding childcare services can 

result in productivity increases up 

to 2.25 times. A survey on em-

ployee retention from Bright Ho-

rizons (Michigan State Universi-

ty) also found that 23% of parents 

turned down a job change offer or 

refrained from pursuing employ-

ment options due to the benefit of 
having childcare centers at their 

workforce.

 PWDC, together with Talent-

Corp and JCI Pearl, hosted this 

industry dialogue with the partici-

pation of manufacturing compa-

nies, service industry players, 

NGOs and governmental agencies 

to promote the importance of work-

life balance practices which repre-

sent the future of how work is done 

and what are the expectations of 

the future workforce. Deep-dive 

discussions were conducted on 

barriers faced as well as solutions 

to overcome those barriers.

PENANG  will be raising 

awareness to stop violence 

against women through interac-

tive challenges at the ESCAPE 

Theme Park on Dec 7, 2019.

Youths joining “The Orange 

Challenge: ESCAPE Sexual 

Abuse” at the theme park will 

have the chance to learn about 

sexual abuse and the correct 

steps to assist a sexual abuse 

survivor in this closing event 

of Penang Goes Orange (PGO) 

campaign 2019. 

The Orange Challenge is set 

on Dec 7, from 7.30am to 

10.30am. ESCAPE Theme Park 

is sponsoring the venue and has 

waived the RM147 entrance 

fee, so participants can join the 

challenge at a mere RM45 reg-

istration for a team of three 

(with free PGO T-shirts). Ad-

ditionally, participants who 

completed the challenge at 

10.30am are entitled to compli-

mentary tickets for re-entry 

into ESCAPE Theme Park to 

enjoy the facilities including 

the newly opened ‘World’s 

Longest Tube Water Slide’. 

Registration is now available at 

Howei and its link can be found 

on  the  Facebook page  of 

PWDC.

PGO is a Penang state cam-

paign organised from Novem-

ber to December to raise aware-

ness about the various types 

and forms of violence commit-

ted against women. This year, 

Penang Women’s Development 

Corporation (PWDC) has set 

the theme as sexual abuse. It is 

noteworthy that Penang is the 

first and only state in Malaysia 

to respond to the call by the 

United Nation to “Eliminate 

Violence Against  Women” 

every year since 2014. 

 The PGO Closing will make 

it possible to reach out to more 

youths and it is made possible 

with no small thanks to the 

strategic partnership with the 

ESCAPE Theme Park and the 

sponsorship from Dell Tech-

nologies and Keysight Tech-

nologies.

ESCAPE Sexual Abuse in Penang

Representative from Shell Malaysia shared their experience in setting 
up a childcare facility in their company.

Representatives from manufacturing companies, service sector, 
NGOs and governmental agencies shared their views on the obstacles 
and solutions in setting up a childcare facility at the workplace.

Registration is now open at www.howei.com

A group photo of VIPs, speakers, participants, guests and staff of the dialogue.

Penang leads with childcare 
facilities at workplace
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THE first science discovery 

centre in Penang, Tech Dome 

Penang, has been allocated 

RM500,000 by the federal govern-

ment to cultivate curiosity and nur-

ture passion among students to 

thrive in the fields of science, engi-
neering and technology.

Energy, Science, Technology, 

Environment and Climate Change 

Minister Yeo Bee Yin made the an-

nouncement during the Penang In-

ternational Green Conference and 

Exhibition (PGIGCE) 2019 on Sept 

28.

She also mentioned that three 

schools and the Seberang Perai City 

Council (MBSP) would be receiving 

RM2 million worth of solar panels.

“The solar panels are to be in-

stalled at the roofs of the car parks.

“MBSP was selected to receive 

the solar panels because they have 

won the Diamond Recognition 

Certificate for the Low Carbon Cit-
ies Framework (LCCF).

“MBSP took part in the LCCF 

programme organised by the Min-

istry of Energy, Science, Technolo-

gy, Environment and Climate 

Change (MESTECC) with the co-

operation of Malaysia Greentech 

Corporation.

“We have 50 sets of solar panels 

to be distributed among the states in 

Malaysia, so at least three schools in 

Penang will be receiving them,” she 

said.

Yeo said the recipients need not 

do anything.

“Everything will be installed and 

they will get to enjoy a shaded car-

park and a lower electricity bill.

“They can sell back the generated 

energy to Tenaga Nasional Berhad; 

hence they can see some savings on 

electricity. 

“However, it is not feasible to 

install the solar panels in every 

school.

“It depends on the land size and 

land availability. The school should 

have a big land with about 30 park-

ing lots.   

“That is why we are now doing 

the feasibility study to determine 

which schools are suitable,” Yeo 

said.

Yeo added that Penang is at the 

forefront of green efforts with the 

state constantly tackling environ-

mental issues.

“I would like to congratulate the 

state for being the first in Malaysia 
to ban plastic bags every Monday 

from July 1 this year; after success-

fully imposing the ‘No Plastic Bag 

Day’ policy 10 years ago.

“Plastic pollution is a serious 

environmental issue and it is not 

going to get better if we do not have 

a proper management plan to ad-

dress it.

“Malaysia plans to reduce single-

use plastics by encouraging plastics 

industries to transition to eco-

friendly products. This is to ensure 

that the environment is safeguarded 

while the industry thrives by adopt-

ing green technologies,” she said.

Yeo said that Malaysians were 

still relying heavily on single-use 

plastics.

She said the responsibility to 

conserve the environment has to be 

shared by both the government and 

the public.

Penang Green Council general 

manager Josephine Tan urged the 

public to pledge as Penang Green 

Citizens to care for the environment.

“Start reducing single-use plas-

tics and save energy,” she said.

Chief Minister Chow Kon Yeow 

said the theme for the PGIGCE 2019 

was “Penang Green and Smart 

City”.

“It is about making our city sus-

tainable, prosperous and future-in-

clusive for the people,” Chow said.

He said Penang has its own solid 
waste management station in Batu 

Maung which uses vertical compres-

sion technology; and could also 

function without electricity.

“Our recycling rate at 42.7% last 

year was double the national per-

centage rate of 21%.

“Penang Green Council has also 

formulated the Penang Green Agen-

da, a three-year policy realisation 

project, aimed at implementing 

strategies to build a resilient com-

munity in Penang.

“This is a major step towards 

realising the Penang2030 vision,” 

Chow said.

Chow (second from left) checking out an edible straw during the Penang International Green Conference 
and Exhibition (PGIGCE) 2019. With him is Tan (left).

Green boost for 
MBSP, schools, 
science centre 

ITis common for business start-

ups to meet with challenges and 

struggles, Chief Minister Chow 

Kon Yeow said.

“However, these challenges 

can be overcome with initiatives 

and programmes by the govern-

ment and other relevant organi-

sations.

“Events such as (entrepre-

neurship) talks, activities and 

expos such as the Business 

Startup Expo here today play a 

significant role in keeping the 
entrepreneurs abreast of the lat-

est business development.

“We (the Penang govern-

ment) understand the challenges 

faced by our local entrepre-

neurs; and the need to assist 

them.

“As such, the state and in-

vestPenang initiated the Small 

and Medium Enterprises Market 

Advisory Resources and Train-

ing (SMART) centre to provide 

market intelligence, business 

advisory, information, resources 

and training services to the local 

small and medium enterprises 

(SMEs) in Penang,” Chow said 

in his speech before opening the 

Business Startup Expo in 

Prangin Mall on Sept 28.

The event was organised by 

the Batu Maung Indian Welfare 

and Cultural Association (Per-

satuan Kebajikan dan Kebu-

dayaan Kaum India  Batu 

Maung).

 Chow also congratulated the 

association on its efforts.

 Also present were associa-

tion president Dr K. Paramasi-

van and organising chairman Dr 

K. Gunalan.

THE Chief Minister Incorporated 

(CMI) has plans to enhance the 

popular Penang Digital Library 2 

that is located in Jalan Masjid 

Negeri.

CMI deputy general manager S. 

Bharathi said they would like to 

further improve the building for 

STEM (Science, Technology, En-

gineering, Mathematics) activities 

with the collaboration of industry 

players.

“The activities are related to 

artificial intelligence, virtual real-
ity and apps development,” Bhar-

athi said when the Beu Tan Archi-

tect (BETA) team, led by principal 

architect Tan Bee Eu and senior 

architect Teh Weng Jen, paid a 

courtesy call on Chief Minister 

Chow Kon Yeow at the latter’s of-

fice in Komtar on Sept 30.
BETA designed the award-

winning Penang Digital Library 2 

(Library in the Park), receiving the 

gold award from Malaysian Archi-

tect Association (PAM) in Altera-

tion and Addition Category this 

year.

The Penang Digital Library 2, 

which is run by CMI, is very 

popular with Penangites, espe-

cially the young ones.

Tan also formally handed over 

the client’s certificate from PAM to 
Chow, who is also the CMI chair-

man, and the builder’s certificate 
from PAM to Jayamas Property 

Construction director Kenny Ooi.

Tan said the PAM jury appraised 

their design of the Penang Digital 

Library 2 as “an unpretentious 

modern extension to a colonial 

villa, a unique brief of library with-

out books”.

PAM Awards 2019 is Malaysia’s 

highest recognition for architec-

tural excellence and the most rec-

ognised honour for architects, cli-

ents and builders.

The annual PAM Awards recog-

nise design excellence and impact-

ful architecture designed by archi-

tects and are appraised by a panel 

of international architects and 

leading Malaysian architects. ”

Out of the total 13 categories of 

awards, only seven successfully 

won gold this year.

Tan thanked CMI for the bold 

initiative of establishing a library 

without books and its continuous 

support to producing buildings 

with quality design.

Chow congratulated BETA 

team and Jayamas for the success-

ful completion and teamwork.

He commended the positive 

impact brought by Penang Digital 

Library Phase 2, for being a con-

ducive and inspiring environment, 

enjoyed by the people of Penang.

“You have made the Penang 

Digital Library 2 comfortable, at-

tractive and functional,” Chow 

said.

Also present were Jayamas 

manager Leow Woo Taid, Jayamas 

project manager Edwin Kiung and 

CMI assistant manager S. Yuwe-

neswaran.

Expo promotes 
local entrepreneurs  

Move to enhance Penang Digital Library 2
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Story by Edmund Lee
 

THE  aroma of freshly ground coffee 

fills the air when you pass by Coffee 
Affairs in Bishop Street and Coffee Down-

stair in China Street each time. 

You can feel the aroma of coffee brewing 

within the cafes, with the presence of locals 

and tourists flocking there each day.
The simple, cosy and yet spacious envi-

ronment inside the premises attracts coffee 

lovers to the place for their cuppa.

Although many patrons still opt for the 

cheaper “kopitiam” coffee, the number of 

cafes and specialty coffee outlets has been 

growing.

Owner and head of barista for both cafes 

Fenson Thor Teong Yeu, 35, said each seg-

ment of people has their own preferred 

choice.

He said there was now a growing accept-

ance and demand for a different coffee ex-

perience especially in the current market.

“The open concept of letting our custom-

ers to catch a glimpse of our coffee brewing 

methods is important.

“It will increase their understanding of 

the importance of producing good quality 

coffee.

“We want to let them enjoy every sip of 

our self-produced coffee served by us,” said 

Thor during an interview session at Coffee 

Downstair recently.

Thor, however, said he does not focus on the 

art of coffee but more on producing a cup of 

quality coffee.

“Quality is more important than art,” he said.

Prior to the cafes’ opening around five 
years ago, Thor said he was a chef in a fa-

mous French restaurant in Dubai, United 

Arab Emirates (UAE) before deciding to 

come back to his hometown to start a busi-

ness.

“I had to take care of my family  and that’s 

why I made the move.

“Despite earning a five-figure monthly 
salary in Dubai, I still chose to be back in 

Penang to start a coffee business.

“I am actually 

a coffee lover 

and I noticed 

Penangites are 

very much into coffee before deciding to 

open the cafes,” he said.

Meanwhile, Forest Cloud Coffee Com-

pany, a coffee supplier based in Penang, is 

looking ahead to explore opportunities 

within the industry.

Formed by a group of young talents, the 

company offers a wide range of coffee 

products such as roasted coffee beans from 

espresso blends to single origins, coffee 

equipment, machines, cocoa powder and 

teas.

Its owner, Aw Kai Ho, said the company 

started operating last year and presently has 
a customer base of around 200 cafes in 

Penang and other states.

“We also offer coffee machine clinics, 

cafe set-ups and barista training pro-

grammes.

“By November, another of our premises 

will be opened at Penang Road, which offers 

another avenue for coffee lovers,” he added.

The coffee beans from Forest Cloud Cof-

fee Company are sourced from coffee farms 

while the cocoa is locally from Sabah and 

Matcha powder is from Kyoto, Japan.

PENANG’s first-ever coffee festival (Pen-

ang Coffee Festival 2019) ended on Oct 13 

after indulging coffee lovers with its variety 

of flavoursome cuppas.
The three-week long festival (Sept 20 - Oct 

13) served as a great platform for local coffee 

makers to showcase their products while tap-

ping on their creativity to come up with deli-

cious coffee concoctions.

Chief Minister Chow Kon Yeow, who at-

tended the closing ceremony at the Cheah 

Kongsi, said Penang has all the necessary 

ingredients to become a society that is pro-

gressive, creative, sustainable, prosperous and 

empowered.

“We must allow arts and culture to be the 

tool to educate and contribute towards realis-

ing the state’s vision, Penang2030.

“It is therefore vital for the state govern-

ment and the stakeholders to strategically 

immerse ourselves in the diversification of 
recreation, sports, arts and cultural facilities 

as well as foster an ecosystem that nurtures 

creative industries and niche business ser-

vices.

“This statement encapsulates the efforts 

put in by state Tourism Development, Arts, 

Culture and Heritage Committee chairman 

Yeoh Soon Hin over the past one and half 

years, injecting new elements into Penang 

tourism,” Chow said in his speech at the 

ceremony on Oct 13.

“The inaugural Penang Coffee Festival is 

precisely such a vital step to celebrate the 

diversity of traditional and exotic coffee all 

around the island and mainland as well as 

encourage the development of the coffee in-

dustry in Penang.

“I hope the festival will grow into some-

thing that we can be proud of, although it is 

a small beginning,” added Chow.

Meanwhile, Yeoh hoped that the Penang 

Coffee Festival would become one of the 

signature events in Penang’s tourism calendar.

“I started this festival because I wanted a 

common platform for local coffee related 

talents to step up and shine.

“This event is my inspiration to encourage 

the growth of coffee industry in the state as 

well as to promote tourism, arts, culture and 

heritage in the state and move forward to the 

vision Penang2030,” Yeoh said.

Also present were Cheah Kongsi president 

Datuk Peter Cheah and Penang City Eye chief 

editor cum coordinator of Coffee and Reading 

Festival Chong Lee Choo.

An 
affair 
with 
coffee

Cuppa fest a platform to 
enhance coffee industry

Aw showing his 
coffee-preparing 
skills to the Buletin 
Mutiara team.

Thor preparing 
a cup of coffee 
for customers 
at his cafe in 
China Street.
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Story by K.H. Ong 
Pix by Adleena Rahayu 
Ahmad Radzi 

THE first robotic beverage kiosk 
in Malaysia, known as GrabTea, 

officially opened in Gurney Plaza, 
Penang, to a large crowd of custom-

ers.

State Tourism, Arts, Culture and 

Heritage (PETACH) Committee 

chairman Yeoh Soon Hin said Pen-

ang was proud to be chosen by Grab 

Tea Malaysia as the location for their 

first outlet.
“Penang welcomes artificial in-

telligence or AI development in the 

state. Today, we mark the start of the 

AI revolution in Malaysia’s bever-

age kiosk industry through the use 

of robot to serve customers,” said 

Yeoh in his speech at the opening 

ceremony on Sept 21.

He was representing Chief Min-

ister Chow Kon Yeow, who was 

unable to attend the event due to an 

official commitment.
“I would also like to congratulate 

GrabTea on being awarded The 

Malaysia Book of Record’s title of 

First Robotic Beverage Kiosk in 

Malaysia.

“As the Penang state executive 

councillor for Tourism Develop-

ment, Arts, Culture and Heritage, I 

have always encouraged tourism 

players to be creative and innovative 

in promoting new products.

“This is to ensure that we are in 

tune with the current trend and tech-

nology to remain competitive in the 

consumer market, especially with 

Penang ushering in Experience 

Penang Year 2020.

“This initiative is also aligned 

with the Penang2030 vision to be-

come a Family-Focused Green and 

Smart State that Inspires the Nation 

as unveiled by Chief Minister Chow 

Kon Yeow.

“As such, we are pleased to see 

GrabTea taking the lead with AI for 

the beverage kiosk industry.”

Among those present at the cer-

emony were Pulau Tikus assembly-

men Chris Lee Chun Kit, The Ma-

laysia Book of Records (MBR) chief 

executive director Datuk Michael 

Tio, MBR chief operating officer 
Christopher Wong, MBR director of 

marketing solutions Jwan Heah, 

GrabTea founder Ang Wei Liang, 

GrabTea co-founder Ng Yew Keeng 

and GrabTea executive director 

Hong San San.

Tio said MBR supports Indus-

trial Revolution 4.0 and people who 

invest in automation.

“Bubble tea is the in-thing now 

and there are a lot of competitions in 

that business. These (GrabTea) guys 

are very unique as they think out of 

the box. They did not just purchase 

one set of robotic equipment from 

one supplier. They sourced from 

some suppliers and fixed them them-

selves,” said Tio.

“That is their unique selling point. 

So, we recognise they are the first in 
Malaysia to achieve that. They think 

about creativity and how to deliver 

their services.

“One of the challenges in doing 

F&B is human resource, like the 

difficulty in finding people to work 
behind the kiosk. That’s why a lot of 

F&B operators hire foreign workers. 

But GrabTea uses innovation and 

creativity to overcome that.”

It took the three partners – Ang, 

Ng, and Hong – at least one year to 

conduct research on the business 

before deciding on the joint venture. 

They also pooled together their en-

trepreneurial spirit, electrical and 

electronic know-how and resources.

Ang is from Penang while Ng and 

Hong are from Kuala Lumpur. They 

have been friends for several years.

The idea actually came from Ang, 

who during a trip to Japan in 2017 

with his wife, saw a robotic arm 

serving ice-cream to customers.

“The robotic arm is from Japan 

while some other parts are from 

Taiwan and China. So, we combined 

everything together and did it our-

selves. We tested the drinks. Some 

of our drink ingredients are from 

Taiwan and some from local,” said 

Ang.

“Although my core business is in 

event management, I like to create 

something very new. We really love 

innovation and technology. And I 

believe this the future.

“We hope that we can expand to 

every state in Malaysia and we also 

hope other countries will buy our 

concept and our franchise.

“Now is the bubble tea trend. 

Touch wood, but if the trend is over, 

we can convert our robotic arm to 

sell coffee and ice cream. We just 

need to reprogramme it. We also 

hope others can buy our concept. We 

can provide them our service be-

cause of our company is focused on 

technology and innovation.”

Ng, who has the engineering 

background, said it would take about 

one and a half minutes for the robot 

to prepare a cup of milk tea and 

roughly two minutes for a cup of 

fruit drink.

“Our foremost concept is actu-

ally cashless payment, whereby 

people will just come and make the 

payment through either visa or 

credit card. And when the drink is 

ready, they just grab it and go.”

Hong believes that they are mov-

ing in the right direction as the 

Government has been talking about 

AI and the IR 4.0.

“AI is something we need in the 

market and it’s a culture that is com-

ing. So, we have to be ready for it. 

GrabTea is something interesting. 

“We’re the first (robotic beverage 
kiosk) and that’s more appealing,” 

she said.

GrabTea 
makes history

(From left)  Hong, 
Ang and Ng posing 
with the robotic arm 
at GrabTea outlet in 
Gurney Plaza.
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THE “Safety Guideline for Hillsite De-

velopment 2012” is being reviewed and 

improved, says Local Government, Hous-

ing, Town and Country Planning Commit-

tee chairman Jagdeep Singh Deo.

Jagdeep said the review was being 

conducted by the state Technical Advi-

sory Committee, together with the Geo-

technical Division, Penang Island City 

Council (MBPP) Engineering Department 

and other geotechnical advisers.

“The state Technical Advisory Commit-

tee is chaired by Datuk Dr Gue See Sew, 

who was a member of the State Commis-

sion of Inquiry (SCI) into the Tanjung 

Bungah landslide.

“We hope to present the improved 

guidelines draft to the State Planning Com-

mittee in December,” Jagdeep told a press 

conference on Sept 27. 

He said the team proposed more strin-

gent guidelines to be complied with per-

taining to hillsite development.

“The state government has proposed 

that an accredited independent checking 

engineer be appointed by the state local 

governments and not the project devel-

oper.

“This is to ensure that the independent 

checker is truly independent in his deci-

sion,” he said.

Jagdeep said it was also proposed that 

an independent accredited checker be ap-

pointed to check geotechnical reports (by 

the geotechnical engineer) for slopes 

above 15 degrees gradient.

He added that the cost of appointing the 

independent accredited checker is to be 

borne by the project developer.

This comes after the SCI into the Tan-

jung Bungah landslide in 2017 made 

several recommendations in its 116-page 

report.

Also present was state Department of 

Occupational Safety Health (DOSH) di-

rector Jaafar Leman.

On a related matter, Jagdeep said both 

local councils (MBPP and Seberang Perai 

City Council) would be amending their 

bylaws pertaining to illegal earthworks.

“The bylaws are scheduled to be 

amended by next February,” he said.

Phee (sitting, sixth from left) in a group picture with the members of LogM and those who were present 
at the conference.

Jagdeep having a chat with Jaafar (third from left) in the presence of DOSH and MBPP 
officers.

More logisticians needed in the country

Stricter guidelines for hillsite development

MALAYSIA is in need of more 

logisticians as the population keeps 

growing.

The Society of Logisticians, 

Malaysia, or LogM, president Chang 

Kah Loon said logistician was a 

less-known profession in Malaysia 

some 20 years ago when people 

regarded a logistician as a truck 

driver, a store-man, or a port la-

bourer.

“The perception has however, 

changed. People now understand the 

importance and presence of logistics 

and logisticians,” said Chang in his 

opening speech at the The Society 

of Logistics Malaysia Regional 

Logistics Conference 2019 at 

Komtar on Sept 26.

“Almost every subject today 

namely LRT/MRT, ECRL, infra-

structure/superstructure develop-

ment, trade or even waste manage-

ment is related to logistics.

“Logistician is a profession like 

others, such as doctors, lawyers, 

engineers, accountants, surveyors, 

and architects.

“This is simply because the can-

didates are needed to pursue a basic 

degree for three or four years in lo-

gistics plus with three to five years 
of practical experience before the 

status of professional logistician is 

conferred.

“Candidates can also pursue 

Masters and doctorate in logistics 

later on.

“They will not be addressed as 

professional or chartered logistician 

without admission to a professional 

body like LogM in Malaysia or 

Chartered Institute of Logistics and 

Transport International (CILT),’’ he 

added.

State Welfare, Caring Society and 

Environment Committee chairman 

Phee Boon Poh, who was the guest 

of honour, commended LogM for 

oganising the conference for the 12th 

year.

“The demand for logisticians in 

Malaysia will definitely continue to 
increase as I understand that there 

are only about 2,500 professionally 

qualified logisticians in the whole of 
Malaysia out of a 32 million popula-

tion.

“So share whatever you learn 

with your friends and make them 

realise how important logistics is, 

and you will be bringing more peo-

ple into the profession,’’ Phee said.

Also present were LogM honor-

ary adviser Datuk Syed Mohamad 

Aidid Syed Murtaza, LogM honor-

ary president Datuk Dr Yee Thiam 

Sun and LogM national treasurer 

Amy Ooi.

THE Penang Island City Coun-

cil (MBPP) will soon be able 

to close down food outlets that fail 

to meet hygiene requirements.

MBPP councillor Wong Yuee 

Harng (pix) said the council, from 

Nov 1, would be able to order the 

closure of dirty eateries.

“Currently, such premises can 

only be closed by the district Health 

Offices. The council can only issue 
compounds.

“The MBPP Public Health Com-

mittee has approved the Food Esta-

blishment Closure (Penutupan Es-

tablisymen Makanan) proposal 

under the Food Establishment by-

law on Sept 19.

“The council has also agreed to 

follow the standard operating 

procedure (SOP) of the Food Esta-

blishment Closure.

“From Nov 1, MBPP can close 

an eatery for between three and 14 

days if the premises did not meet 

the hygiene requirements.

“The council has the authority to 

confiscate the necessary exhibits 
and proceed with legal action 

should the premises ignores the 

order to close,” he told a press con-

ference after the MBPP meeting on 

Sept 26.

MBPP mayor Datuk Yew Tung 

Seang said currently the council and 

the district Health Offices carry out 
operations together.

“We can issue the compounds, 

while the district Health Offices can 
order the closure.

“But from Nov 1, we are able to 

cover more ground with the additi-

onal authority.

“We can still carry out operations 

with the district Health Offices, or 
we can also carry out operations on 

our own as we can order the shut-

down,” he said.

Yew said the council strove to 

improve the cleanliness of food 

outlets in the state.

More clout 
for MBPP on 
dirty eateries  
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THE Penang government, 

through Penang STEM, has 

launched the ”StepUp Initiative” to 

address the declining interest in 

science and mathematics and their 

standards among students in the 

state.

Chief Minister Chow Kon Yeow, 

who officiated the launch at the 
Karpal Singh Learning Centre in 

Bukit Gelugor recently, said the 

initiative aimed to ignite the in-

terests of students in STEM (Scien-

ce, Technology, Engineering and 

Mathematics) learning at lower 

secondary school level and inspire 

them to opt for studies in science 

stream from Form Four.

“Statistics have shown that there 

is now a decreasing number of 

science classes in secondary 

schools. This is something that the 

Education Ministry must consider. 

Penang can feel it because we are 

an industrial state and require a 

large number of talents to support 

the industry,” Chow told reporters 

in a press conference.

“So we, on the part of the state 

government, support such an initi-

ative. But the state government 

alone is not enough.

“We need the collaboration of 

the industry also. This is at a very 

elementary level but as they move 

up, there is also the skills develop-

ment centre and USM (Universiti 

Sains Malaysia) to support this 

ecosystem. We hope through this 

initiative, we can produce sufficient 
STEM graduates to cater to the 

needs of the industry.”

He said Penang, with the many 

flourishing Free Industrial Zones, 
needs to keep pace with IR4.0 and 

the digital revolution.

In addition, he said the Pe-

nang2030 vision is also to upgrade 

the economy to raise household 

incomes and hence, the importance 

to prepare the young for the future.

Chow also thanked seven pione-

er sponsors from the industry for 

contributing RM20,000 each annu-

ally by adopting a school each in 

the ”StepUp Initiative”. 

Of the seven sponsors, two adop-

ted two schools each, thus bringing 

the total number of schools to nine.

“They have not only stepped in 

but also ‘stepped up’ to support the 

initiative.

“Besides manufacturing, other 

sectors like medical services, infra-

structure, property development 

and even telcos should also stand to 

benefit from an increased pool of 
STEM talents.

“And I sincerely hope that the 

captains of these sectors will also 

come forward to support this pro-

gramme, especially to help reach 

out to schools in other districts of 

Penang.”

Also present were Deputy Chief 

Minister II Prof Dr P. Ramasamy 

(who is also the Penang STEM 

chairman), Komtar assemblyman 

Teh Lai Heng, Seri Delima assem-

blyman Syerleena Abdul Rashid, 

Bagan Dalam assemblyman M. 

Satees, Northeast district education 

officer Azizah Paijo and Penang 
STEM general manager Richard 

Chung Chok Yin.

They later witnessed the seven 

sponsors adopting nine schools. 

They are Inari Amertron (Chung 

Hwa Confucian & SMK Bukit 

Gambir), Flextronics Technology 

(SMK Perempuan Methodist & 

SMK Convent Datuk Keramat), 

Pentamaster Corporation (SMJK 

Chung Ling), Greatech Integration 

(SMJK Heng Ee), Motorola Soluti-

ons (SMK St Xavier’s Institution), 

Mi Technovation (SMK Abdullah 

Munshi) and VAT Manufacturing 

(SMK Jelutong).

There are six centres under the 

Penang STEM ecosystem, namely 

Penang Skills Development Centre, 

Penang Science Cluster, Tech 

Dome Penang, @CAT, Penang 

Math Platform and Penang Digital 

Library.

Chung said they managed to 

secure the support of seven multi-

national companies and local cor-

porations to adopt nine schools in 

the pilot project.

He also thanked the state Educa-

tion Department, through the Nor-
theast district education office, for 
supporting the initiative.

SMK Jelutong principal Loh 

Chee Heng said the ”StepUp Initi-

ative” would lighten the burden of 

the school to source money for 

school projects, especially related 

to STEM. His school is being adop-

ted by VAT Manufacturing.

“This will also help the school in 

its KPI (key performance index). 

We want to encourage more stu-

dents to take up science. We hope 

that by carrying out some projects, 

we can stir up their interest,” said 

Loo.

VAT Manufacturing managing 

director Bernd Kirchhofer said they 

have begun to see the lack of tech-

nical skills in the Penang workforce.

“VAT as a high-precision com-

pany foresees the need for a higher 

skilled workforce. Therefore, we 

are keen to be part of the ‘StepUp 

Program’ to inspire and attract 

young Malaysians’ interest in scien-

ce and engineering at young age.

“VAT is keen to bring up the 

technical skills and prepare our 

Malaysian workforce for highly 

skilled work opportunities with 

MNCs rather than us hiring for-

eign technical experts,” said 

Kirchhofer.

Looking ahead to stronger Malaysia-China bonds 
CHIEF Minister Chow Kon Yeow 

hopes the close friendship enjoyed 

between Malaysia and China since 

1974 would grow stronger.

He congratulated China for her 

remarkable growth at the 70th an-

niversary celebration of the found-

ing of the People’s Republic of 

China on Sept 19.

On hand to welcome Chow and 

the other guests were Chinese con-

sul-general to Penang Lu Shiwei and 

his wife Liang Xiaohua.

Among the dignitaries present 

were Tan Kok Yew (Kedah state 

executive councillor and representa-

tive of the Kedah Mentri Besar), 

Wong May Ing (Perak executive 

councillor and representative of 

Perak Mentri Besar), Penang Speak-

er Datuk Law Choo Kiang and 

Perak Speaker Datuk Ngeh Koo 

Ham.

Others included consuls-general, 

state executive councillors, assem-

blymen, heads of government de-

partments, and leaders from the 

Chinese community and political 

parties in the northern states of Ma-

laysia.

“China’s remarkable growth for 

the past 70 years has successfully 

uplifted the livelihood of her people 

and greatly enhanced her influence 
and stature on the global arena,” 

Chow said in his speech.

“Since 2010, China has also 

emerged as the world’s second larg-

est economy and her ‘Belt and Road 

Initiative’ in recent years attracted 

global attention as a platform for 

international cooperation.

“The close friendship formed 

between Malaysia and China since 

1974 is based on mutual beneficial 
and continuous cooperation in the 

areas of trade, cultural exchange, 

education and tourism.

“The deeply rooted links between 

Penang and China will only further 

strengthen the ties between our two 

nations, which I believe, will be in-

strumental for the closer bonding of 

this friendship.” 

Chow said while the global 

economy is currently engulfed in 

uncertainty, Penang did not rest on 

its laurels.

For the first half of this year, he 
said Penang attracted RM9.2 billion 

in investments for the manufacturing 

industry.

“While Penang currently reaps 

temporary gains due to the trade war 

between China and the US, it re-

mains my ardent wish that both sides 

could resume talks at the negotiation 

table in an effort to reduce uncer-

tainty affecting the business com-

munity and the global market.

“At the same time, I am hopeful 

that relations between China and 

Malaysia as well as Penang, and the 

three northern states, will be based 

on a win-win principle for our mu-

tual consultation, development and 

collaboration to meet the interests of 

all.

“This will further strengthen our 

level of cooperation especially in the 

exchange of technological knowl-
edge which will boost not only 

economic growth but more impor-

tantly, the friendship of our two na-

tions.”

Earlier, Lu said this year also 

marks the 45th anniversary of the 

establishment of diplomatic relations 

between Malaysia and China.

“Since the establishment, China-

Malaysia relations have overall 

maintained a stable and rapid devel-

opment momentum,” Lu said in his 

speech.

“China and Malaysia jointly built 

the Silk Road Economic Belt and 

the 21st Century Maritime Silk 

Road, bringing tangible benefits to 
the people of both countries.

“China has been Malaysia’s larg-

est trading partner for 10 consecu-

tive years and the largest source of 

foreign investments in the manufac-

turing industry for three consecutive 

years.”

Chow (right) and Lu shaking hands after toasting to the well-being and 
prosperity of China and Malaysia at the 70th anniversary celebration 
of the founding of the People’s Republic of China.

Some of the sponsors and schools’ principals posing for a photograph 
after the launch of the ‘StepUp Initiative’.

Stepping up interest in STEM
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槟州供水机构（PBAPP）当选为马来西亚雇主联
合会（MEF）“2019年Employer Excellence金奖”的两
名获奖者之一。

人力资源部长古拉颁奖予槟州供水机构及槟州供
水控股有限公司首席执行员拿督杰瑟尼，以及槟州
供水机构人力资源部主任莫哈末祖基菲里。

同样在梳邦的假日别墅酒店及会议中心见证了颁
奖仪式的贵宾，包括人力资源部副部长拿督玛夫兹
和马来西亚雇主联合会主席丹斯里阿兹曼。

马来西亚雇主联合会将奖项授予槟州供水机构的
原因有六个：

1 槟州供水机构与员工之间的和谐关系
2 公司稳定
3 提供更好的薪酬制度
4 提供更好的医疗福利
5 向员工提供好的知识和技能培训计划
6 遵守所有必要法规和《 1967年工业关系法令》
拿督杰瑟尼说：“这是我们作为马来西亚雇主获

得的第一个奖项。很高兴知道槟州供水机构获我们

的同行认可为好雇主,”。
“槟州供水机构管理层一直都承认，我们公司的

成功很大程度上归功于槟州供水机构团队的出色
表现。槟州供水机构团队在槟城接受了不配水的
挑战。在过去的20年内，槟城从未进行过配水。今
天，槟州供水机构团队仍在努力工作，以确保一年
365天、每周7天、每天24小时持续不断地供水。

“因此，我们努力通过提供安全、稳定及和谐的
工作环境；持续的知识和技能提升计划；职业发
展的选择和具竞争力的就业计划，持续激励所有员
工。”

马来西亚雇主联合会是马来西亚私营企业雇主的
中央组织，获得全国、区域和全球的认可。其成员
包括逾5000个代表各个行业的组织； 以及22个行业
团体协会。

马来西亚雇主联合会今年迈入成立60周年，这是
首次颁发“Employer Excellence”奖。2019年“金奖”的
得奖者是槟州供水机构和安盛艾-芬普险公司（AXA 
Affin General Insurance Berhad）。

红灯角玄母殿
扩建落成

魏子森：州政府料
年杪移交5万元拨款

 槟供水机构获雇主金奖
杰瑟尼感谢团队努力合作

槟州供水机构荣获“雇主金奖”。右四为杰瑟尼。    

玄母殿新增了122
个从尼泊尔空运而
来的转经轮。

乔治市红灯角填地玄母殿进行扩建落成典礼，并为
33座观音化身尊像进行开光仪式。

乔治市红灯角填地玄母殿日前进行扩建落成典礼，并为33
座观音化身尊像进行开光仪式，相信扩建后的玄母殿将吸引
更多信徒及游客到访。

彭加兰哥打区州议员魏子森说，槟州政府已透过非伊斯兰
膜拜场所基金（RIBI）批准了5万令吉的拨款，预计年杪就
可完成移交仪式。

他说，玄母殿坐落于槟城乔治市靠海的地方，是一间非常
独特的神庙，从姓氏桥处观望该殿，更是雄伟壮观。

“虽然要进入玄母殿会有些困难，但这也无阻各地信徒及
游客们前来膜拜及参观。”
张顺利：迎来观音像及转经轮

玄母殿主席张顺利说，扩建落成礼共迎来了33尊观音像，
以及122个从尼泊尔空运而来的转经轮，神殿上方的圆通宝
殿也进行了扩建，相信将会吸引更多信徒和游客前来参观。

“槟城很多人都膜拜观音，但却不知道观音其实有33个化
身，而今日的观音像都是来自善信们的报效而成的。”

他说，玄母殿的善信来自世界各地，其中包括中国、台
湾、泰国、菲律宾、印尼及香港等地，希望此次扩建落成
后，能更进一步的吸引更多人到访。

“扩建工程共耗资110万令吉，而玄母殿目前已经有48年历
史，50周年庆时将会举办一场大游行活动。”

仪式特别邀请来自怡保菩提苑妈祖阁住持释见明法师，为
圆通宝殿的南海佛祖新神龛完成 及观音33相尊身加持开光殊
胜圣典。

与会者包括光大区州议员郑来兴、壇主张顺灯及玄母殿宗
教导师杨智善金刚上师等人。


